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Výsledky výchovy a vzdělávání

a. Prospěch a chování
1. pololetí šk. r. 2017/2018

7ě¯GD

3RÏHW�ŀ£Nı

9\]QDP
HQ£Q¯

3URVSÝOR

1
HSURVSÝOR

1
HNODVL̬NRY£QR

3UıP
ÝU�Wě¯G\

3UıP
ÝU�DEVHQF¯

&KRY£Q¯ 3RěDG¯

�� �� ��

SUıP
�

DEV�

��DJ 31 27 4 0 0 1,25 35,52 31 0 0 �� ��

��EJ 31 29 2 0 0 1,16 20,52 31 0 0 �� ��

��DJ 30 30 0 0 0 1,16 27,10 30 0 0 �� ��

��EJ 32 28 4 0 0 1,22 43,34 32 0 0 �� ��

��DJ 32 29 3 0 0 1,20 38,81 32 0 0 �� ��

��EJ 31 24 7 0 0 1,29 47,35 31 0 0 �� ���

��DJ 31 19 12 0 0 1,39 36,00 31 0 0 �� ��

��EJ 32 23 9 0 0 1,30 32,19 32 0 0 �� ��

1* 250 209 41 0 0 1,25 34,92 250 0 0

��$ 29 13 16 0 0 1,56 28,10 29 0 0 ��� ��

��% 32 18 14 0 0 1,47 59,59 32 0 0 ��� ���

��& 33 7 25 0 1 1,75 46,48 32 0 0 ��� ���

��' 33 12 19 0 2 1,66 50,15 33 0 0 ��� ���

��$ 32 12 20 0 0 1,70 45,28 32 0 0 ��� ���

��% 30 12 18 0 0 1,62 47,23 30 0 0 ��� ���

��& 32 8 23 1 0 1,83 57,06 32 0 0 ��� ���

��' 32 13 19 0 0 1,58 59,81 32 0 0 ��� ���

��$ 29 17 12 0 0 1,37 43,03 29 0 0 �� ��

��% 28 11 17 0 0 1,61 72,86 28 0 0 ��� ���

��& 32 8 23 0 1 1,99 83,22 31 0 0 ��� ���

��' 30 11 17 2 0 1,86 78,17 29 1 0 ��� ���

��$ 31 9 22 0 0 1,54 48,87 31 0 0 ��� ���

��% 26 10 16 0 0 1,46 63,92 26 0 0 ��� ���

��& 32 15 16 0 1 1,48 69,75 31 0 0 ��� ���

��' 29 8 20 1 0 1,60 76,10 29 0 0 ��� ���

9* 490 184 297 4 5 1,63 58,02 486 1 0

Škola 740 393 338 4 5 1,50 50,22 736 1 0
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2. pololetí šk. r. 2017/2018

7ě¯GD

3RÏHW�ŀ£Nı

9\]QDP
HQ£Q¯

3URVSÝOR

1
HSURVSÝOR

1
HNODVL̬NRY£QR

3UıP
ÝU�Wě¯G\

3UıP
ÝU�DEVHQF¯

&KRY£Q¯ 3RěDG¯

�� �� ��

SUıP
�

DEV�

��DJ 31 22 9 0 0 1,29 49,45 31 0 0 �� ��

��EJ 32 26 6 0 0 1,24 45,72 32 0 0 �� ��

��DJ 31 28 3 0 0 1,18 49,97 31 0 0 �� ��

��EJ 32 28 4 0 0 1,21 54,59 32 0 0 �� ���

��DJ 32 28 4 0 0 1,24 54,34 32 0 0 �� ���

��EJ 31 21 10 0 0 1,32 84,90 31 0 0 �� ���

��DJ 32 20 12 0 0 1,42 46,53 32 0 0 �� ��

��EJ 32 24 8 0 0 1,30 53,44 32 0 0 �� ��

1* 253 197 56 0 0 1,28 54,79 253 0 0

��$ 29 10 19 0 0 1,61 43,34 29 0 0 ��� ��

��% 32 20 12 0 0 1,44 85,66 32 0 0 ��� ���

��& 33 6 27 0 0 1,76 73,36 33 0 0 ��� ���

��' 33 14 19 0 0 1,71 74,52 33 0 0 ��� ���

��$ 31 9 22 0 0 1,61 58,13 31 0 0 ��� ���

��% 31 14 17 0 0 1,56 65,32 31 0 0 ��� ���

��& 32 11 21 0 0 1,66 81,16 32 0 0 ��� ���

��' 32 15 17 0 0 1,54 77,78 32 0 0 ��� ���

��$ 29 19 10 0 0 1,38 70,66 29 0 0 �� ���

��% 28 12 16 0 0 1,61 91,93 28 0 0 ��� ���

��& 32 9 22 1 0 1,97 116,09 32 0 0 ��� ���

��' 30 11 18 1 0 1,86 89,73 29 1 0 ��� ���

��$ 31 14 17 0 0 1,42 32,42 31 0 0 ��� ��

��% 26 9 17 0 0 1,43 39,15 26 0 0 ��� ��

��& 32 14 18 0 0 1,53 52,72 32 0 0 ��� ��

��' 29 6 23 0 0 1,60 63,86 29 0 0 ��� ���

9* 490 193 295 2 0 1,61 70,17 489 1 0

Škola 743 390 351 2 0 1,50 64,93 742 1 0
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b. Maturitní zkoušky
V  řádném – jarním maturitním termínu školního roku 2017/2018 maturovalo 57 studen-
tů z osmiletého studia a 61 studentů ze studia čtyřletého. Z nich neprospěla pouze jedna 
studentka čtyřletého studia, která úspěšně odmaturovala v  opravném podzimním termí-
nu – v září školního roku 2018/2019. Jeden student z osmiletého studia ze školního roku 
2016/2017, který opakoval maturitu podruhé, konečně úspěšně odmaturoval v jarním matu-
ritním termínu školního roku 2017/2018.

Ve společné části všichni studenti povinně maturovali z  českého jazyka a dále si voli-
li buď cizí jazyk, nebo matematiku. Cizí jazyk si vybralo 28 studentů, tedy 24 % studentů 
4. ročníků, matematiku si zvolilo 90 studentů, tj. 76 % všech maturantů.

Třída 4.A je zaměřena na matematiku. Ta je v  této třídě povinným maturitním před-
mětem v pro3lové části, další jeden maturitní předmět je volitelný.

Třída 4.B osmiletého studia a třídy 4.C a 4.D čtyřletého studia mají všeobecné zaměření. 
Studenti si v pro3lové části volí oba dva předměty dle výběru svého dalšího studia.

1. Počty maturantů z jednotlivých předmětů
společná část:

7ě¯GD ��$ ��% ��& ��' Celkem

ÏHVN¿�MD]\N 31 26 32 29 118

DQJOLFN¿�MD]\N 0 10 8 8 26

QÝPHFN¿�MD]\N 0 0 0 0 0

IUDQFRX]VN¿�MD]\N 0 0 0 0 0

UXVN¿�MD]\N 0 0 0 1 1

ģSDQÝOVN¿�MD]\N 1 0 0 0 1

matematika 30 16 24 20 90



÷ø

pro3lová část:

7ě¯GD ��$ ��% ��& ��' Celkem

ÏHVN¿�MD]\N 0 0 0 0 0

DQJOLFN¿�MD]\N 2 8 3 5 18

QÝPHFN¿�MD]\N 0 1 0 1 2

IUDQFRX]VN¿�MD]\N 0 2 0 0 2

UXVN¿�MD]\N 0 1 8 8 17

ģSDQÝOVN¿�MD]\N 0 0 0 1 1

matematika 31 6 9 9 49

I\]LND 6 3 9 9 27

chemie 1 8 9 6 24

biologie 4 4 6 1 15

]HPÝSLV 0 4 1 1 6

GÝMHSLV 0 2 2 2 6

VSROHÏHQVN«�YÝG\ 4 4 3 6 17

LQIRUPDWLND�DbSURJUDPRY£Q¯ 10 1 5 4 20

GHVNULSWLYQ¯�JHRPHWULH 0 0 0 0 0

HNRQRPLND 3 1 5 8 17

PROHNXO£UQ¯�ELRORJLH — 4 1 1 6

GÝMLQ\�XPÝQ¯ — 2 0 1 6

ODWLQD 1 1 2 1 5

KXGHEQ¯�Y¿FKRYD 0 0 1 0 1

Y¿WYDUQ£�Y¿FKRYD 0 0 0 0 0

2. Celkové výsledky maturitních zkoušek
řádný termín:

7ě¯GD ��$ ��% ��& ��' Celkem

SRÏHW�PDWXUDQWı 31 26 32 29 118

SURVSÝOR�VbY\]QDPHQ£Q¯P 20 22 15 15 72

SURVSÝOR 11 4 16 14 45

QHSURVSÝOR 0 0 1 0 1
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po opravných zkouškách v září:

7ě¯GD ��$ ��% ��& ��' Celkem

SRÏHW�PDWXUDQWı 31 26 32 29 118

SURVSÝOR�VbY\]QDPHQ£Q¯P 20 22 15 15 72

SURVSÝOR 11 4 17 14 46

QHSURVSÝOR 0 0 0 0 0

3. Složení maturitních komisí

4.A
předseda: Mgr. Blanka Říhová, G Břeclav
místopředseda: Mgr. Pavel Řehák
třídní profesor: Mgr. Jitka Jugasová

4.B
předseda: Mgr. Marek Jakubec, G Znojmo
místopředseda: RNDr. Hana Hájková
třídní profesor: Mgr. Irena Ambrozová

4.C
předseda: Mgr. Jana Fojtíková, G Břeclav
místopředseda: PhDr. Alena Blažková
třídní profesor: Mgr. Hana Lacinová

4.D
předseda: Mgr. Petr Novotný, G Znojmo
místopředseda: Mgr. Gabriela Chovancová
třídní profesor: Mgr. Jakub Holzbecher

RNDr. Pavel Boucník 
zástupce ředitele



Písemná maturitní zkouška z matematiky
pro třídu se zaměřením na matematiku

4. dubna 2018



1 Příklad 1

1.  Je dána funkce y = f(x) =
x4 − 2x3 + 2x− 1

x3 − 2x2 − x+ 2

f(x)

αβγ

R
∣∣3x+1 − 9 · 3−x

∣∣ = 26

(x+ 1)3 + p · (−x)3 = q

1

. (celkem 15 bodů)

Určete její
a. de3niční obor (3 body)
b. intervaly, v nichž leží graf funkce 

y = f(x) =
x4 − 2x3 + 2x− 1

x3 − 2x2 − x+ 2

f(x)

αβγ

R
∣∣3x+1 − 9 · 3−x

∣∣ = 26

(x+ 1)3 + p · (−x)3 = q

1

 nad osou x / pod osou x (1 bod)
c. první derivaci (1 bod)
d. intervaly monotónnosti (1 bod)
e. lokální extrémy, pokud existují (1 bod)
f. druhou derivaci (1 bod)
g. intervaly konvexnosti / konkávnosti (1 bod)
h. in7exní body, pokud existují (1 bod)
i. asymptotu(y) bez směrnice, pokud existuje(í) (1 bod)
j. asymptotu(y) se směrnicí, pokud existuje(í) (1 bod)

Na závěr s použitím všech získaných informací načrtněte graf funkce y = f(x) =
x4 − 2x3 + 2x− 1

x3 − 2x2 − x+ 2

f(x)

αβγ

R
∣∣3x+1 − 9 · 3−x

∣∣ = 26

(x+ 1)3 + p · (−x)3 = q

1

. 
(3 body)



2 Příklad 2

2.A V prostoru jsou dány body A[0; –3; 0], B[4; 1; –2], C[2; 5; –1], D[3; 0; 2]. Trojúhelník 
ABC má těžiště T. K přímce DT vedeme rovnoběžku a bodem A, ta protne rovinu 
BCD v bodě K. K přímce DT vedeme další rovnoběžku b, tentokrát bodem B, ta 
protne rovinu ACD v bodě L. Nakonec k přímce DT vedeme poslední rovnoběžku c, 
tentokrát bodem C, ta protne rovinu ABD v bodě M. Dokažte, že těleso ABCKLM 
má rovnoběžné podstavy ABC a KLM a dále určete objem čtyřstěnu KLMT. (15 bodů)

2.B V rovině je dána kružnice se středem v bodě A a poloměrem 5 cm. Bod B je od 
středu A vzdálen 3 cm. Bod C leží někde na zmíněné kružnici tak, aby útvar ABC byl 
trojúhelník se standardním označením stran i úhlů (jediné, co nemusí být standardně 
dodrženo, je pořadí vrcholů A, B, C „proti směru hodinových ručiček“). (15 bodů)

a. Nalezněte polohu bodu C1 tak, aby délka strany c trojúhelníku byla 7 cm. Tuto 
polohu udejte pomocí přesné hodnoty velikosti úhlu 

y = f(x) =
x4 − 2x3 + 2x− 1

x3 − 2x2 − x+ 2

f(x)

αβγ

R
∣∣3x+1 − 9 · 3−x

∣∣ = 26

(x+ 1)3 + p · (−x)3 = q

1

, situaci pouze načrtněte, 
nemusíte nic rýsovat. Kolik takových bodů existuje?

b. Nalezněte polohu bodu C2 tak, aby velikost úhlu 

y = f(x) =
x4 − 2x3 + 2x− 1

x3 − 2x2 − x+ 2

f(x)

αβγ

R
∣∣3x+1 − 9 · 3−x

∣∣ = 26

(x+ 1)3 + p · (−x)3 = q

1

 byla maximální, zároveň 
zdůvodněte, proč je tato hodnota maximální. Tuto polohu udejte pomocí přesné 
velikosti úsečky BC, situaci pouze načrtněte, nemusíte nic rýsovat. Kolik takových 
bodů existuje?

c. Vyberte z části a. takový bod C1 a z části b. takový bod C2 tak, aby trojúhelníky 
ABC1 a ABC2 měly neprázdný průnik. Určete přesnou, tedy nijak nezaokrouhlenou 
hodnotu vzdálenosti bodů C1 C2.



3 Příklad 3

3.A Ve hře „Ježečku, napapej se“ uvažme jediného soutěžícího a dvanáct políček označe-
ných čísly 1, 2…, 12. Políčka jsou seřazena vzestupně. Na počátku každé hry je umístě-
na 3 gurka ježečka na poli 1 a v každém jednom tahu musí ježeček učinit skok o jedno 
pole (tzv. lichý skok) nebo o dvě pole (tzv. sudý skok) vpřed. Ježeček tedy nemůže ani 
„couvat“ na políčko s nižším číslem, ani skočit o tři či více polí na jeden skok. Cílem 
hry je vykonat přesun ježečka z pole 1 na pole 12. (10 bodů)

a. Kolik existuje celkově možností pro celkový přesun ježečka z pole 1 na pole 12?
b. Přesun nazveme „vanilkový“, jestliže se při přesunu v jednu chvíli nachází ježeček 

na poli 6.
c. Přesun nazveme „čokoládový“, jestliže se při přesunu použije sudý počet sudých 

skoků. (Nula je sudé číslo!)
d. Jaká je pravděpodobnost, že náhodně zvolený přesun ježečka bude mít alespoň 

jeden z těchto zmrzlinových přívlastků?

3.B V oboru 

y = f(x) =
x4 − 2x3 + 2x− 1

x3 − 2x2 − x+ 2

f(x)

αβγ

R
∣∣3x+1 − 9 · 3−x

∣∣ = 26

(x+ 1)3 + p · (−x)3 = q

1

 vyřešte rovnici 

y = f(x) =
x4 − 2x3 + 2x− 1

x3 − 2x2 − x+ 2

f(x)

αβγ

R
∣∣3x+1 − 9 · 3−x

∣∣ = 26

(x+ 1)3 + p · (−x)3 = q

1

. Všechny její reálné kořeny musí 
být zároveň kořeny i rovnice 

y = f(x) =
x4 − 2x3 + 2x− 1

x3 − 2x2 − x+ 2

f(x)

αβγ

R
∣∣3x+1 − 9 · 3−x

∣∣ = 26

(x+ 1)3 + p · (−x)3 = q

1

. Určete tato reálná čísla p, q 
a i tuto rovnici v oboru 

y = f(x) =
x4 − 2x3 + 2x− 1

x3 − 2x2 − x+ 2

f(x)

αβγ

R
∣∣3x+1 − 9 · 3−x

∣∣ = 26

(x+ 1)3 + p · (−x)3 = q

1

 vyřešte. (10 bodů)
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Absolventi gymnázia

a. Seznam absolventů v roce 2018

4.A
Mgr. Jitka Jugasová

Lucia Bialková
Tomáš Boček
Ondřej Buček
Pavel Buchlovský
Kateřina Dalecká
Michal Dang
Adam Dvořák
Aneta Fajstlová
Milan Hoplíček
Vít Jelínek
Petr Kadlec
Ondřej Konicar
Robert Konicar
Jan Král
Monika Křivánková
Lukáš Křivka
Barbora Kunderová
Martin Kurečka
Patrik Lidmila
Jan Mihula
Pavel Nedělník
Kristýna Němcová
Tomáš Perutka
Tomáš Pitner
Andrea Podskalská
Jakub Pojsl
Jan Starůstka
Jiří Vala
Vojtěch Vinterlík
Tereza Vlčková
Radek Zeman

4.B
Mgr. Irena Ambrozová

Monika Benátská
Kateřina Černá
Veronika Grycová
Adam Hájek
Jakub Hlavenka
Vítězslav Hložánek
Kateřina Kábová
Richard Klem
Martin Kropáček
Veronika Kubíčková
Martin Martinčík
Michal Minařík
Martin Modrý
Marie Nguyenová
Dominik Pacek
Nikola Paschová
Jiřina Rešková
Anna Rusínová
Karolína Ryšavá
Daniela Schrottová
Barbora Sobolová
Michaela Tóthová
Sabina Tučková
Kateřina Večeřová
Tereza Vondrová
Markéta Žáková
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4.C
Mgr. Hana Lacinová

Adriana Baštýřová
Martin Běhávka
Sabina Blažková
Eliška Cyprianová
Kristýna Dostálová
Jan Drápela
Monika Friedmannová
Karel Hájek
Kristýna Halešová
Václav Chytrý
David Kejda
Kristýna Kocmanová
Helena Macholánová
Martin Mátl
Alice Mikulenková
Hana Mlčochová
Alexandra Náplavová
Tereza Němečková
Zuzana Parfusová
Eva Pecháčková
Tomáš Pospíšil
Vendula Schallenbergerová
Noemi Skříčková
Kryštof Škrdlík
Veronika Topolářová
Zuzana Vetterová
Tereza Vinklárková
Eliška Výborová
Lukáš Zachoval
Marek Zálešák
Šárka Zámečníková
Jakub Zoblivý

4.D
Mgr. Jakub Holzbecher

Martin Bareš
Filip Bečka
Lukáš Beneš
Vilém Dojiva
Radim Dvořák
Martin Flora
Tomáš Hanzl
Tereza Hlaváčková
David Holas
Vojtěch Horáček
Antonín Hubík
Hana Kaspříková
Jan Kelbl
Ellen Kolláriková
Tina Kubíčková
Kateřina Mušková
Anna Nováčková
Kristýna Očadlíková
Žaneta Plhalová
Přemysl Pospíšil
Martin Rozprým
Petra Sedláčková
Tereza Schätzelová
Anna Sochorová
Ondřej Studený
Anna Tisoňová
Boleslav Tomšík
Adam Vacek
Adam Wechsler
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b. Přehled o umístění absolventů ve školním roce 2017/2018

Škola ��$ ��% ��& ��' Celkem

),�08�%UQR 8 1 1 3 13

3ě)�08�%UQR 3 2 7 1 13

(6)�08�%UQR 2 4 3 4 12

/)�08�%UQR 0 5 2 3 10

3U)�08�%UQR 1 3 1 3 8

)6,�987�%UQR 3 1 1 2 7

))�08�%UQR 2 0 1 3 6

),7�987�%UQR 0 0 3 3 6

3()�0=/8�%UQR 1 1 3 1 6

)66�08�%UQR 0 1 3 0 4

)$67�987�%UQR 1 0 1 1 3

3HG)�08�%UQR 1 0 1 0 2

)&K�987�%UQR 0 0 0 2 2

)(.7�987�%UQR 1 1 0 0 2

/')�0=/8�%UQR 0 0 2 0 2

')�-$08�%UQR 0 2 0 0 2

),7�Î987�3UDKD 2 0 0 0 2

)5506�0=/8�%UQR 0 1 0 0 1

)D)�9)8�%UQR 0 0 1 0 1

LF UK Praha 0 1 0 0 1

0))�8.�3UDKD 1 0 0 0 1

)69�8.�3UDKD 1 0 0 0 1

)-),�Î987��3UDKD 0 0 0 1 1

)09�9Ģ(�3UDKD 1 0 0 0 1

))D8�9Ģ(�3UDKD 0 0 0 1 1

803580�3UDKD 0 1 0 0 1

PF UPOL Olomouc 0 1 0 0 1

')�8QLYHU]LWD�3DUGXELFH 1 0 0 0 1

EF TUL Liberec 0 0 1 0 1

9Ģ�Y�]DKUDQLÏ¯ 2 1 0 1 4

SURFHQWR�SěLMDW¿FK 100 100 97 100

RVWDWQ¯ 0 0 1 0 1
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Kalendárium školního roku 2017/2018

1. Srpen
29. 8. nástup profesorů do služby, porada pedagogické rady
30. 8. – 31. 8. opravné a doplňkové zkoušky za školní rok 2016/2017

2. Září
4. 9. zahájení školního roku 2017/2018, porada pedagogické rady
8. 9. – 10. 9. adaptační kurz pro 1.C a 1.D
12. 9. podzimní termín ústních maturitních zkoušek
13. 9. burza učebnic pro vyšší gymnázium v aule
14. 9. tisková konference k oslavám 150 let gymnázia
16. 9. – 24. 9. pobyt delegace z Darmstadtu v Brně
17. 9. – 21. 9. setkání řešitelů projektu Talent Education v Brně
18. 9. – 22. 9. škola v přírodě pro primy v Koryčanech
19. 9. zasedání výboru Klubu absolventů
25. 9. křest Almanachu literárních prací žáků a absolventů gymnázia z let 

2007–2017
26. 9. historická soutěž Co víš o své škole
26. 9. plenární schůze SRPŠ, třídní schůzky
29. 9. ředitelské volno, příprava oslav 150. výročí založení gymnázia
29. 9. Středoškolský pohár dračích lodí

3. Říjen
2. 10. – 7. 10. Jaroška v pohybu – týden projektových aktivit ke 150. výročí 

založení gymnázia
2. 10. koncerty pěveckého sboru vyššího gymnázia v Sále Břetislava 

Bakaly pro žáky i rodiče a křest CD Sbor Jaroš 150
2. 10. dokončení opravy fasády budovy tř. Kpt. Jaroše
2. 10. zasedání výboru Klubu absolventů
3. 10. muzikálové představení Jaroška story v divadle Radost pro žáky 

nižšího gymnázia a rodiče
3. 10. divadelní představení Koně se přece střílejí v Buranteatru pro žáky 

vyššího gymnázia a rodiče
4. 10. průvod žáků, učitelů, absolventů a přátel gymnázia centrem Brna
4. 10. Co mi Jaroška dala (a vzala) – besedy žáků s 27 zajímavými 

absolventy gymnázia
4. 10. Turnaj hvězd – exhibiční turnaj ve 7orbalu v MSH Vodova
4. 10. kvízové dopoledne – soutěž Labyrint pro žáky nižšího gymnázia 

a soutěž IQ 150 pro žáky vyššího gymnázia
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5. 10. sportovní den nižšího gymnázia v areálu Příční
5. 10. přebor vyššího gymnázia smíšených družstev v malé kopané 

v MSH Vodova
6. 10. Slavíme s absolventy – hlavní den oslav 150. výročí založení školy
6. 10. slavnostní bohoslužba v chrámu sv. Tomáše
6. 10. den otevřených dveří na gymnáziu
6. 10. festival Napříč v budově Příční
6. 10. slavnostní představení nově zrekonstruované fasády budovy na 

tř. Kpt. Jaroše
6. 10. slavnostní shromáždění profesorů, studentů, absolventů a přátel 

školy na hudební scéně Městského divadla Brno
6. 10. tradiční setkání absolventů, profesorů a přátel školy v KC Babylon
11. 10. školní kolo soutěže Přírodovědný klokan
17. 10. přednáška Jak psát závěrečnou práci pro žáky 3. ročníků
17. 10. zasedání výboru Klubu absolventů
18. 10. školní kolo soutěže v piškvorkách
21. 10. JaroškaFest – koncert hudebních skupin žáků a absolventů v klubu 

Eleven
14. 10. – 21. 10. poznávací zájezd žáků do Itálie
26. 10. – 27. 10. podzimní prázdniny
30. 10. zasedání školské rady
31. 10. – 2. 11. literárně-historická exkurze do Prahy (4.B)

4. Listopad
1. 11. oslava Halloweenu na nižším i vyšším gymnáziu
1. 11. návštěva německého 3lmového představení pro žáky vyššího 

gymnázia
7. 11. – 9. 11. literárně-historická exkurze do Prahy (4.C)
7. 11. – 9. 11. literárně-historická exkurze do Prahy (4.D)
8. 11. školní kolo chemické olympiády na vyšším gymnáziu
9. 11. krajské kolo soutěže v piškvorkách
10. 11. zasedání organizačního výboru světového 3nále SŠ ve volejbalu
13. 11. informace o maturitních zkouškách pro žáky 4. ročníků
14. 11. – 16. 11. literárně-historická exkurze do Prahy (4.A)
14. 11. přijetí úspěšných řešitelů předmětových soutěží představiteli 

Jihomoravského kraje
14. 11. porada pedagogické rady – hodnocení 1. čtvrtletí
14. 11. hovorové hodiny pro rodiče, volby do školské rady
15. 11. kariérové poradenství pro žáky 3. ročníků
20. 11. školní kolo olympiády v českém jazyce na nižším gymnáziu
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21. 11. školní kolo lingvistické olympiády na vyšším gymnáziu
21. 11. beseda o studiu na Mendelově univerzitě
23. 11. přednáška Drogová kriminalita a my pro žáky tercií a kvart
24. 11. – 25. 11. Veletrh vzdělávání středních škol a učilišť na BVV
28. 11. internetová matematická olympiáda na vyšším gymnáziu

5. Prosinec
4. 12. školní kolo olympiády v českém jazyce na vyšším gymnáziu
4. 12. zasedání Výboru pro vzdělávání Zastupitelstva JMK ve sborovně
5. 12. školní kolo biologické olympiády na nižším gymnáziu
5. 12. školní kolo astronomické olympiády na vyšším gymnáziu
8. 12. – 9. 12. studentská vědecká konference BRnoc
12. 12. školní kolo matematické olympiády kategorie A
13. 12. celostátní kolo logické soutěže BRLOH
14. 12. školní kolo konverzační soutěže v německém jazyce na nižším 

gymnáziu
15. 12. návštěva anglického divadelního představení pro žáky kvart
19. 12. beseda Čas proměn pro žáky sekund
19. 12. poznávací zájezd žáků do Vídně
19. 12. vystoupení pěveckého sboru nižšího gymnázia v zařízeních 

sociální péče
19. 12. zasedání výboru Klubu absolventů
21. 12. vánoční koncert pěveckého sboru nižšího gymnázia
21. 12. bazárek UNICEFu na nižším gymnáziu
21. 12. vánoční koncert pro žáky vyššího gymnázia
21. 12. divadelní představení po žáky nižšího gymnázia
21. 12. anglické divadelní představení žáků třídy 2.C pro žáky vyššího 

gymnázia
23. 12. – 2. 1. vánoční prázdniny
27. 12. – 2. 1. výběrový lyžařský kurz na Slovensku

6. Leden
3. 1. zahájení vyučování v roce 2018
4. 1. beseda s JUDr. Malenovským, soudcem Evropského soudního 

dvora
9. 1. třídní schůzky SRPŠ, hovorové hodiny
10. 1. školní kolo konverzační soutěže v němčině na nižším gymnáziu
14. 1. – 19. 1. lyžařský výcvikový kurz pro sekundy
16. 1. den otevřených dveří na gymnáziu
18. 1. školní kolo zeměpisné olympiády na vyšším gymnáziu
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23. 1. krajské kolo matematické olympiády kategorie P
23. 1. školní kolo konverzační soutěže v anglickém jazyce na vyšším 

gymnáziu
24. 1. krajské kolo fyzikální olympiády kategorie A
24. 1. městské kolo matematické olympiády kategorie Z9
25. 1. porada pedagogické rady – hodnocení 1. pololetí
26. 1. – 30. 1. výběrový lyžařský kurz v Saalbachu
30. 1. školní kolo matematické olympiády kategorie B a C
30. 1. školní kolo konverzační soutěže v anglickém jazyce na nižším 

gymnáziu
31. 1. beseda o činnosti organizace UNICEF pro žáky nižšího gymnázia
31. 1. vydávání vysvědčení za 1. pololetí

7. Únor
1. 2. anglické divadelní představení žáků třídy 2.C pro žáky nižšího 

gymnázia
2. 2. pololetní prázdniny
2. 2. výběrový lyžařský kurz v Semmeringu
5. 2. – 9. 2. jarní prázdniny
12. 2. beseda s poslancem Evropského parlamentu Luďkem 

Niedermayerem
12. 2. školní kolo chemické olympiády na nižším gymnáziu
14. 2. losování světového 3nále středních škol ve volejbalu
15. 2. školní kolo biologické olympiády na vyšším gymnáziu
19. 2. krajské kolo soutěže SUDOKU
20. 2. školní kolo konverzační soutěže v ruštině na vyšším gymnáziu
20. 2. schůze výboru Klubu absolventů
22. 2. fyzikální exkurze do Dukovan a Dalešic pro žáky 3.A
22. 2. školní kolo recitační soutěže na vyšším gymnáziu
23. 2. – 25. 2. literární dílna pro žáky 4. ročníků
25. 1. – 2. 3. lyžařské výcvikové kurzy 1. ročníků
27. 2. slavnostní předání čestného maturitního vysvědčení dr. Doris 

Grozdanovičové, bývalé žákyni gymnázia
28. 2. beseda s dr. Doris Grozdanovičovou pro žáky nižšího gymnázia

8. Březen
2. 3. školní kolo recitační soutěže na nižším gymnáziu
2. 3. studentský maturitní ples v KC Babylon
7. 3. školní kolo prezentační soutěže
7. 3. projektový den žáků předmětu ekonomika
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7. 3. – 11. 3. výběrový lyžařský kurz pro žáky nižšího gymnázia
8. 3. fyzikální exkurze do Dukovan a Dalešic pro žáky 3.B, 3.C a 3.D
9. 3. reprezentační ples gymnázia v hotelu Voroněž
12. 3. zasedání školské rady
16. 3. školní kolo matematické soutěže Klokan
19. 3. – 24. 3. setkání řešitelů projektu Talent Education v Leidenu
20. 3. zasazení pamětní lípy Strom Jarošky v aleji na tř. Kpt. Jaroše
22. 3. školní kolo chemické olympiády na vyšším gymnáziu
23. 3. – 24. 3. studentský projekt Filmová noc v budově na tř. Kpt. Jaroše
27. 3. školní kolo astronomické olympiády na vyšším gymnáziu
27. 3. oslava Dne učitelů
29. 3. velikonoční prázdniny

9. Duben
1. 4. – 10. 4. pobyt naší delegace na South Kent School (USA)
3. 4. schůze výboru Klubu absolventů
4. 4. písemná maturitní zkouška z matematiky v pro3lové části pro 

žáky 4.A
5. 4. historická exkurze do Vídně pro žáky 3.bg
5. 4. beseda o imigrační krizi pro žáky vyššího gymnázia
10. 4. krajské kolo MO kategorií B a C
10. 4. historická soutěž ke 100. výročí založení Československa
10. 4. – 15. 4. setkání řešitelů projektu Talent Education v Lublani
10. 4. porada pedagogické rady – hodnocení 3. čtvrtletí
10. 4. třídní schůzky SRPŠ, hovorové hodiny
11. 4. písemná maturitní zkouška z českého jazyka ve společné části
11. 4. školní kolo chemické olympiády na vyšším gymnáziu
11. 4. – 18. 4. poznávací zájezd žáků vyššího gymnázia do Skotska
12. 4. Den třídního učitele pro žáky 1., 2. a 3. ročníků
12. 4. přijímací zkoušky ke studiu pro čtyřleté studium (1. termín)
13. 4. přijímací zkoušky ke studiu pro osmileté studium (1. termín), 

ředitelské volno
16. 4. úklid Moravského krasu žáky nižšího gymnázia
16. 4. 3lmové a divadelní představení pro žáky vyššího gymnázia
16. 4. přijímací zkoušky ke studiu pro čtyřleté studium (2. termín)
17. 4. exkurze do hasičských stanic pro žáky 1. ročníků
17. 4. 3lmové představení pro žáky 2.a 4. ročníků
17. 4. Den třídního učitele pro žáky 3. ročníků
17. 4. přijímací zkoušky ke studiu pro osmileté studium (2. termín)
19. 4. historická exkurze do Mauthausenu pro žáky kvart
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20. 4. praktická maturitní zkouška z hudební výchovy v pro3lové části
21. 4. – 27. 4. pobyt naší delegace na Edith Stein Schule v Darmstadtu
23. 4. přednáška o AIDS pro žáky kvart
25. 4. historická exkurze do Kutné Hory pro žáky sekund
30. 4. ukončení vyučování čtvrtých ročníků (poslední zvonění)

10. Květen
2. 5. – 5. 5. písemné maturitní zkoušky společné části)
2. 5. – 21. 6. školní výlety prim, sekund, kvart, 1. a 2. ročníků
3. 5. konzultace s rodiči o výsledcích přijímacích zkoušek
5. 5. – 15. 5. jazykový kurz v Anglii pro žáky kvart a 1. ročníků
7. 5. historická exkurze do Terezína
9. 5. zkouška Matematika+ pro žáky 4. ročníků
9. 5. celoškolská konference závěrečných prací žáků 3. ročníků
10. 5. krajské kolo Středoškolské odborné činnosti
10. 5. koncert Jaro na Jarošce pro žáky a rodiče
14. 5. předání Ceny Učené společnosti Tomáši Perutkovi (4.A) v Karolinu
14. 5. – 18. 5. škola v přírodě pro tercie
21. 5. – 25. 5. ústní maturitní zkoušky společné a pro3lové části tříd 4.A, 4.C
22. 5. fyzikální soutěž KOZA pro žáky nižšího gymnázia
22. 5. zasedání výboru Klubu absolventů
24. 5. exkurze žáků do Berlína
24. 5. biologická exkurze do ZOO Brno pro sekundy
25. 5. biologická exkurze do ZOO Brno pro kvarty
28. 5. – 31. 5. ústní maturitní zkoušky společné a pro3lové části tříd 4.B, 4.D
29. 5. – 1. 6. projektové dny kvart

11. Červen
1. 6. prezentace mezinárodních výměn pro 1. ročníky
1. 6. – 10. 6. Mistrovství světa středních škol ve volejbalu
7. 6. ocenění Vítka Jelínka (4.A) a Martina Kurečky (4.A) v Senátu PČR 

za nejlepší výsledky ve zkoušce Matematika+
7. 6. literární exkurze do Polné pro žáky nižšího gymnázia
15. 6. – 24. 6. sportovní kurz 3. ročníků (Chorvatsko)
17. 6. – 22. 6. turistický kurz 3. ročníků (Vysoké Tatry)
18. 6. – 22. 6. vodácký kurz 3. ročníků (Lužnice)
19. 6. školní kolo ekologické olympiády na vyšším gymnáziu
21. 6. ústřední kolo ekonomické olympiády na vyšším gymnáziu
22. 6. projektový den angličtiny pro žáky prim
22. 6. exkurze pro žáky sekund, tercií a kvart
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25. 6. – 4. 7. poznávací zájezd žáků do Ruska
25. 6. přebor gymnázia v malé kopané na ZŠ Janouškova
25. 6. koncerty pěveckého sboru nižšího gymnázia pro žáky i rodiče
26. 6. koncert pěveckého sboru nižšího gymnázia pro žáky
26. 6. sportovní den vyššího gymnázia – atletika
26. 6. porada pedagogické rady – hodnocení 2. pololetí
26. 6. třídní schůzky rodičů budoucích 1. ročníků
26. 6. zasedání výboru Klubu absolventů
27. 6. – 28. 6. akce předmětových komisí pro žáky vyššího gymnázia
27. 6. – 28. 6. sportovní dny a exkurze pro žáky nižšího gymnázia
29. 6. ukončení vyučování ve školním roce 2017/2018, vydávání 

vysvědčení
29. 6. závěrečná porada pedagogické rady
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Zájmová a mimoškolní činnost

a. Olympiády a soutěže

1. Matematická olympiáda
Soutěž MO probíhá v několika kategoriích, pro přehlednost je uvádíme zde:

 – kategorie A: studenti 3. a 4. ročníků vyššího gymnázia
 – kategorie B: studenti 2. ročníku vyššího gymnázia
 – kategorie C: studenti 1. ročníku vyššího gymnázia
 – kategorie Z9: studenti kvart
 – kategorie Z8: studenti tercií
 – kategorie Z7: studenti sekund
 – kategorie Z6: studenti prim
 – kategorie P: programování pro studenty všech ročníků

Šikovní studenti se mohou účastnit i soutěží vyšších kategorií než té, do které přísluší zařa-
zením do ročníku (např. kategorie A se účastní i studenti 1. a 2. ročníků).

Kategorie Z8, Z7 a Z6 končí městským kolem, kategorie B, C a Z9 krajským kolem a ka-
tegorie A a P kolem celostátním.

Vítězové z celostátního kola kategorie A jsou pozváni na soustředění, na němž se vybere 
6 nejlepších studentů, kteří tvoří reprezentační družstvo České republiky na Mezinárodní 
matematické olympiádě (MMO), a dalších 6 studentů pro reprezentaci na Středoevropské 
matematické olympiádě (MEMO).

Z  nejlepších úspěšných řešitelů celostátního kola kategorie P se vytvoří 2 čtyřčlenná 
družstva A a B. Družstvo A reprezentuje republiku na Mezinárodní olympiádě v informatice 
(IOI) a družstvo B na Středoevropské olympiádě v informatice (CEOI).

Ve školním roce 2017/2018 proběhl již 67. ročník MO. Níže přinášíme výsledky našich 
studentů – úspěšných řešitelů v jednotlivých kategoriích.

2. Městské kolo
Nejvyšší kolo v kategoriích Z8, Z7, Z6 – v těchto kategoriích jsou povolena dělená pořadí, 
tedy na I. místě se může umístit i více soutěžících:

3. Kategorie Z8
I. místo Anna Hronová 3.ag
 Jakub Koňárek 3.ag
 Lukáš Kycl 3.ag
III. místo Martin Dufek 3.ag
IV. místo Petr Bílek 3.ag
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V. místo Andrej Bružeňák 3.ag
 Alena Chvátilová 3.ag
 Kristýna Koksová 3.ag
VI. místo Patrik Košťál 3.ag
 David Sláma 3.ag
 Magdaléna Šnajdrová 3.ag
 Dominik Švancara 3.ag
VII. místo Kateřina Dvořáková 3.ag
 Alena Janáčková 3.ag
 Štěpán Mikéska 3.ag
 Veronika Miškufová 3.ag
 Petr Slonek 3.ag

(celkem 116 řešitelů, z nich 38 úspěšných)

4. Kategorie Z7
I. místo Eduard Dlabola 2.ag
II. místo Martin Boucník 2.ag
 Ráchel Uma Hrnčířová 2.ag
 Richard Materna 2.ag
III. místo Jana Chaloupková 2.ag
 Marek Jedlička 2.ag
IV. místo František Buš 2.bg
 Michal Dvořáček 2.ag
 Ondřej Šimíček 2.bg
V. místo Iva Schlaghamerská 2.ag
VII. místo Petr Glozar 2.ag
 Nela Havlíčková 2.bg
 Antonín Maloň 2.ag
 Šimon Svoboda 2.bg
VIII. místo Vít Doupovec 2.ag
 Ctibor Foltýn 2.bg
 Marek Halva 2.ag
 Veronika Hartmannová 2.ag
 Michal Jurášek 2.bg
 Karolína Konečná 2.bg
 Jana Schwarzerová 2.bg
 Tereza Šustrová 2.ag
IX. místo Zuzana Jurtíková 2.bg
 Filip Klimpar 2.ag



ùö

 Alžběta Kramná 2.ag
 David Peterka 2.ag
 Ondřej Sekanina 2.bg
 Anna Ševelová 2.ag
X. místo Vilém Faja 2.ag
 Marek Poláček 2.ag
 Patrik Šlégr 2.ag

(celkem 128 řešitelů, z nich 61 úspěšných)

5. Kategorie Z6
I. místo Babeta Daňhelová 1.ag
 Zuzana Dvořáková 1.ag
 Eliška Poláčková 1.ag
 Jan Romanovský 1.ag
 Patrik Maxmilián Rosenberg 1.ag
 Hana Trubačíková 1.ag
II. místo Radim Cicvárek 1.ag
 Dominik Doležel 1.ag
 Adam Flek 1.ag
 Max Jurčík 1.ag
 Petra Kadlecová 1.bg
 Ondřej Kašpárek 1.ag
 Šimon Lopour 1.ag
 Marek Mojžíš 1.ag
 Lukáš Navrátil 1.ag
IV. místo Jindřich Štambera 1.ag
V. místo Michael Beneš 1.ag
 Marek Dobrovolný 1.ag
 Tomáš Kotouček 1.ag
 Julie Malotová 1.bg
 Olivie Maya Matysková 1.bg
 Vojtěch Ocelka 1.bg
 Vítek Pečenka 1.ag
 Klára Plchová 1.ag
 Maxmilián Šimek 1.bg
VI. místo Hana Chvátilová 1.bg
 Jiří Kosmák 1.ag
 Eliška Nevěřilová 1.ag
 Jindřich Rychlý 1.ag
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 Anh Linh Tran 1.ag
IX. místo Matthew Vopelka 1.ag
X. místo Julie Bónová 1.bg
 Eva Jelínková 1.bg
 Jan Kovařík 1.bg

(celkem 216 řešitelů, z nich 149 úspěšných)

6. Krajské kolo
Nejvyšší kolo v kategoriích B, C, Z9, dále pak postupové kolo do celostátního kola katego-
rií A, P – v těchto kategoriích již nejsou povolena dělená umístění, každý soutěžící má ve 
výsledkové listině přiřazeno jednoznačné pořadí a  každé pořadí je přiřazeno jednoznač-
ně jednomu soutěžícímu (existuje tedy bijektivní zobrazení mezi množinou všech pořadí 
a množinou všech účastníků):

7. Kategorie A
1. Josef Minařík 3.A
2. Martin Kurečka 4.A
4. Jiří Vala 4.A
7. Vít Jelínek 4.A
8. Tomáš Perutka 4.A
9. Štěpán Šmíd 4.A
11. Václav Janáček 1.A
12. Ondřej Buček 4.A
13. Vilém Raška 2.A
14. Richard Vojtěch Krejsa 2.A
18. Jan Král 4.A
19. Marek Seďa 3.A
20. Olga Krumlová 3.A
21. Vojtěch Turland 3.A
23. Václav Zvoníček 2.A
24. Eleonora Krůtová 3.B

(celkem 38 řešitelů, z nich 24 úspěšných)

8. Kategorie B
2. Vojtěch Turland 2.A
4. Vilém Raška 2.A
6. Václav Zvoníček 2.A

(celkem 24 řešitelů, z nich 8 úspěšných)
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9. Kategorie C
1. Václav Janáček 1.A
2. Adéla Heroudková 4.ag
3. Filip Fabiánek 1.B
5. Jana Bušová 4.ag
6. Michaela Halaštová 4.ag
8. Klára Dvořáčková 1.A
9. Lucie Reichertová 1.A
11. Jiří Kalvoda 1.A
12. Vojtěch Obořil 4.ag
13. Nguyen Euc Cong Tuan 1.A
14. Martin Dominik 4.ag
15. Martin Richter 1.A
17. Jakub Rádl 1.A
20. Jiří Veselý 4.ag
21. Tadeáš Nanjo 1.A
26. Jindřich Matuška 1.A
30. David Procházka 1.A
32. Kateřina Havlová 1.A
33. Martin Šálek 1.A
35. Richard Blažek 4.ag
36. Viktorie Koksová 1.A
37. Jeroným Komanec 1.A
40. Natálie Farská 1.D

(celkem 60 řešitelů, z nich 41 úspěšných)

10. Kategorie Z9
1. Anna Hronová 3.ag
4. Tomáš Dang 4.ag
7. Martin Dominik 4.ag
10. Vojtěch Obořil 4.ag
13. Adéla Heroudková 4.ag
14. Jakub Hartmann 4.ag
15. Antonín Sekerka 4.ag
18. Lukáš Kycl 3.ag
21. Drahomír Malota 4.ag
22. Jakub Koňárek 3.ag
25. Ondřej Peterka 4.ag
32. Zdeněk Pezlar 4.ag
41. Patrik Košťál 3.ag
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42. Alena Janáčková 3.ag
(celkem 69 řešitelů, z nich 52 úspěšných)

11. Kategorie P
1. Josef Minařík 3.A
4. Martin Kurečka 4.A
5. Jiří Kalvoda 1.A
6. Ondřej Buček 4.A
8. Marek Seďa 3.A
9. Olga Krumlová 3.A
11. Tomáš Glozar 4.A

(celkem 19 řešitelů, z nich 11 úspěšných)

12. Celostátní kolo
Koná se pouze v kategoriích A a P a je vstupenkou na mezinárodní soutěže:

13. Kategorie A
6. Josef Minařík 3.A
9. Vít Jelínek 4.A
13. Tomáš Perutka 4.A

(celkem 43 řešitelů, z nich 21 úspěšných)

14. Kategorie P
1. Martin Kurečka 4.A
2. Josef Minařík 3.A

(celkem 27 řešitelů, z nich 13 úspěšných)

15. Mezinárodní soutěže
V červenci 2018 proběhla v brazilské metropoli Rio de Janeiro Mezinárodní matematická 
olympiáda, bohužel bez účasti Jarošáků.

Naopak Středoevropská matematická olympiáda, která proběhla ve dnech 
27. 8. – 2. 9. 2018 v polském městě Bialsko-Biala, přinesla pro naši školu čestné uznání, které 
vybojoval Josef Minařík (3.A).

Do čtyřčlenného reprezentačního družstva naší země na 30. Mezinárodní olympiádu 
v  informatice (ioi), jež se konala 1.  9.  –  8.  9.  2018 v  Tsukubě, městě japonské prefektury 
Ibaraki regionu Kantó ostrova Honšú, se probojovali Josef Minařík (3.A), který z ní přivezl 
bronzovou medaili, a Martin Kurečka (4.A, abs. 2018), který bohužel na medaili nedosáhl.

Středoevropská olympiáda v informatice probíhala ve dnech 12. 8. – 18. 8. 2018 v polské 
metropoli Varšavě. V čtyřčlenném družstvu Jarošku zastupoval Jiří Kalvoda (1.A). Přestože 
naši účastníci statečně zabojovali, na medailová umístění to bohužel nestačilo.
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Přejme všem našim současným i  budoucím olympionikům, aby se jim i  nadále vedlo 
v soutěžích alespoň tak jako letos.

Mgr. Viktor Ježek 
jednatel KK MO JMK

16. Fyzikální olympiáda
Ve školním roce 2017/2018 proběhl 59. ročník FO. Podáváme zde přehled umístění našich 
studentů v mezinárodním a celostátním kole a rovněž v krajských kolech.

17. Celostátní kolo kategorie A

12. Josef Minařík (úsp. řeš.) 3.A

18. Krajská kola

19. Kategorie A
2. Josef Minařík 3.A
5. Jiří Vala 4.A
7. Václav Zvoníček 2.A
9. Tomáš Pitner 4.A
10. Ondřej Buček 4.A
11. Viktor Materna 2.A
12. Marek Stojaspal 3.A
13. Jan Král 4.A
14. Petr Kadlec 4.A

(počet úspěšných řešitelů: 14)

20. Kategorie B
9. Marek Stojaspal 3.A

(počet úspěšných řešitelů: 10)

21. Kategorie C
3. Jaroslav Herman 2.B
5. Václav Zvoníček 2.A
6. Viktor Materna 2.A
8. Vojtěch Turland 2.A
15. Jakub Dlabola 2.A

(počet úspěšných řešitelů: 25)
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22. Kategorie D
2. Jiří Kalvoda 1.A
3. Lubor Čech 1.A
5. Hana Slámová 1.B
9. Daniel Perout 1.A
12. Jindřich Matuška 1.A
37. Euc Cong Tuan Nguyen 1.A
46. Jeroným Komanec 1.A

(počet úspěšných řešitelů: 47)

23. Kategorie E
4. Richard Blažek 4.ag
6. Tomáš Nevrlka 4.ag
17. Alžběta Velenová 4.bg

(počet úspěšných řešitelů: 29)

24. Kategorie F
3. Lukáš Drdla 3.bg
6. Anna Hronová 3.ag
9. Kateřina Dvořáková 3.ag
15. Filip Smíšek 3.ag
17. Olga Dvořáková 3.bg
21. Natálie Palečková 3.ag

(počet úspěšných řešitelů: 24)

25. Archimediáda
1. Richard Materna 2.ag
3. Antonín Maloň 2.ag
4. Jan Petr 2.bg
6. Michal Jurášek 2.bg
8. Šimon Svoboda 2.bg
13. Marek Poláček 2.ag
21. Vít Doupovec 2.ag
23. Ctibor Foltýn 2.bg
28. Filip Klimpar 2.ag

(počet úspěšných řešitelů: 30)

Kategorie F a Archimediáda končí oblastním (městským) kolem.
Mgr. Pavel Řehák 

předseda PK fyziky
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26. Úspěchy biologů z nižšího gymnázia
Studenti nižšího gymnázia získali pod vedením paní profesorky Mgr. Zuzany Kučerové řadu 
ocenění v několika soutěžích. V říjnu 2017 se zúčastnili soutěže Den přírodních věd. Letošní 
ročník byl zaměřen na tvary a barvy. Soutěže se zúčastnilo celkem 99 družstev z 35 základ-
ních škol a víceletých gymnázií. Naši žáci, rozdělení do tří tříčlenných skupin, se potýkali 
na šesti stanovištích s odbornými otázkami z geologie, chemie, fyziky a zoologie a vedli si 
výborně: získali 2. místo (tým ze 4.bg – Anna Buchníčková, Martin Marinov, Štěpán Kuče-
ra), 7.–8. místo (4.ag – Tonda Sekerka, Jakub Hartman a Michal Kadeřábek; 4.bg – Veronika 
Křižáková, Barbora Pokludová a Jan Samek). Celkově nás v počtu dosažených bodů vyhlásili 
nejúspěšnější školou!

Na jaře (8.  března  2018) vybojovali studenti nižšího gymnázia v  soutěži Den ptactva 
4. místo. Družstvo vytvořily Barbora Konečná a Katka Novotná (3.bg) a Alena Chvátilová 
a Alena Janáčková (3.ag). 10. dubna 2018 pak naši studenti ve složení Anna Buchníčková, 
Martin Marinov a Štěpán Kučera (4.bg) vybojovali v soutěži Into The Wild with English 
Guide také 4. místo.

Školní kolo biologické olympiády bylo vysoce obsazené – letos se ho účastnilo rekord-
ních 112 řešitelů. V kategorii D soutěžilo 67 dětí a v kategorii C se přihlásilo 45 žáků. Téma-
tem letošního ročníku byl pohyb. Z kategorie D postoupili Richard Materna z 2.ag a Tomáš 
Sláma z 1.bg. 12. dubna se konalo městské kolo biologické olympiády kategorie D v Lužán-
kách. Primán Tomáš Sláma získal 2. místo a sekundán Richard Materna 4. místo. Tomáš 
Sláma pak vybojoval v krajském kole 4. místo. V kategorii C byly nejlepší ze školy Alena 
Chvátilová z 3.ag a Barbora Konečná z 3.bg. Alena Chvátilová postoupila až do krajského 
kola, kde se umístila na krásném pátém místě.

PaedDr. Zuzana Kučerová

27. Biologická olympiáda
Také v letošním roce jsme měli mimořádně úspěšné studenty v biologické olympiádě. Téma-
tem letošního ročníku bylo vylučování a odpady všeho druhu, ať už produkované buňkou, 
celým organismem nebo lidskou společností, a proto se i přípravný text olympiády jmenoval 
„Když musíš, tak musíš…“ Soutěžící se připravovali nejen důkladným studiem tématu, ale 
museli také prokázat všeobecné znalosti biologie v testu a znalosti druhů v „poznávačce“.

Ze školního kola postoupili do krajského kola v kategorii A Vít Procházka (3.C), který 
obsadil skvělé 2. místo, Filip Svěrák (3.B), který se umístil na 4. místě, a Jan Česnek z 3.B 
(9. místo). Mimořádným úspěchem bylo 2. místo Hany Slámové (1.B) v kategorii B.

V náročném klání ústředního kola biologické olympiády získal Vít Procházka 14. místo 
a Filip Svěrák vybojoval 25. příčku. Jak takové klání probíhá, nám nejlépe přiblíží autentický 
zážitek jednoho z účastníků – Filipa Svěráka:

„Ve školním roce 2017/2018 jsem se zúčastnil 52. ročníku biologické olympiády kategorie A. 
Ten vyvrcholil pětidenním národním kolem v Lednici na půdě Zahradnické fakulty Mendelovy 
univerzity.
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První den byl vyhrazen pro příjezd soutěžících. Po prezenci a ubytování na místních kole-
jích nás čekalo slavnostní zahájení v aule Zahradnické fakulty. Odpočinout nás ale nenechali 
dlouho. Hned po příjezdu se psal test ze všeobecných biologických znalostí. První večer jsme 
pak strávili barvením preparátů na následující den.

Druhý den plně ve znamení soutěžních úloh. Většinu dne jsme se věnovali praktickým 
úkolům, které byly letos zaměřeny na téma vylučování a odpadů v přírodě. Čekaly nás úlohy 
zaměřené na fekální bakterie, kdy jsme si vyzkoušeli například Gramovo barvení, na histolo-
gii trávicí soustavy, kde jsme mimo jiné určovali příčné řezy různými částmi trávicí trubice, 
a na fytoremediaci životního prostředí, při nichž jsme měli za úkol vypořádat se s eutro:zací 
vesnického potoka (alespoň na papíře). Odpoledne nás ještě čekala nejoblíbenější část soutěže, 
‚poznávačka‘ našich rostlin, hub i živočichů. Den jsme završili prohlídkou lednických zámec-
kých zahrad.

Třetí den dopoledne jsme ještě dokončovali poslední praktické úkoly a po obědě nás již če-
kala úloha závěrečná, a to terénní. Soutěžili jsme kolem Prostředního rybníka. Širokou škálou 
otázek byly prověřovány naše schopnosti v terénu a biologické i logické uvažování. Večer, když 
bylo již dosoutěženo, jsme si prohlédli zahrady Zahradnické fakulty. Na závěr dne nás ještě 
čekala přednáška o Mezinárodní biologické olympiádě (IBO), která se letos koná v Íránu, kon-
cipovaná jako ‚IBO Írán aneb co říci rodičům, aby vás tam pustili‘.

Čtvrtý den se již nesl v nesoutěžním, odpočinkovém duchu. Dopoledne jsme se zúčastnili 
poutavé exkurze na Pálavu, kde jsme se seznámili se zdejší oblastí a prošli se nádhernou příro-
dou. Po návratu na koleje jsme se už jen rychle převlékli do společenského oblečení a vyrazili 
na slavnostní vyhlášení do Multifunkčního centra zámku Lednice v bývalé jízdárně. Zde vše 
vyvrcholilo, zjistili jsme se, jak jsme dopadli, a převzali si zajímavé ceny. Po vyhlášení následo-
val výborný raut, součástí menu byli i smažení červi a cvrčci.“

Každý rok se nejlepší řešitelé biologické olympiády mohou zúčastnit letního odborného 
soustředění v obci Běstvina. V letošním roce této nabídky využili dva naši biologové – Vít 
Procházka za kategorii A a Hana Slámová za kategorii B. Jak se jim tam líbilo, nám napsala 
Hana Slámová:

„Letos během soustředění vznikl nový Běstvinský stát. Byli jsme rozděleni podle kategorie 
olympiády do ‚žup‘, v jejichž čele stáli ‚župani‘. V rámci župy jsme téměř každý den absolvovali 
dopolední a odpolední tříhodinový blok přednášek, na nichž jsme se dozvěděli spoustu nových 
věcí z různých biologických oborů – od na Běstvině velmi populární imunologie přes ekologii 
a ‚trávologii‘ až po medicínu. Krom toho nás čekaly také dvě noční hry – tradiční Krvavý křest 
terénního biologa a letošní speciál Opravdové Běstvinské Dobrodružství, při kterém jsme celou 
noc bojovali proti agresivnímu sousednímu státu ‚Hovnistánu‘ (zde byla jistá návaznost na 
letošní téma biologické olympiády – odpady v přírodě).

Běstvina mi toho opravdu hodně dala. A nemyslím tím jen biologické vědomosti, ale přede-
vším úžasné zážitky a spoustu nových přátel se stejnými zájmy.“

RNDr. Iva Kubištová, Ph.D.
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28. Chemická olympiáda

29. Kategorie A
Školního kola chemické olympiády v kategorii A se zúčastnili tři stateční studenti: Filip Svě-
rák, Jan Česnek a Vít Procházka. Všichni se stali úspěšnými řešiteli a všichni také postoupili 
do krajského kola, kde se umístili na krásných předních místech:

2. Filip Svěrák 3.B
7. Vít Procházka 3.C
10. Jan Česnek 3.B

Filip a Vítek byli mezi 46 postupujícími soutěžícími do národního kola, které se uskutečnilo 
v Hradci Králové a kde vybojovali rovněž krásná umístění:

7. Filip Svěrák 3.B
13. Vít Procházka 3.C

Filip i Vítek se probojovali na teoretickou část výběrového soustředění před IChO. Po ná-
ročném týdnu na VŠCHT v Praze se Filip Svěrák umístil na 4. místě a mohl pokračovat 
i praktickým výběrovým soustředěním na UK v Praze, po němž komise rozhoduje, kteří 
mladí chemici z České republiky budou reprezentovat naši zemi na Mezinárodní chemické 
olympiádě. Filipovi sice postup unikl o 0,32 bodu a nakonec byl 1. náhradníkem, přesto jeho 
výsledek považuji za fenomenální a jeho konečné 5. místo za skvělé umístění.

Děkuji Filipovi, Vítkovi i Honzovi za skvělou reprezentaci školy, velmi blahopřeji ke skvě-
lým výsledkům a v dalším ročníku chemické olympiády přeji mnoho zdaru! A jak taková 
olympiáda probíhá, se můžete podrobněji dozvědět z následujícího příspěvku Filipa Svěráka:

„Ve školním roce 2017/2018 jsem se opět zúčastnil chemické olympiády, tentokrát již jejího 
54. ročníku. Po školním kole jsme do krajského kola mohli postoupit tři – byl jsem to já, Vít Pro-
cházka (3.C) a Jan Česnek (3.B). Krajské kolo se konalo záhy po školním, trvalo celý den a mělo 
teoretickou část i praktické úkoly. Dlouho se čekalo, než jsme se konečně dozvěděli, jak jsme 
dopadli. Já jsem skončil druhý, Vítek sedmý a Honza desátý. To nejnapínavější rozhodnutí na 
nás ale teprve čekalo. Kdo nakonec postoupí do :nále – do národního kola? Během vánočních 
svátků přišly všemi očekávané výsledky. Postoupil jsem já s Vítkem, a tak jsme se již mohli začít 
připravovat na cestu do Hradce Králové, kde se soutěž konala.

Národní kolo začínalo v pondělí 29. ledna. Po příjezdu do Hradce a ubytování v místním 
hotelu jsme se převlékli do společenského oblečení a vyrazili na slavnostní zahájení, které se ko-
nalo v prostorách městského muzea. Po slavnostních proslovech organizátorů chemické olym-
piády, zástupců města a Farmaceutické fakulty UK, na jejíž půdě se národní kolo konalo, jsme 
si ještě vyslechli zajímavou přednášku o organické syntéze a odebrali se na všemi vyhlíženou 
večeři. Večeře probíhala formou rautu v botanické zahradě.
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V úterý se začalo soutěžit. Po snídani jsme se přesunuli na Farmaceutickou fakultu. Nej-
prve jsme si vylosovali svá soutěžní čísla a pak se ihned pustili do psaní teoretického testu. 
Ten byl, stejně jako u předchozích ročníků, rozdělen na čtyři části. V anorganické chemii jsme 
museli odhalit deuterid, a aby toho luštění sloučenin na základě vlastností nebylo málo, tak na 
nás v další otázce čekaly čtyři záhadné bílé prášky. Tuto část uzavřela otázka na molekulové 
orbitaly oxidu uhličitého. Organická část se v úvodu zaměřila na bifenyly, ale stěžejní bylo na-
vrhnout syntézu zadaného aromatického produktu. Ve ‚všemi oblíbené‘ fyzikální chemii jsme 
vypracovávali chemicko-inženýrské výpočty spojené s výrobou biona=y, rovnováhu esteri:kace 
ethylacetátu. V biochemické části jsme odhalovali forenzní využití DNA a v závěru rozhodova-
li, kdo je neznámým otcem dítěte.

Po tomto vyčerpávajícím testu jsme šli na oběd do místní menzy. Odpoledne bylo věnováno 
exkurzi do planetária, kde jsme si kromě přednášek mohli prohlédnout vystavené exponáty, 
například mlžnou komoru.

Ve středu proběhla druhá a závěrečná část soutěže – praktická úloha. Abychom se všichni 
vešli do laboratoří, soutěžili jsme po částech. Moje polovina šla nejprve na prohlídku historic-
kého centra Hradce Králové a po obědě jsme se vydali do laboratoří. Jaké překvapení, že na nás 
nečekala sada byret, ale řada chladičů! Místo tradiční analytické úlohy pro nás letos byla při-
pravena úloha organická. Naším úkolem bylo ze dvou tabletek acylpyrinu izolovat co nejvíce 
a v co nejlepší čistotě kyselinu acetylsalicylovou.

Po soutěži jsme měli možnost besedovat s autory o  řešení jednotlivých úloh. Pak jsme si 
mohli od olympiády odpočinout a  zhlédnout divadelní představení v  Hradeckém divadle. 
V jeho prostorách nás čekal také druhý a poslední raut, který jsme si velmi užili.

Poslední den už zbývalo pouze vyhlásit výsledky, které byly velmi vyrovnané. Soutěžící z Ji-
homoravského kraje, včetně nás, studentů z  Jarošky, se umístili velmi dobře. Já jsem skončil 
7. a Vítek 13. To pro nás oba znamenalo postup do výběrového soustředění na ICHO. Po vy-
hlašování už nám jen zbývalo vrátit se domů a těšit se na příští národní kolo, které se bude 
odehrávat v Brně.“

30. Kategorie B
11. dubna 2018 se konalo školní kolo chemické olympiády v kategorii B. Zúčastnilo se ho pět 
studentů vyššího gymnázia (Filip Svěrák, Jan Česnek a Mikuláš Hampl ze 3.B, Vít Procházka 
ze 3.C a Jindřich Matuška z 1.A). Všichni byli úspěšnými řešiteli. Do krajského kola, které 
se konalo 10. května na gymnáziu Křenová, postoupili nejlepší tři účastníci a umístili se na 
krásných předních místech:

5. Filip Svěrák 3.B
7. Vít Procházka 3.C
12. Jan Česnek 3.B
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31. Kategorie C
Školní kolo chemické olympiády v kategorii C se konalo 22. března 2018. Zúčastnilo se ho 
sedm studentů z prvních a druhých ročníků vyššího gymnázia: Jindřich Matuška z 1.A, Hana 
Slámová a Magdalena Petrlová z 1.B, Václav Nevyhoštěný a Vojtěch Turland z 2.A, Šimon 
Albrecht z 2.B a Jiří Mazuch z 2.C. Všichni se stali úspěšnými řešiteli.

Do krajského kola, které proběhlo 18. dubna na Chemické fakultě VUT Brno, postoupili 
dva nejlepší:

8. Hana Slámová 1.B
11. Jiří Mazuch 2.C

32. Kategorie D
Školní kolo chemické olympiády v kategorii D proběhlo 12. února 2018 na nižším gymnáziu. 
Účast byla vysoká, olympiády se zúčastnilo 19 studentů ze 3. a 4. ročníků. Ve školním kole 
byli všichni úspěšnými řešiteli a pět nejlepších postoupilo dále do okresního kola (Jakub 
Koňárek jako náhradník za nemocného Martina Marinova ze 4.bg):

2. Ondřej Peterka 4.ag
5. Anna Hronová 3.ag
7. Michal Štulpa 4.bg
9. Barbora Konečná 3.bg
14. Jakub Koňárek 3.ag

Do krajského kola postupovalo celkem 12 nejlepších účastníků. Mezi nimi byli i čtyři stu-
denti našeho gymnázia, z nichž jeden se bohužel nemohl v daném termínu zúčastnit:

8. Anna Hronová 3.ag
15. Ondřej Peterka 4.ag
19. Barbora Konečná 3.bg

Děkuji všem řešitelům z nižšího i vyššího gymnázia za účast v olympiádě. Děkuji také za 
skvělou reprezentaci školy a velmi blahopřeji ke skvělým výsledkům! V dalším ročníku che-
mické olympiády přeji mnoho zdaru!

Mgr. Veronika Kyasová
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33. Soutěže KLOKAN
V minulém školním roce se studenti naší školy opět zúčastnili soutěží Matematický klo-
kan a  Přírodovědný klokan. Do těchto mezinárodních soutěží se v  naší zemi zapojují 
desetitisíce účastníků, kteří jsou podle věku rozděleni do několika kategorií. Bližší infor-
mace o  soutěžích je možné najít na webových stránkách http://matematickyklokan.net 
a http://kag.upol.cz/prirodovednyklokan/index.html. Zde se nachází rovněž zadání minu-
lých ročníků včetně výsledků, kterých lze využít pro přípravu do následujících ročníků.

Úlohy v  soutěžích jsou zásadně uzavřené, což může být pro studenty zajímavé také 
z tréninkových důvodů, neboť touto formou probíhají některé důležité zkoušky (např. jisté 
typy přijímacích zkoušek na VŠ či části vybraných maturitních zkoušek). Studenti si mají 
možnost bez stresu vyzkoušet tento způsob testování a také si v konkrétní situaci promy-
slet strategii řešení a  volby odpovědi. Klokaní soutěže jsou zejména v  matematické části 
pozoruhodné i  tím, že studenti řeší v úvodní části testu více jednodušších úloh, přičemž 
nezanedbatelnou roli zde hraje časové omezení. Zvláště závěrečné úlohy (za více bodů) však 
bývají netriviální. Málokdo tak stihne vyřešit vše bezchybně. Další zajímavostí je pak zákaz 
užívání veškerých pomůcek, zejména kalkulaček, což studenty nutí k přemýšlení a nalezení 
elegantního řešení, které nevyžaduje složitý či časově náročný výpočet, k němuž by právě 
kalkulátor mnohdy potřebovali.

Při nepozorném pohledu na zadání by se mohlo zdát, že úlohy jsou pro řešitele poměrně 
jednoduché. Výsledky však svědčí o opaku. Každý soutěžící začíná s 24 body, o některé však 
může vinou chybných odpovědí přicházet. Dalších 96 bodů pak může získat za správné od-
povědi, aby dosáhl maximálního možného výsledného počtu 120 bodů. V každé ze středo-
školských kategorií se dlouhodoběji bodový přírůstek průměrného řešitele pohybuje pouze 
okolo 20 z uvedených 96 bodů.

Dle požadavků MŠMT je třeba vytvořit pořadí bez dělených míst. Proto bylo zavedeno 
pravidlo, že v případě rovnosti bodů se výše umístí mladší účastník. Znamená to, že ani 
plný bodový zisk nemusí soutěžícímu zaručit umístění „v top 10“, což se projevuje zejména 
v kategoriích Benjamín a Kadet pro žáky nižšího gymnázia. V rámci celostátních výsledků 
organizátoři zveřejňují pouze několik nejlepších řešitelů v každé z těchto kategorií. Mnohdy 
se přitom jedná jen o ty soutěžící, kteří dosáhli plného bodového zisku. Je tedy velice těžké 
dostat se mezi takto úzký okruh vítězů. Jsme proto hrdi na skutečnost, že našim studentům 
se to opakovaně daří. Dokladem toho jsou i výsledky klokaních soutěží z uplynulého škol-
ního roku.

Přestože v Přírodovědném klokanovi se nikdo z našich žáků do nejužší špičky nevešel, 
lze uplynulý ročník klokaních soutěží z pohledu Jarošky hodnotit jako velmi úspěšný. V Ma-
tematickém klokanovi totiž naši studenti dosáhli skutečně skvělých výsledků. V každé ze 
čtyř gymnaziálních kategorií se někdo z naší školy zařadil mezi absolutní vítěze s plným 
bodovým ziskem!
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K řadě výborných výsledků nejen výše zmíněným studentům gratulujeme a děkujeme jim za 
reprezentaci gymnázia. Věříme, že se na tyto úspěchy podaří studentům našeho gymnázia 
navázat i v následujícím školním roce.

Mgr. Aleš Kobza, Ph.D. 
školní garant soutěží KLOKAN

34. Středoškolská odborná činnost
Na naší škole si tradičně mnoho studentů chce změřit síly s ostatními studenty v soutěži 
SOČ. Do okresního (městského) kola Středoškolské odborné činnosti letos ze školního 
kola postoupilo celkem 22 prací z 11 oborů. Z nich pak do krajského kola postoupilo celkem 
15 prací. Některé obory byly málo obsazené, a proto soutěžící postoupili přímo do krajského 
kola. Jednalo se o práce z matematiky (5), historie (2), ekonomie (1) a stavebnictví (1). Ostat-
ní studenti museli obhajovat své práce před náročnými odbornými komisemi.

Nejlepších výsledků (2. místo) dosáhly Simona Dubová z 3.B v oboru zemědělství, potra-
vinářství, lesní a vodní hospodářství s prací Stravovací návyky a jejich dopad na lidské tělo 
a Kristýna Němcová ze 4.A v oboru informatika s prací Automatická kontrola výslovnosti při 
výuce jazyků. Nejvíce prací bylo ze zdravotnictví a z těchto postupují: Martin Bartoš (2.A), 
který obsadil 3. místo s prací Využití digitální morfologie v klinické hematologii, Vít Procházka 
(3.C) s prací Fágová terapie pro léčbu stafylokokových infekcí a Markéta Rokytová (3.B) s prací 
Možnosti potlačení alkoholismu manipulací s glutamátergním systémem u potkanů. V chemii 
vybojoval postup Mikuláš Hampl (3.B) s tématem Biotechnologická výroba bioplastů.

Krajské kolo se konalo 10. května 2018 na našem gymnáziu. V matematice si skvěle vedli 
naši studenti, kteří postoupili i do celostátního kola. Z 1. místa to byl Tomáš Perutka (4.A) 
s prací Užití dekompoziční grupy k důkazu zákona kvadratické reciprocity, z 2. místa Štěpán 
Šmíd (3.A) s prací Magické grafy a z 3. místa Václav Zvoníček (2.A) s tématem Řetězové zlom-
ky a metody odhalování dělitelů velkých čísel. Také v historii jsme uspěli: Jiří Fiala (3.B) s prací 
Role redakce Lidových novin při formování Národní strany práce vybojoval 2. místo a postup 
a Norbert Brzkovský (3.D) získal 3. místo se svojí prací Analýza leteckých soubojů stíhacího 
pilota Hanse-Joachima Marseilla dne 1. září 1942. Podobně jako on získali doporučený po-
stup do celostátního kola i studenti Martin Bartoš a Kristýna Němcová.
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Celostátní kolo proběhlo ve dnech 16.–17. června 2018 na Slovanském gymnáziu v Olo-
mouci. Vynikajícím výsledkem je 1. místo Tomáše Perutky a  2. místo Jiřího Fialy. Václav 
Zvoníček vybojoval 4. místo. Kristýna Němcová získala 6. místo a Martin Bartoš 9. místo.

RNDr. Iva Kubištová, Ph.D.

35. Piš, piš, piš, nebo tě sežere myš aneb Úspěchy v češtině na vyšším gymnáziu
I na Jarošce, která je tradičně vnímána jako matematická škola, najdeme řadu literárních 
talentů, skvělých recitátorů a nadějných divadelníků. Svoje nadání mohou rozvíjet v Klubu 
autorů školy, v semináři ČJL nebo v každoročně pořádané literární dílně.

Některých soutěží se naše škola zúčastňuje pravidelně. Patří mezi ně i Česká lingvistická 
olympiáda, ve které jsme letos v celostátním kole obsadili zásluhou Víta Procházky 6. místo 
a v mezinárodním kole v soutěži týmů bronzovou medaili, a to díky Vítu Procházkovi, Bar-
boře Dohnalové, Vítu Metkovi a Michaele Svatošové.

Další stálicí je literární soutěž vyhlašovaná Jihomoravským krajem s názvem Skrytá pa-
měť Moravy, jejíž 12. ročník jsme zcela ovládli. Kristýna Dostálová získala 1. místo, Martin 
Modrý 2. místo a Alexandra Náplavová čestné uznání.

Ani v kreativní soutěži v poznávání mladého státu Izrael nazvané CEMACH jsme nezů-
stali pozadu. Andrea Podskalská se v literární disciplíně umístila na 3. místě a potvrdila tím 
svůj loňský úspěch.

S velkým potěšením můžeme konstatovat, že mezi Jarošáky se najdou i milovníci poezie 
a uměleckého přednesu, pro které je určena recitační soutěž. Studentka Daniela Krásenská 
se po vítězství v krajském kole recitační soutěže Špíl-Berg nominovala do národního kola 
Wolkerova Prostějova.

Nelze opomenout ani fakt, že se na Jarošce hraje divadlo. Náš divadelní soubor Studio 
OPM se zúčastnil přehlídky divadelních souborů a  za svůj výkon v  představení Koně se 
přece střílejí se rozhodně nemusel stydět.

Jsme potěšeni, že zájem o slovo psané i mluvené na naší škole žije, a věříme, že tomu tak 
bude i v příštích letech.

Mgr. Lenka Marková

36. Literární soutěže na nižším gymnáziu
Každým rokem se i na nižším gymnáziu účastní řada studentů vybraných literárních soutě-
ží, v nichž si mohou vyzkoušet svůj tvůrčí talent a poměřit síly v literárním projevu s ostatní-
mi vrstevníky. Mezi tyto soutěže patří například „Náš svět“, kde tvůrci nejsou nijak omezeni 
tématem. Další příležitosti nabízí „Memoriál Hany Greenfeldové“, který vyhlašuje Památník 
Terezín, soutěž „Rosteme s knihou“ a „Skrytá paměť Moravy“ – ty každoročně mívají svá 
jednotící témata.

Nejvíce našich mladých literátů se však účastní celostátního klání v malém básnickém 
útvaru – limericku. Název „Veršujeme jako o život“ vystihuje zápal, s nímž vznikají zajímavá 
dílka, která dokážou pobavit a rozesmát.
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Loňský 9. ročník této soutěže s tématem „Máme rádi oslavy“ přinesl nejen záplavu nápa-
dů, ale také (podobně jako v předchozích letech) úspěch v podobě 3. místa pro Jakuba Krau-
se (4.bg) a dvou čestných uznání pro Vojtěcha Holana (4.ag) a Kateřinu Novotnou (2.bg).

Předání ocenění v Ostravě se zúčastnila Kateřina Novotná a zde je její vzpomínka na 
atmosféru události:

„Ostrava je krásné město a je o to krásnější, když si do ní jedete vyzvednout cenu! Po cestě, 
která rychle uběhla, jsem se včas dostavila na Wichterlovo gymnázium v Porubě. Předávání 
cen jsem si představovala jako akci ve velkém sále plném lidí. Zde jsme se sešli v literárním ka-
binetu v počtu přibližně patnácti lidí, mezi které počítám skupinu tří učitelů a předsedkyni po-
roty, básnířku Radanu Šatánkovou. Čím menší ovšem místnost byla, tím přátelštější atmosféra 
v ní panovala. Po úvodním proslovu se začalo s hlavním programem – vyhlašováním výsledků, 
v rámci kterého přítomní soutěžící přednesli své limericky a básnířka Radana Šatánková pře-
četla ještě některé další, které ji zaujaly. Já jsem si odnesla čestné uznání poroty a odměnu – 
knihu Tři muži na toulkách. Mí spolužáci byli o něco úspěšnější a škola je od té chvíle bohatší 
o dvě čestná uznání a jedno třetí místo.

Příštího ročníku soutěže, jehož tématem je rodina, se určitě zúčastním a pokusím se i o lite-
rární útvar haiku, který je v soutěži novinkou. Zkuste to také!“

37. Limerick Jakuba Krause (3. místo)
Ptáte se mne, co dnes slavím?
Já s úsměvem na to pravím:
„Slavím to, co je mi vším,
co za nic nevyměním.
Slavím lásku, klid a zdraví!“

Mgr. Andrea Ptáčková

38. Dějepisné soutěže na vyšším gymnáziu
Ve školním roce 2017/2018 uspořádala naše předmětová komise pro studenty vyššího gym-
názia již 13. ročník dějepisné soutěže. Protože to byl rok jubilejní, uskutečnily se soutěže dvě: 
v září s tématem „150. výročí založení gymnázia“ a na jaře v dubnu soutěžili žáci ve znalos-
tech významných „osmiček“ v našich dějinách.

Podle propozic je každý rok vyhlášeno jiné soutěžní téma. Odráží aktuální výročí vý-
znamných událostí nebo osobností našich i evropských dějin. Soutěž je určena pro studenty 
vyššího gymnázia bez ohledu na to, v kterém jsou ročníku. Pro studenty Ds a D2 je účast 
povinná. Soutěž má dvě části: 1. vědomostní – formou kvízu, jehož trvání je 15–20 minut, 
podle počtu otázek. Volíme je tak, aby nebyly příliš náročné, ale ani příliš jednoduché. Při-
hlášení studenti od vyučujících mohou získat studijní literaturu. 2. částí je projekt formou 
prezentace. Ty mohou vytvořit žáci na upřesňující témata, která doplňují hlavní motiv sou-
těže. Přihlášených žáků do obou kategorií bývá mezi 15 až 30.
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V zářijovém soutěžení byla ve vědomostním kvízu nejúspěšnější Anna Rusínová (4.B), 
druhé místo obsadila Anna Krůtová (1.A) a třetí Klára Dvořáčková (1.A). Nejlepší prezentaci 
předvedly Alžběta Suškevičová a  Sára Stepaková (obě z  1.D) na téma „Osobnosti našeho 
gymnázia“.

V dubnové soutěži s tématem „Významné osmičky v našich dějinách“ zvítězili ve vědo-
mostní části Václav Martinů ze 3.B a Tereza Pokorná z 1. D (oba měli stejný počet bodů), 
druhá byla Kateřina Černá ze třídy 4.B a o třetí příčku se dělili opět dva studenti se stejným 
bodovým ohodnocením, a sice Viktor Kadeřábek z 2.B a Boleslav Tomšík ze 4.D. Kategorie 
prezentace nebyla hodnocena.

Věříme, že soutěž zábavnou formou přispěje i v budoucnu k prohloubení znalostí o his-
torii.

PhDr. Alena Hanáková

$QGUHD�3RGVNDOVN£
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39. Astronomická olympiáda
Ve dnech 11.–21.  listopadu 2017 proběhl v  thajském městě Phuket 11. ročník Mezinárodní 
astronomické olympiády IOAA (International Olympiad on Astronomy and Astrophysics), 
kde naši zemi velmi dobře reprezentoval Jiří Vala (na olympiádu se probojoval ještě jako 
student 3.A). Mezi 112 soutěžícími ze 44 zemí se mu podařilo obsadit 66. místo a současně 
3. místo mezi soutěžícími z ČR, a z olympiády si tak odvezl bronzovou medaili. K dosažené-
mu výsledku mu srdečně blahopřejeme.

Ve školním roce 2017/2018 proběhl již 15. ročník astronomické olympiády. Do školního 
kola se přihlásilo celkem 14 studentů. 13 z nich ve školním kole uspělo a postoupilo do kraj-
ského kola. Mezi nimi se nejlépe umístil již zmíněný Jiří Vala za 4.A, díky čemuž postoupil 
do 3nále, kde skončil na 4. místě. Tento úspěch Jiřímu zajistil účast na mezinárodním vý-
běrovém soustředění konaném ve dnech 24. 6.–1. 7. 2018 v estonském městě Taru. Tohoto 
soustředění se účastnilo 8 soutěžících z České republiky a 11 z Estonska. Jiří Vala se umístil 
na 2. místě, a  to jak v celkovém pořadí, tak i mezi Čechy. Tím se opět nominoval do pě-
tičlenného družstva, jež bude naši republiku reprezentovat na 12. Mezinárodní astronomické 
olympiádě (IOAA) v čínském Pekingu. Přejeme mu hodně štěstí!

Mgr. Pavel Řehák 
předseda PK fyziky

40. Konverzační soutěž španělštiny
Dne 15. března 2018 proběhlo krajské kolo konverzační soutěže ve španělském jazyce, které-
ho se zúčastnila studentka čtvrtého ročníku Andrea Podskalská. Získala 2. místo s možností 
postupu do celostátního kola jako náhradnice.

V první části soutěže měli studenti na základě poslechu nahrávky zjistit patřičné infor-
mace a vysvětlit fráze týkající se daného tématu. Druhou část tvořil pohovor – soutěžící měli 
nejprve popsat a porovnat vybrané fotogra3e a následně hovořit o tématu, které je spojovalo. 
Soutěže se zúčastnilo celkem 11 studentů z Jihomoravského kraje a výsledky byly velice těsné, 
naši studentku dělil od 1. místa jediný bod. Druhé místo v kvalitní konkurenci je krásný 
výsledek.

Mgr. Andrea Bučková

41. N-trophy
N-trophy je soutěž pro středoškoláky plná experimentů a bádání, odehrávající se v unikát-
ním univerzitním prostředí. Týmy soutěží ve čtyřech oborech – v biologii, chemii, fyzice 
a  logice. Spousty úkolů však v sobě schovávají aspekty i dalších vědních oborů. Soutěž je 
určena pro studenty středních škol z České a Slovenské republiky.

Letos se zúčastnilo 112 soutěžních týmů, z toho sedm týmů z Jarošky. Do 3nále se pro-
bojovalo 16 nejlepších týmů a z Jarošky byly hned tři: tým Jarošťáků (Filip Svěrák, Miku-
láš Hampl a Václav Martinů, všichni ze 3.B) získal 1. místo, tým Restrikční endonukleáza 
(Vít Procházka ze 3.C, Hana Bernardová a Josef Minařík ze 3.A) vybojoval 2. místo a tým 
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Viktor a spol. (Viktor Materna, Vojtěch Girland, Kryštof Zamazal, všichni z 2.A) skončil na 
12. místě.

Zážitky z letošního ročníku popsal Václav Martinů z 3.B, který se svým týmem vybojoval 
vítězství v soutěži:

„Po druhém místě z loňského ročníku mezioborové experimentální soutěže N-trophy (obory 
fyzika, biologie, chemie a logika) se náš tým, letos s názvem „Jarošťáci (se vrací)“, ve složení Fi-
lip Svěrák, Mikuláš Hampl a Václav Martinů (všichni ze 3.B), zúčastnil i letos s cílem postoupit 
do :nále a obhájit loňský úspěch.

V kvali:kačním kole již osmého ročníku jsme řešili úlohy z výše zmíněných oblastí, letos 
tematicky laděných jako vesmírná mise. A  jak všichni víme, takové podniky jsou velmi na-
máhavé a nebezpečné. Museli jsme nechat vyklíčit semínka řeřichy, chia a hnědé čočky v těch 
nejtěžších podmínkách, vyrobit náplň zahřívacího polštářku fungující reakcí obyčejné sody 
s octem, zjistit, jak se dá komunikovat s obyvateli vesmíru a pro případ havárie jsme zkou-
mali úhel dopadu rakety (tedy tužky) na zem z různých výšek. Bylo to náročné, ale nakonec 
jsme kvali:kační kolo úspěšně zvládli a postoupili do :nále. To se konalo 16. až 18. března na 
Biskupském gymnáziu v  Brně a  v  Univerzitním kampusu MU, tedy skoro na domácí půdě 
(soutěžící z Košic by mohli vyprávět).

Soutěžení jsme zahájili v sobotu ráno v moderním kampusu v Bohunicích úlohou z chemie. 
Zde jsme se snažili za pomoci všech možných i nemožných látek co nejvíce prodloužit dobu 
hoření plamene svíčky v uzavřeném prostoru, aby naše raketa měla zásobní zdroj vzduchu. 
Současně byly udělovány body i za čistotu na pracovišti. Chemii jsme rozumně nechali na Fili-
povi a sami se věnovali spíše úklidu, za který jsme vyfasovali plný počet bodů.

V biologické části jsme Mikuláše nechali změřit na spirometru klidový a zátěžový výdej 
energie přepočtem ze spotřebovaného vzduchu. Tomu jsme poté uzpůsobovali jídelníček z vy-
brané nabídky vesmírných pokrmů. Cílem bylo vytvořit takový jídelníček, který by se co nejvíce 
blížil jeho hodnotám a zároveň se vlezl do igelitového pytlíčku. Jak známo, rakety mají málo 
místa, a není tedy radno plýtvat na zbytečnosti typu jídlo. Náš astronaut by ale určitě hlady 
nezemřel, jelikož jsme se od ideálního příjmu odchýlili jen o necelé procento.

V  logice jsme museli vypracovat algoritmus, jak bude loď reagovat při setkání s různými 
vesmírnými objekty. A ve fyzice jsme pak kontrolovali bezpečnost pásů rakety.

Náš tým byl po dlouhém čekání a nervozitě (vyhlašovalo se od posledního místa) vyhlášen 
jako vítězný. Od desátého místa jsme vždy čekali naše jméno, tudíž jsme byli opravdu velmi 
mile překvapeni. Od organizátorů jsme dostali pěkné ceny, diplomy a nabitému víkendu byl 
konec.

Soutěž lze jenom doporučit, jelikož prověří nejenom znalosti z jednotlivých oborů, organi-
zaci času a logické myšlení, ale i týmovou spolupráci. Milým bonusem je také možnost potkat 
podobně zanícené studenty ze všech koutů Česka a Slovenska.“

Blahopřejeme a přejeme mnoho úspěchů v tomto náročném týmovém klání i v příštím 
roce!

Mgr. Veronika Kyasová
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42. Chemiklání
9. února 2018 se v Pardubicích konal již třetí ročník soutěže Chemiklání. Jakožto tým s ná-
zvem „Fakt silnej pufr“ ve složení Filip Svěrák (3.B), Jan Česnek (3.B), Vít Procházka (3.C), 
Aneta Fajstlová (4.A) a Martin Mátl (4.C) jsme se rozhodli naši školu již potřetí v této sou-
těži reprezentovat.

Cestou vlakem jsme našeho ducha řádně vyživili moudry díla Zelená svatozář 3lozofa 
a ekologického aktivisty Erazima Koháka. Po duchovní průpravě jsme se z vlaku vydali na 
Fakultu chemicko-technologickou Univerzity Pardubice.

Soutěž je docela zajímavá svojí koncepcí. Týmy řeší chemické problémy a příklady, jenže 
mají k  dispozici vždy pouze omezený počet řešení. Teprve tehdy, pokud některou úlohu 
vyřeší, mohou dostat zadání dalšího příkladu. S neúspěšnými pokusy o odevzdání výsledku 
úlohy ovšem klesá počet bodů, které je za danou úlohu možné získat.

Letos jsme se do příkladů pustili s nebývalou vervou a správná řešení nám rychle pro-
plouvala pod rukama přímo k odevzdávacímu stolku. Dámy, které vydávaly nová zadání 
a které nám dle mého podezření během soutěže začínaly trochu fandit, povzbudivě provo-
lávaly zkrácený název našeho týmu, jakmile někoho z nás viděli běžet pro nové problémy 
k vyřešení: „Fakt silnej!“
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Po lítém dvouhodinovém boji následoval uspokojivý oběd v místní menze a poté vyhlá-
šení výsledků. Při prvním ročníku jsme obsadili krásné bramborové 4. místo. Během dru-
hého ročníku jsme dosáhli bronzového postu. Jak asi dopadneme letos? S rostoucí výškou 
věže postavené z naší přivezené pomocné literatury každým rokem roste i náš úspěch. Ano, 
v konkurenci dalších 48 týmů ze škol z celé České i Slovenské republiky jsme skončili na 
2. místě. Nezbývá než jen konstatovat, že jsme si soutěž opravdu užili a příští rok se rozhodně 
zúčastníme znova – podaří se nám zachovat směrnici křivky vyjadřující náš rostoucí úspěch 
i ve 4. ročníku?

Jan Česnek, 3.B

43. Young People in European Forests
V letošním roce se studenti Jarošky poprvé zúčastnili lesnické soutěže YPEF (Young People 
in European Forests), o které jsem se dozvěděl na biologickém soustředění. Soutěží se ve 
tříčlenných družstvech. Soutěž začíná místním kolem a po něm následují kola regionální, 
celostátní a mezinárodní, přičemž do dalšího kola postupuje vždy vítězné družstvo.

Naše družstvo ve složení Vít Procházka (3.C), Hana Slámová (1.B) a  Vojtěch Turland 
(2.A) se zúčastnilo místního kola na Ústavu hospodářské úpravy lesů v Brně. Po testu, který 
obsahoval 20 otázek vycházejících z brožury, jsme procházeli několik stanovišť. Každé re-
prezentovalo určitý biotop a my jsme měli za úkol určit organismy na obrázcích a posoudit, 
zda se v daném biotopu vyskytují. Součástí byl i doplňkový úkol pro případ rovnosti bodů, 
při kterém jsme na čas přesouvali míček pomocí okapových trubek.

V místním kole jsme sice zvítězili, avšak regionálního kola jsme se zúčastnit nemohli 
kvůli jiným aktivitám. Tak snad příště!

Vít Procházka, 3.C
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44. Úspěchy dětí z nižšího gymnázia v matematických a logických soutěžích
Naši žáci se kromě matematické olympiády účastní i dalších velmi zajímavých soutěží. Pojď-
me se na tyto soutěže a úspěchy našich žáků podívat blíže.

45. Brloh – Brněnská logická hra
V logické soutěži, které se účastní přes 500 týmů (což je více než 2 000 dětí) z celé České 
republiky a Slovenska, naše týmy bojovaly o příčky nejvyšší. Na 1. místě skončil tým Nepod-
statní, v němž byli Kuba Devát, Drahoš Malota, Zdeněk Pezlar a Martin Dominik (všichni 
ze 4.ag). Na 3. příčce se umístil tým Lopata ve složení Tonda Sekerka, Michal Kadeřábek, 
Ondra Němec a Kuba Hartman. Z naší školy se však této soutěže účastnilo mnohem více 
týmů a ani další se ve výsledkové listině neztratily.

V soutěži studenti řešili celkem 74 logických úloh. Na jednu z nich se můžete podívat na 
levé straně. Zvládli byste si s ní poradit?

46. Šifrovací soutěž Technoplaneta
Další soutěží, které se naši žáci již tradičně účastní, je Technoplaneta. V jejím průběhu če-
kalo na soutěžní týmy celkem 25 šifer a dalších 11 pak ve 3nále. Do toho se letos probojovalo 
celkem 6 týmů z  Jarošky, které vzaly Prahu doslova útokem. Vždyť právě oněch 6 týmů 
skončilo po internetové části v první desítce a žádná jiná škola v republice se Jarošce v tomto 
výsledku ani zdaleka nemohla vyrovnat.

Ve 3nále však na Jarošku padla trochu nervozita a  nejlepší tým skončil nakonec po 
urputném boji na nepopulární čtvrté příčce. Tento tým reprezentovali Kuba Devát, Drahoš 
Malota, Zdeněk Pezlar, Martin Dominik a Vojta Obořil.

Na ukázku přikládáme opět jednu z šifer soutěže, ať vidíte, jak náročné úkoly naši stu-
denti řešili:

1r 0j 2¯ 1Q 2Q 3k 4Q 0d

1v 3r 1c 4u 2o 4r 2a 5o

0] 6p 3h 4k 3k 3ı 0Q 5ŀ

6Q 4e 1r 3ý 3Ý 0j 1e 5m

5e 0o 6e 2v 6r 0c 2s 3o

6m 5m 1g 4\ 4h 0o �Q 6h

2¯ 1Q 5t 5j 2c 6\ 6? 4e

0:0 0:1 0:2 0:3 0:4 0:5 0:6

1:1 1:2 1:3 1:4 1:5 1:6

2:2 2:3 2:4 2:5 2:6

3:3 3:4 3:5 3:6

4:4 4:5 4:6

5:5 5:6

6:6
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47. Sudoku
Počátkem září se v Brně konalo mistrovství České republiky v luštění sudoku. Soutěž týmů 
dětí ovládl tým JAL(M fandí) ve složení Janča Bušová, Áďa Heroudková a Lucka Reicherto-
vá. Holky se účastnily i celostátního kola soutěže školních týmů v luštění sudoku, které také 
ovládly. Na závěr ještě zmiňme, že všechny soutěže organizuje bývalý student Jarošky a dnes 
český reprezentant v luštění logických her a sudoku Honza „Krtek“ Novotný.

48. Korespondenční seminář KoMáR
KoMáR (korespondenční matematické rébusy) je soutěž, kterou organizují studenti vyššího 
gymnázia naší školy pro děti ze základních škol z celé České republiky. Nejenže vymýšlejí 
a opravují úlohy, které zaobalují do úžasného a napínavého příběhu, a starají se o celý chod 
semináře, ale pořádají pro děti také víkendové akce, na nichž s nimi hrají různé více či méně 
matematické a  logické hry, a  také pro ně chystají přednášky ze zajímavých oblastí mate-
matiky. Loňský seminář organizovali Vítek Jelínek, Tom Perutka, Martin Kurečka, Martin 
Modrý, Mája Žáková, Kačka Černá, Bára Kunderová, Vašek Fabík, Danča Krásenská, Honza 
Česnek, Bebe Chromá a Vašek Zvoníček.

V samotné soutěži skončila na 2. místě Anička Hronová a na 3. pak Áďa Heroudková, 
která spolu s  Jančou Bušovou, Kubou Devátem, Zdendou Pezlarem a  Míšou Halaštovou 
doplnila letošní organizátorský tým.

Mgr. Petr Pupík

49. Úspěchy studentů vyššího gymnázia v různých matematických soutěžích
Studenti vyššího gymnázia se každý rok účastní nemalého počtu matematických a logických 
soutěží, ve kterých se často umisťují na příčkách nejvyšších. Tyto úspěchy rozhodně stojí za 
podrobnější zmínku. Uvažoval jsem, zda tyto fantastické výsledky sdělovat pomocí školního 
rozhlasu, ovšem pak by takové hlášení zabralo desítky řádně odučených hodin a večerní 
hlášení by s největší pravděpodobností nemělo požadovaný dosah (snad jen s výjimkou ho-
vorových hodin, kdy je však rozhlas blokován hlášeními důležitějšími). Jednoznačným řeše-
ním tak bylo zveřejnění v této ročence. Pojďme se tedy na jednotlivé soutěže podívat blíže.

50. Brkos
Brněnský korespondenční seminář neboli Brkos je celoroční soutěž organizovaná pod zá-
štitou Masarykovy univerzity a každý rok se jí účastní naši studenti. Letos se na bronzové 
příčce umístil Vašek Janáček z 1.A.

51. Prase
Pražský seminář, zkráceně Prase, je obdobou semináře Brkos I tohoto semináře se naši stu-
denti účastní ve větším počtu. Letos se na pěkné 5. příčce umístil Pepa Minařík ze třídy 3.A.
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52. MathRace
MathRace je internetová týmová matematická soutěž, v níž studenti během tří hodin řeší 
celkem 45 zapeklitých úloh. V loňském ročníku se na 4. místě umístil tým Kobzovi andílci 
ve složení Veronika Borýsková, Štěpán Šmíd, Josef Minařík a Martin Vodička.

53. Sudoku
I studenti vyššího gymnázia se účastní soutěží v sudoku. Až do celostátního kola se dostala 
hned dvojice týmů z naší školy a dařilo se jim náramně. Na 3. místě skončil tým Cool Jm3no 
složený z maturantů Anety Fajstlové, Petra Kadlece a Báry Kunderové. Celou soutěž ovládl 
a  na 1. místě skončil tým Kobzátka ve složení Kristýna Jansová, Lucie Klimešová a  Olga 
Krumlová.

Na ukázku uvedeme dvě úlohy, které na soutěžící čekaly v krajském kole. Na této straně 
je klasické sudoku doplněné o pravidlo, že i na diagonále musejí být všechna čísla od 1 do 9, 
na následující straně pak klasické sudoku s pravidlem navíc, že vyznačená sousední políčka 
obsahují po sobě jdoucí čísla.
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54. Náboj
Náboj je týmová mezinárodní soutěž, která se koná v  jednu chvíli v několika evropských 
městech zároveň. Má dvě věkové kategorie a v obou měla Jaroška své zástupce, přičemž se 
dařilo zejména těm mladším. V kategorii juniorů na 3. místě v České republice a na 20. místě 
celkově skončil tým druháků ve složení Ríša Krejsa, Viktor Materna, Vilém Raška, Vojta 
Turland a Vašek Zvoníček.

55. Internetová matematická olympiáda
VUT v  Brně pořádá pro středoškolské studenty Internetovou matematickou olympiádu. 
S přehledem ji vyhrál tým z Jarošky ve složení Vít Jelínek, Martin Kurečka, Tomáš Perutka, 
Jiří Vala, Josef Minařík, Ondřej Buček a Štěpán Šmíd.

Mgr. Petr Pupík
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b. Tělesná výchova a sport

1. Sport na Jarošce
Letos již po dvacáté vyhlašovala Asociace školních sportovních klubů přebor středních škol. 
Školy získávají body dle umístění v okresních (městských), krajských či 3nálových kolech 
vypsaných soutěží. V okresním kole se za 1. místo uděluje 5 bodů, za 2. místo 4 body, za 
3. místo 3 body, za 4. místo 2 body a za 5. místo 1 bod. V krajském kole školy za umístění 
dostávají dvojnásobný počet bodů a ve 3nálovém kole trojnásobný počet bodů. Nejúspěš-
nější školou v celkovém hodnocení AŠSK je za uplynulých dvacet ročníků naše gymnázium 
s šestnácti umístěními na stupních vítězů, z toho šestkrát zvítězilo.

Letos dívky obsadily dělené 5. místo s gymnáziem Křenová s počtem 46 bodů. Zvítězilo 
Sportovní gymnázium Ludvíka Daňka se 79 body, druhá byla Bezpečnostně právní akade-
mie se 67 body, za celkový počet 60 bodů obsadilo Gymnázium Matyáše Lercha 3. místo a na 
4. místě skončilo gymnázium Vídeňská s 52 body.

Naši chlapci stejně jako loni zvítězili. Letos jim k prvnímu místu stačilo 102 bodů. 2. mís-
to s 87 body odsadilo Sportovní gymnázium Ludvíka Daňka a třetí skončila Bezpečnostně 
právní akademie s 69 body. V součtu obou kategorií vyhrálo Sportovní gymnázium Ludvíka 
Daňka se 166 body, 2. místo obsadila naše škola se 148 body a třetí skončila Bezpečnostně 
právní akademie s celkovým počtem 136 bodů.

Přehled soutěží, kterých se studenti v průběhu školního roku 2017/2018 zúčastnili:

2. Okresní pohár v atletice

G¯YN\ ���P¯VWR
]b���GUXŀVWHY

+DQD�%XPE£ONRY£
���P¯VWRbʇ����P

���P¯VWRbʇ�����P

$QGUHD�'REURYROQ£ ���P¯VWRbʇ�����P

0RQLFD�+ODG¯NRY£
���P¯VWRbʇ�VNRN�GDOHN¿

���P¯VWRbʇ�VNRN�Y\VRN¿

.DWHěLQD�%DUWRģNRY£ ���P¯VWRbʇ�VNRN�GDOHN¿

ģWDIHWD ���P¯VWRbʇ��������������������P

chlapci
���P¯VWR

]H����GUXŀVWHY

0LFKDHO�$XGD
���P¯VWRbʇ�����P

���P¯VWRbʇ�VNRN�Y\VRN¿

3HWU�3D]RXUHN ���P¯VWRbʇ�������P

0DUWLQ�9RGLÏND ���P¯VWRbʇ�������P

ģWDIHWD ���P¯VWRbʇ��������������������P

Krajské 3nále hostila Břeclav, kde naše atletky obsadily druhé místo a  atleti skončili na 
místě třetím. Obzvláště hodnotné výkony podala Hana Bumbálková na trati 60 m s časem 
7,81 s a v běhu na 200 m s časem 25,89 s.
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Další účastníci: Tatiana Saviola, Martin Vencbauer, Petr Koláčný, Kateřina Švancarová, 
Natálie Farská, Jan Král, Dominika Kompasová, Jiří Vala, Lukáš Gruber, Zuzana Rubešová, 
Eva Jurníčková, Sabina Blažková, Richard Klem, Vojtěch Florián, Martina Lepková, Zuzana 
Göghová, Monika Hladíková, Zuzana Audová

3. Okresní kolo v basketbalu

chlapci ���P¯VWR
VRXSLVND��'RPLQLN�ÎRXSHN��)UDQWLģHN�%DUWRĊ��
7RP£ģ�-DQVD��6KLQ�%RUʇ<XK��5DGHN�=DEORXGLO��
/XRQJ�1JRF�/RQJ��0LFKDHO�$XGD

V krajském 3nále naši chlapci opět zvítězili a v republikovém 3nále konaném v Karlových 
Varech obsadili 5. místo.

4. Okresní kolo ve volejbalu, kategorie VI.B

G¯YN\ ���P¯VWR�]b���GUXŀVWHY
VRXSLVND��0DUWLQD�/HSNRY£��=X]DQD�5XEHģRY£��
/XFLH�1HY¯GDORY£��-XOLH�9¯WNRY£��7HUH]D�1RYRWQ£��
5HEHFD�ĢQXS£UNRY£��(YD�-XUQ¯ÏNRY£��.O£UD�'YRě£ÏNRY£

chlapci ���P¯VWR�]H���GUXŀVWHY
VRXSLVND��-DQ�+DODV��-DQ�%ODWQ¿��9LNWRU�.DGHě£EHN��
-Lě¯�6HGO£N��-Lě¯�6NO£GDQ¿��2QGěHM�Ģ¯UD��
0LODQ�+RSO¯ÏHN

V krajském 3nále obsadili naši chlapci 5. místo.



òòò

5. Okresní kolo ve volejbalu, kategorie V

G¯YN\ ]£NODGQ¯�NROR
]b���GUXŀVWHY

VRXSLVND��0DUWLQD�/HSNRY£��=X]DQD�5XEHģRY£��
/XFLH�1HY¯GDORY£��-XOLH�9¯WNRY£��$OHQD�9¯WNRY£��
7HUH]D�1RYRWQ£��5HEHFD�ĢQXS£UNRY£��(YD�-XUQ¯ÏNRY£��
.O£UD�'YRě£ÏNRY£

chlapci ���P¯VWR�]H���GUXŀVWHY
VRXSLVND��-DQ�+DODV��-DQ�%ODWQ¿��9LNWRU�.DGHě£EHN��
-Lě¯�6HGO£N��-Lě¯�6NO£GDQ¿��2QGěHM�Ģ¯UD��
0LUHN�+DYU£QHN

V krajském 3nále hraném ve Znojmě obsadili reprezentanti našeho gymnázia 3. místo.

6. Branný závod „O pohár rektora Univerzity obrany“

VP¯ģHQ« ���P¯VWR =X]DQD�*¸JKRY£��2QGěHM�%U¿GO��9RMWÝFK�%ŀDWHN

7. Školní futsalová liga

chlapci ��ʇ���P¯VWR�YbNUDML

VRXSLVND��3DWULN�/LGPLOD��)LOLS�.RWRXQ��-DNXE�3RMVO��
9RMWÝFK�9LQWHUO¯N��$GDP�+RKO��/XN£ģ�*UXEHU��2QGěHM�Ģ¯UD��
0DUWLQ�9HQFEDXHU��<DQQLFN�*XWWHU��$GDP�3HFKD�
$OŀEÝWD�ĢXģNHYLÏRY£
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8. Okresní kolo ve stolním tenisu

chlapci ��ʇ���P¯VWR�]b���GUXŀVWHY VRXSLVND��3HWU�'RÏHNDO��3HWU�.DGOHF��
-DURVODY�+HUPDQ

9. Okresní kolo v plavání

G¯YN\ ���P¯VWR�]b��GUXŀVWHY
VRXSLVND��(PD�&KRFKRO£ÏRY£��$QQD�.RģXOLÏRY£��
.DWHěLQD�ÎHUQ£��=X]DQD�*¸JKRY£��(YD�=DYěHORY£��
$QQD�5XV¯QRY£

chlapci ���P¯VWR�]H���GUXŀVWHY
VRXSLVND��3ěHP\VO�3RVS¯ģLO��.DPLO�6WHKO¯ÏHN��0DUWLQ�
%DUWRģ��'DOLERU�7LOO��0DUHN�'LEO¯N��$QWRQ¯Q�+XE¯N��
6KLQ�%RUʇ<XK

V krajském 3nále skončili chlapci na 4. místě.

10. Okresní kolo ve 5orbalu

G¯YN\ ���P¯VWR
]b���GUXŀVWHY

VRXSLVND��3DYO¯QD�%DÏRY£��3DYOD�%RKXģRY£��-XOLH�9¯WNRY£��
$OHQD�9HÏHěRY£��.ULVW¿QD�.RFPDQRY£��+DQD�0OÏRFKRY£��
=X]DQD�*¸JKRY£��7HUH]D�.UXSLFRY£��0DULDQD�7RPDQRY£��
.ULVW¿QD�-DQJRY£

chlapci
���P¯VWR

]b���GUXŀVWHY

VRXSLVND��0LFKDO�0LQDě¯N��3HWU�.RO£ÏQ¿��7RP£ģ�.DGDY¿��
-RQ£ģ�.ıUD��0DW\£ģ�.UXSD��0DUWLQ�%DUHģ��=GHQÝN�'RO¯KDO��
$GDP�+RKO��2QGěHM�3HWHUND��-DQ�0LKXOD��9£FODY�5DģWLFD��
3DYO¯QD�%DÏRY£��2QGěHM�%U¿GO��0DWRXģ�%£UWı��-DURP¯U�3RVS¯FKDO

11. O pohár hejtmana Jihomoravského kraje

chlapci
���P¯VWR

]b���GUXŀVWHY

VRXSLVND��0LFKDO�0LQDě¯N��3HWU�.RO£ÏQ¿��7RP£ģ�.DGDY¿��
-RQ£ģ�.ıUD��0DW\£ģ�.UXSD��0DUWLQ�%DUHģ��=GHQÝN�'RO¯KDO��
$GDP�+RKO��2QGěHM�3HWHUND��-DQ�0LKXOD��9£FODY�5DģWLFD��
3DYO¯QD�%DÏRY£��2QGěHM�%U¿GO��0DWRXģ�%£UWı��-DURP¯U�3RVS¯FKDO

12. Juniorský maraton – okresní kolo

VP¯ģHQ« ���P¯VWR�]b���GUXŀVWHY
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13. Prague International Marathon

VP¯ģHQ« ���P¯VWR�]H����GUXŀVWHY

VRXSLVND��-DQ�.U£O��0DUWLQ�9HQFEDXHU��=X]DQD�*RJKRY£��
/XN£ģ�*UXEHU��(PD�&KRFKRO£ÏRY£��)LOLS�0UNYD��.DWHěLQD�
ĢYDQFDURY£��3HWU�3D]RXUHN��2QGěHM�%U¿GO��0DUWLQ�9RGLÏND��
0RQLFD�+ODG¯NRY£

14. Okresní kolo v plážovém volejbalu

G¯YN\ ���P¯VWR�]b���GYRMLF

chlapci ���P¯VWR�]b���GYRMLF

Dívčí družstvo ve složení Martina Lepková a  Jana Chudíková obsadilo v  krajském 3nále 
4. místo.
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V průběhu celého roku se i studenti nižšího gymnázia účastní sportovních soutěží, závodů 
a turnajů. Obvykle jsou vypisovány dvě věkové kategorie, a to kat. III pro primy a sekundy 
a kat. IV pro tercie a kvarty. „Příčňáci“ disponují širokým kádrem jak 7orbalových, tak fut-
salových družstev. Atletické družstvo se pravidelně umisťuje mezi nejlepšími třemi z celého 
Brna.

Nejúspěšnější v uplynulém roce byli opět naši šachisté, kteří ve složení David Barák, Petr 
Glozar, Vilém Faja, Filip Nezval a Olga Dvořáková hladce postoupili z okresního i krajského 
kola do republikového 3nále ve Zlíně. V nervy drásajícím 3nále skončili na fantastickém 
čtvrtém místě. I v nadcházející sezoně družstvo zůstává ve stejném složení, a proto věříme 
v umístění ještě lepší.

Každý rok organizuje předmětová komise tělesné výchovy lyžařské a snowboardové vý-
cvikové kurzy pro studenty sekund a prvních ročníků v Koutech nad Desnou a na Dolní 
Moravě. Ti zdatnější si pak mohou vybrat ze široké škály výběrových kurzů na Slovensku 
a v Rakousku.

V rámci tělesné výchovy absolvovali studenti 3. ročníků sportovní kurzy. Každý si zvolil 
kurz dle svých fyzických možností a zájmu o příslušné aktivity a sporty, které se tam provo-
zují. V nabídce byl jako každý rok sportovní kurz pořádaný v Chorvatsku na ostrově Rab, 
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dále vysokohorská turistika ve Vysokých Tatrách, vodácký kurz na řece Lužnici a cyklotu-
ristika.

Začátkem června žila celá škola světovými hrami středních škol ve volejbalu. Nikdy dříve 
jsme nepořádali akci takového významu. Od 3. do 9. června bojovalo 28 dívčích a 27 chla-
peckých týmů o titul světového šampiona. Díky skvělé práci a nasazení celého realizačního 
týmu a stovek dobrovolníků z řad studentů jsme zorganizovali jedny z nejlepších her v jejich 
dlouhé, skoro padesátileté historii.

Závěr školního roku patřil opět sportu, konal se turnaj v malé kopané a přebor v atleti-
ce pro studenty 1.–3. ročníků. Ve skvělé atmosféře proběhly i na nižším gymnáziu tradiční 
sportovní dny. Soutěžilo se v basketbalu, 7orbalu, přehazované, volejbalu, silovém dvojboji, 
šachu a atletické štafetě.

Děkuji všem, kteří reprezentovali Jarošku a bojovali za ni, ale také organizovali a fandi-
li. Ve školním roce 2017/2018 jsme dosáhli úspěchů jak v kolektivních sportech, tak v těch 
individuálních a získali jsme spoustu zkušeností, které jistě využijeme v budoucnu. Velké 
díky patří také kolegům tělocvikářům a všem, kteří se věnovali přípravě družstev a vedli je 
na závodech a zápasech.

Mgr. Petr Stupka 
předseda PK TV
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15. Přebor školy v lehké atletice
I v uplynulém školním roce jsme se na konci června sešli se studenty 1.–3. ročníků na hřišti 
Rosnička v Žabovřeskách, abychom pěknými výkony vzdali hold královně sportu – lehké 
atletice. Závody se vyvedly ve všech směrech. Přispěly k tomu kvalitní výkony, souhra roz-
hodčích i slunečné, už téměř letní počasí.
Rekordy se přepisovaly hned dvakrát, a to zásluhou studentky Moniky Hladíkové ze třídy 
1.C. Tato nadějná atletka skočila do dálky přes 5 metrů a ve 3nále zaběhla stovku těsně nad 
13 sekund, když v rozbězích tuto hranici překonala.
V soutěži tříd zvítězila 2.B před 1.C a na třetím místě se umístila třída 2.C. Vítězná třída si 
nyní vybere den volna, který uděluje ředitel školy, a věnuje ho vybraným sportovním akti-
vitám. Závodů ve štafetovém běhu se mimo soutěž zúčastnili i dva naši bývalí absolventi, 
mezi nimi i Petr Dvořák, který je držitelem již deset let starého rekordu v běhu na 100 metrů.
Blahopřeji všem vítězům a cením si snahy všech závodníků. Výsledky si můžete prohlédnout 
v uvedené tabulce a zároveň je srovnat s rekordy školy, které jsou zaznamenávány od roku 
2002.

Mgr. Sylva Zvolská 
vedoucí lehkoatletických závodů

G¯YN\

100 m

�� 0RQLFD�+ODG¯NRY£ ��& 13,1 s

�� .O£UD�'YRě£ÏNRY£ ��$ 14,7 s

�� 7DWLDQD�6DYLROD ��% 15,1 s

600 m

�� $QGUHD�'REURYROQ£ ��% 1:47,19

�� 0DULH�-LÏ¯QVN£ ��& 1:59,00

�� Natálie Farská ��' 2:04,00

YUK�NRXO¯

�� .ULVW¿QD�.O¯PRY£ ��' 8,42 m

�� .DWHěLQD�%DUWRģNRY£ ��% 8,30 m

�� 7DWLDQD�6DYLROD ��% 8,03 m

skok daleký

�� 0RQLFD�+ODG¯NRY£ ��& 5,03 m

�� 7HUH]D�%ÝOXģRY£ ��% 4,23 m

�� 9DOHQW¿QD�6WHLQKDXVHURY£ ��% 3,96 m

ģWDIHWD

�� +ODG¯NRY£��.XSVN£�
Cejpková, Zálešáková

��& 2:33,00

�� &KRFKRORXģRY£��-LÏ¯QVN£�
Svorová, Klimková

��& 2:48,00

�� 'DQLHORY£��)DUVN£�
=DYěHORY£��3DF£NRY£ ��' 2:51,00
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chlapci

100 m

�� 0LFKDHO�$XGD ��& 11,6 s

�� 0DUWLQ�9HQFEDXHU ��' 11,9 s

�� -DQ�0DODFKWD ��% 12,1 s

1500 m

�� 3HWU�3D]RXUHN ��' 4:24,00

�� 2QGěHM�%U¿GO ��% 4:52,00

�� /XN£ģ�*UXEHU ��& 4:53,00

YUK�NRXO¯

�� %HQHGLNW�9DOD ��& 10,35 m

�� 0DUHN�'LEO¯N ��' 10,27 m

�� )UDQWLģHN�%DUWRĊ ��% 10,11 m

skok daleký

�� 0LFKDO�$XGD ��& 5,88 m

�� 7RP£ģ�0DUHÏHN ��& 5,63 m

�� /XN£ģ�*UXEHU ��& 5,48 m

ģWDIHWD

�� $XGD��*UXEHU�
Chadim, Drápela

��& 2:09,07

�� 0DODFKWD��%DUWRĊ�
%U¿GO��.DGHě£EHN ��% 2:13,08

�� 0DUHÏHN��*¾WWOHU�
&LPEXUHN��3LVNDÏ ��& 2:13,53

Bodové zisky tříd:

Wě¯G\
100 m 1500 m 600 m YUK�NRXO¯ skok daleký ģWDIHWD

celkem
G¯YN\ hoši G¯YN\ hoši G¯YN\ hoši G¯YN\ hoši G¯YN\ hoši

��% 17 14 4 15 26 17 4 17 8 10 132

��& 18 13 15 8 8 2 18 17 11 9 119

��& 0 18 0 16 0 1 0 20 0 11 66

Rekordy školy v období 2002–2018:

100 m
G¯YN\ 12,85 s 0RQLFD�+ODG¯NRY£����& 2018

hoši 11,50 s 3HWU�'YRě£N����$ 2008

600 m G¯YN\ 1:47,00 3HWUD�0OHMQNRY£����& 2004

1500 m hoši 4:21,00 /XN£ģ�2OHMQ¯ÏHN����$ 2007

YUK�NRXO¯
G¯YN\ 9,47 m -DQD�)XFKVRY£����' 2010

hoši 13,43 m 5LFKDUG�.OHP����% 2015

skok daleký
G¯YN\ 5,03 m 0RQLFD�+ODG¯NRY£����& 2018

hoši 6,00 m 5RVWLVODY�1HWRSLO����' 2005

ģWDIHWD
G¯YN\ 2:27,00 ��% 2017

hoši 2:04,00 ��' 2008
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16. Sportovní kurz v Chorvatsku
Studenti třetích ročníků mají na závěr školního roku možnost výběru sportovního kurzu, 
který odpovídá jejich zájmům i aktivitám. Jsou to týdenní kurzy vodní či vysokohorské tu-
ristiky, cykloturistiky nebo pobytový kurz u moře v Chorvatsku na ostrově Rab.
Sportovní kurz v Chorvatsku má mnohaletou tradici a je zaměřen na více sportů, například 
na plavání, kopanou, volejbal, basketbal, badminton aj. Do programu zahrnujeme i výlet do 
hlavního města Rabu s poznáváním jeho historie a pamětihodností.
U vzniku tohoto sportovního kurzu stál pan profesor Jadvidžák, který vytvořil i jeho základ-
ní náplň. Koná se ve druhé polovině měsíce června a moře, které zde tvoří zátoku a není 
příliš hluboké, má už velmi příjemnou teplotu a spolu se slunečným počasím vytváří téměř 
letní, prázdninovou atmosféru.
Studenti jsou ubytováni ve stanech a sami si i vaří, což může být pro mnohé z nich dobrou 
a praktickou zkušeností. Na závěr týdenního kurzu se účastní soutěží smíšených dvojic v pé-
tanque, badmintonu, volejbalu a orientačním běhu. Sportu si tedy všichni užijí víc než dost 
a odjíždějí nejen s dobrým pocitem zlepšené kondice, ale také plni zážitků a s radostným 
očekáváním konce školního roku.

Mgr. Sylva Zvolská 
vedoucí sportovního kurzu
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c. Kultura

1. Ohlédnutí za slavnostním shromážděním profesorů, studentů, absolventů a přátel 
školy v Městském divadle Brno
V sobotu 7. října 2017 proběhlo mezi 14.–16. hodinou shromáždění příznivců našeho gym-
názia, aby společně oslavili výročí půldruhého století školy. Městské divadlo bylo z poloviny 
naplněno, převážně lidmi pokročilého věku, ať už v pozici diváků, či přednášejících. Na scé-
ně seděli ve školních lavicích pan ředitel RNDr. Jiří Herman, Ph.D., předseda Klubu absol-
ventů prof. MUDr. Pavel Ventruba, bývalá dlouholetá profesorka PhDr. Emílie Smékalová 
a další hosté.

Shromáždění zahájil prof. Ventruba, přivítal diváky a poté i hosty, které představil. Ho-
vořil o tom, jak se stal předsedou Klubu absolventů, vzpomenul několik významných osob-
ností a předal slovo řediteli gymnázia. Pan ředitel informoval o průběhu oslav na nižším 
a vyšším gymnáziu a o nové fasádě budovy na třídě Kapitána Jaroše.

Poté přišel na řadu očekávaný projev paní profesorky Smékalové. Tato úžasná žena pra-
covala na našem gymnáziu doslova půl století. Začala zde učit roku 1966 a ještě v minulém 
školním roce suplovala. Ve své řeči s láskou vzpomínala na léta, kdy zde působila, a na své 
profesorské kolegy, kteří se nebáli vzepřít komunismu a vnějším tlakům. Celý proslov za-
končila velice emotivně. Předchozí mluvčí již zmínili heslo školy „traditio lampadis“, což 
znamená symbolické předání pochodně. Paní profesorka na to navázala nejen svou řečí, ale 
také činem: „…současná škola má nové heslo: JSME JAROŠKA! Toto heslo je hrdým konstato-
váním, že my nemusíme objasňovat, kdo jsme,“ pronesla a při těchto slovech si sundala sako 
a šátek, čímž odhalila školní tričko s tímtéž nápisem. Vysloužila si tím dlouhý potlesk i slzy.

Po krátké přestávce následoval koncert sboru vyššího gymnázia Jaroš. Pod vedením paní 
profesorky Ambrozové a za doprovodu paní profesorky Horákové a bývalého studenta Mi-
chala Rešky přednesl sbor celou řadu krásných písní.

Program se mi moc líbil a projev paní profesorky Smékalové byl velice inspirující. Měst-
ské divadlo má výtečnou akustiku, takže sbor zněl krásně. Budu se těšit za padesát let!

Markéta Blažková, 2.C

2. 150. výročí Jarošky očima sboristy
Jeden by tomu nevěřil, ale opravdu tomu tak je! Jaroška před rokem oslavila 150 let od svého 
založení a na oslavách se pochopitelně podílel i sbor vyššího gymnázia. Dá se říci, že sbor 
symbolicky zahájil (koncerty v Sále Břetislava Bakaly) i zakončil (vystoupením v Městském 
divadle Brno) hlavní týden oslav v říjnu 2017.

Osobně jsem se kromě koncertů se sborem vyššího gymnázia zúčastnil také dvou prove-
dení muzikálu Jaroška Story, který se zrodil ve sboru nižšího gymnázia, jehož členem jsem 
byl ve školním roce 2016/2017. Protože se oslavy konaly už začátkem října, měl jsem pouhý 
měsíc, abych se naučil také nový koncertní repertoár. Navzdory šibeničnímu termínu jsem 
ani chvíli nezapochyboval, zda nabídku paní profesorky Ambrozové zazpívat si v Městském 
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divadle přijmout. Rozhodování bylo o to snazší, že na program vybrala takové pecky, jako je 
titulní píseň muzikálu Fantom opery od A. L. Webbera nebo píseň You Raise Me Up v úpravě 
Petra Ševčíka, bývalého studenta Jarošky, který s námi zpíval na všech koncertech.

Září pro mě tedy bylo hodně náročné. Na jedné straně nástup na vyšší gymnázium, na 
straně druhé zkoušení s oběma gymnaziálními sbory současně. Do poslední chvíle se pilo-
valy detaily, sbormistryně začínaly být nervózní, všem docházely síly… Ale to vše je součástí 
cesty k úspěchu, kterého jsme – troufnu si na základě potlesku spolužáků, rodičů i absolven-
tů říci – dosáhli.

Igor Karpilovskij, 1.B

3. How the king bought a cat
Ve čtvrtek 21. prosince 2017 jsme měli tu čest zahrát si před půlkou školy, panem ředitelem 
a mnoha profesory divadelní představení s názvem Jak král kočku kupoval. A sice v angličti-
ně. K našemu překvapení se ve 3nále nic nepokazilo a výsledek naší půlroční práce se setkal 
s pozitivními ohlasy a úspěchem.

S celou myšlenkou nečekaně přišla naše třídní paní profesorka Maříková již na konci 
minulého školního roku, která nás kromě zeměpisu učí také anglický jazyk. Pochopili jsme, 
že to myslí zcela vážně, až když jsme se po letních prázdninách vrátili do školních lavic a ona 
na uskutečnění celé akce stále trvala. Nebylo úniku, a tak jsme se pomalu začali snažit. Pů-
vodní plán byl odehrát to v rámci oslav výročí našeho krásného gymnázia, ale jelikož jsme 
stáli nohama na zemi, plně jsme si uvědomovali, že za ten měsíc, co do oslav zbýval, vše 
sehrát a nacvičit nestihneme (nakonec jsme byli rádi, že jsme to tak pěkně zvládli do Vánoc). 
Proto jsme mírně zvolnili s tím, že premiéru odsuneme na co nejvzdálenější termín, kterým 
se nakonec stal již zmíněný 21. prosinec. I tak jsme tomu ovšem se slzou v oku (nadšeně) 
obětovali většinu podzimních hodin angličtiny, přičemž nás utěšovala pouze skutečnost, že 
se celé představení hraje v tomtéž jazyce.

Tvrdě jsme makali několik měsíců a  neohroženě jsme si šli za svým cílem neztrapnit 
se před celou školou, což se nám tedy nakonec více než podařilo. Tímto bych chtěl za celý 
náš třídní kolektiv poděkovat všem, kteří byli svědky naší životní zkušenosti, za to, že nás 
nevypískali, a naopak nás podpořili. Tím nám dokázali, že naše námaha nebyla vynaložena 
nadarmo. I ty kytice růží a mexická vlna potěšily.

Ondřej Šíra, 2.C

4. Má Jaroška umělecké střevo?
Ač se to nemusí na první pohled zdát, i na Jarošce, kde vládne matematika, umění žije. Sou-
těž „Máš umělecké střevo?“ je toho důkazem. Nabízí středoškolákům možnost přihlásit se 
s jakýmkoli výtvarným dílem, které je napadne k vyhlášenému tématu, a pokud mají štěstí 
a dobrý nápad, obhájit jej v dalších kolech před odbornou porotou.

Do soutěže jsme se přihlásily již v loňském roce a se svým projektem na téma „Autopor-
tréty společnosti“ jsme se dostaly až do celostátního 3nále. Rozhodly jsme se proto, že se 
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zúčastníme i podruhé. Letošní téma znělo „Identita“. Jak je možné identitu de3novat? Co to 
je? A je vůbec možné ji nějak zachytit? Tyto a další otázky jsme si kladly v průběhu své práce 
a nakonec jsme právě na nich nový projekt vystavěly.

Vytvořily jsme instalaci, jejíž myšlenka byla vcelku jednoduchá. Šlo o dvě hromady před-
mětů, které jsme umístily do vestibulu školy. Každý z předmětů, ať už se zdál sebezbytečněj-
ší, pro nás měl určitý význam a reprezentoval něco, co naši identitu utváří. S touto základní 
ideou jsme potom pracovaly dál a sepsaly několikastránkovou obhajobu, ve které jsme naše 
myšlenky dále rozvíjely.

Na Jarošce naše výstava vzbudila velké pozdvižení. Lidé se zastavovali a ptali, co má ta 
„hromada nepořádku“ znamenat. Někteří byli nadšení, jiní to nepovažovali za umění. Ale 
i tahle kontroverze měla svůj význam – co je pro umění lepšího, než když vzbuzuje otázky?

S projektem jsme postoupily až do semi3nále, kde jsme jej obhajovaly před porotou. Kri-
tiku jsme dostaly dobrou, ale do 3nále jsme se těsně nedostaly. Jako potvrzení, že umělecké 
střevo máme, to však koneckonců bohatě stačilo.

Daniela Krásenská, Adéla Rotreklová, 4.B

5. Jaro na Jarošce
Pod názvem „Jaro na Jarošce“ se 10.  května  2018 konal slavnostní koncert (resp. trojice 
koncertů) v sále KD Rubín na Makovského náměstí. Program byl pestrý: vystoupily nejen 
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oba sbory gymnázia, ale s vlastními skladbami také dvojice talentovaných muzikantů Igor 
Karpilovskij (klavír) a Kryštof Kerndl (bicí) a s převzatými písněmi akustické trio.
Koncert zahájil sbor nižšího gymnázia, vedený tentokrát pouze profesorem Kyasem, protože 
profesorka Ptáčková byla zrovna v zahraničí. Žáci už měli skladby evidentně dobře zažité, 
takže je ani nebylo potřeba dirigovat, a profesor Kyas se tak mohl ujmout i klavírních, pří-
padně kytarových doprovodů. Zvuk doplňovala dvojice příčných 7éten, housle a violoncello.

Poté nastoupilo výše zmíněné instrumentální duo. Igor Karpilovskij opět prokázal svoji 
nevšední muzikálnost coby úhlavní autor hudby. Tím ovšem nechceme říct, že by bicí ná-
stroje Kryštofa Kerndla hrály nějakou vedlejší roli. Uvidíme, jestli si oba hudebníci i nadále 
vystačí s takto minimalistickým obsazením, nebo jej rozšíří o další nástroje, případně i zpěv-
ní linky.

Trio v obsazení Veronika Břoušková (zpěv), Petr Sochor (kytara) a Kristína Herzánová 
(violoncello) posluchače potěšilo citlivým pojetím populárních písní. Koncert uzavřel sbor 
vyššího gymnázia za řízení profesorky Ireny Ambrozové a se spolehlivým klavírním dopro-
vodem Michala Rašky. Jejich repertoár byl rovněž velmi rozmanitý – od Beethovenovy Ódy 
na radost až po říznou rockovou pecku Don’t stop me now legendárních Queenů. Na závěr 
přišlo dojemné rozloučení s odcházejícími členy.

Sluší se poznamenat, že nadprůměrnou úroveň mělo tentokráte i ozvučení sálu. Díky!
Mgr. Ondřej Kyas 

vyučující hudební výchovy
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d. Mezinárodní aktivity

1. Němčina a čeština v Brně a Darmstadtu
Studentská výměna mezi darmstadtskou Edith Stein Schule a  Jaroškou trvá již dlouhých 
27 let, a tak se není co divit, že jsme s Janem Kellnerem, současným vedoucím výměny za 
německou stranu, hodně zvažovali, co a jak dál. A k čemu jsme dospěli?

Poznávání Darmstadtu, Frankfurtu nad Mohanem, Brna, Prahy a dalších míst v Němec-
ku i Česku je skvělé, na tom nic měnit nechceme. Ubytování žáků v rodinách výměnných 
partnerů? Jednoznačně ano. Vždyť takto mají všichni zúčastnění možnost vidět, jak se v dru-
hé zemi skutečně žije. Projektová práce s prezentacemi? Tady jsme se na chvíli zasekli. Ano, 
je přínosné, když se žáci učí týmové práci, když zpracovávají témata, která se jich dotýkají, 
a když srovnávají, jak se žije u nás a jak v sousední zemi. Na druhé straně jsme si všimli, že 
kvalita zpracování výměnných projektů se zhoršuje. Proč? Děláme něco špatně? Nebo naši 
studenti? Asi ne, spíš už je v českém i německém školství „přeprojektováno“, takže pro další 
projektovou práci v  rámci výměny jednoduše chybí motivace. Dobrá, projekty nebudou. 
Čím je však nahradíme? Dokážeme vymyslet náplň, která by byla smysluplná a přesvědčila 
i Česko-německý fond budoucnosti, aby naši výměnu nadále podporoval?

Položili jsme si proto otázku, v čem spatřujeme největší přínos výměn obecně, ať už je 
to se školami v Německu, v USA, nebo v Rusku. Domníváme se, že kromě již zmíněného 
poznávání cizí země a kultury je pro naše studenty nejdůležitější komunikace v jazyce, který 
se učí. Naši studenti však i při výměně s německou školou hovoří především anglicky, což 
je škoda. Rozhodli jsme se proto postavit letošní výměnu na konverzaci v němčině, zároveň 
jsme chtěli zábavnou formou zprostředkovat darmstadtským žákům základy češtiny. A jak 
jsme svůj úmysl realizovali?

V Darmstadtu proběhly konverzační hodiny s německými lektorkami a další se studenty 
maturitních kurzů. Zvolená témata byla: Velikonoce, cestování, školství. V jazykovou výuku 
se proměnila dokonce i návštěva muzea. Do pracovních listů studenti zapisovali názvy zvířat 
a věcí německy i česky a vzájemně se je učili. Docela se u toho nasmáli – nejen „Eichhörn-
chen“ Čechům, ale i „veverka“ Němcům přinesla výslovnostní oříšek. V Brně naši studenti 
představili partnerům německy svou školu a své město. Ve dvou konverzačních hodinách, 
pro něž si nachystali spoustu fotogra3í pražských pamětihodností, je připravili na návštěvu 
našeho hlavního města. Byli jsme velmi potěšeni, že ze všech stanovišť opravdu po celou 
dobu zněla němčina. V dalších dvou hodinách si zase němečtí studenti lámali jazyky třeba 
na našich řízcích. Také v Moravském krasu obdrželi Němci pracovní listy s různými otáz-
kami a úkoly. A protože poctivě sledovali výklad, nebylo pro ně těžké odpovědět správně. 
V souvislosti s pověstí o zlé macoše/maceše se pak česky učili pojmenovat rodinné přísluš-
níky.

Máme za sebou obě části výměny roku 2018. S  němčináři na Jarošce, s  kolegy z  ESS 
i s našimi studenty jsme se shodli, že posílení konverzace, procvičování němčiny a zpětná 
vazba v podobě drobných úkolů po každé aktivitě je dobrá myšlenka. Jenom doufáme, že 
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o spolupráci s naší školou budou mít studenti z ESS zájem i v dalších letech, přestože pro ně 
náš jazyk pravděpodobně vždy zůstane pouhým exotickým zpestřením výměny.

PhDr. Martina Literáková 
za tým němčinářů

2. Výměna s Ruskem měla letos jubilejní nádech
Již popáté vycestovali naši studenti na výměnu do městečka Sosnovyj Bor v Leningradské 
oblasti Ruska. Desítka našich ruštinářů pobývala v sedmdesátitisícovém městě na přelomu 
června a července. A co všechno zažili?

Vůbec poprvé nás letos Rusové vzali na opravdový výlet. Ze Sosnového Boru jsme jeli ty-
pickým ruským vlakem, ve kterém nechybí prodavači všeho možného (od létajících motýlků 
až po sadu příborů). Pěšky jsme dorazili k carské pevnosti Krasnaja gorka, kde jsme spolu 
s Rusy vařili v polní kuchyni pohanku s masem. V pevnosti nás provázel veterán ruské ar-
mády a nadšený milovník vojenské techniky. A té si studenti na místě užili dosyta. Z obřího 
děla na kolejích se totiž stala prolézačka pro děti, takže si každý mohl vylézt na mnohamet-
rovou hlaveň. Zpátky na nádraží jsme pak šli po nádherném písčitém pobřeží Baltu. A jeli-
kož bylo skoro 30 stupňů, i moře bylo teplé.

Při dalších výletech jsme navštívili například středověkou pevnost Koporje, muzeum ja-
derné elektrárny LAES či zámky v okolí Petrohradu.
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Protože se jednalo o výměnný pobyt, naši žáci byli ubytovaní v rodinách studentů lycea. 
Někteří měli přitom za sebou pouze dva roky volitelné ruštiny. A přesto se všichni domluvili. 
Studentské dvojice spolu připravily také projekty v ruštině – o ruských svátcích nebo o měs-
tech, která pořádala fotbalové mistrovství.

Nejvíce ovšem studenty nadchla návštěva bývalého carského sídla  – Petrohradu. Šes-
timilionové město dokonale pobláznil fotbal a některá utkání se konala právě v době, kdy 
jsme v „Pítěru“ pobývali. V Ermitáži bylo ještě víc lidí než obvykle, ale návštěva stála za to. 
Tizian, Da Vinci, Picasso, Repin, Serov, egyptské umění, starověké Řecko a Řím… Zkrátka 
tisíce nádherných exponátů.

Samozřejmě jsme nemohli vynechat ani plavbu po petrohradských kanálech. Navštívili 
jsme také Petropavlovskou pevnost a metrem jsme zajeli na nejnovější stanici Běgovaja, kte-
rou postavili jen kvůli zbrusu novému stadionu.

No a co nás v Rusku zaskočilo? „Pojďte, ukážu vám, že tady byl v roce 1999 Putin!“ vítala 
nás nadšeně ředitelka 9. školy v Sosnovém Boru, kam jsme zavítali na návštěvu. S ohromnou 
hrdostí ukazovala prstem na fotogra3i, na níž vedle ní stál Vladimir Vladimirovič, tehdy 
ještě premiér Ruska. Rusové jsou opravdu hrdí na své politiky a  nesnesou jejich kritiku. 
A Putin, ať je jakýkoli, je pro místní opravdová „superstar“.

Na začátku září přiletělo devět studentů ruského lycea k nám, aby poznávali Českou re-
publiku. Ukázali jsme jim třeba domek Leoše Janáčka, pivovar Starobrno či kasematy na 
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Špilberku. Vzali jsme je na výlet do malebných Boskovic a samozřejmě také do Prahy. Ale 
nejvíce některé ruské žáky pobavil výlet do brněnských Jehnic, kde se konaly tradiční kro-
jované hody. Vojta Sýkora ze 4.B coby stárek vzal všechny ruské žačky na parket a naučil je 
tančit polku.

Výměny s ruskými školami v Leningradské oblasti pořádáme od roku 2006. Díky dotač-
nímu programu Jihomoravského kraje „Do světa!“ se naši studenti účastní prakticky zdar-
ma – kraj zaplatí letenky, dopravu i veškerou péči o ruské hosty v Česku. Úkolem našich 
žáků je pouze ubytovat ruské studenty. Tyto výměny jsou určeny nejlepším ruštinářům školy.

Mgr. Michal Horák

3. Týden na partnerské škole v USA
V prvním dubnovém týdnu navštívila skupina deseti studentů naší školy USA a poznávala 
život na South Kent School ve státě Connecticut. Jedná se o soukromou internátní chlapec-
kou školu se zaměřením na sport.

Kromě aktivní účasti na hodinách matematiky a debaty s americkými studenty o součas-
ném dění v našich zemích představili naši studenti svým novým kamarádům krásy a zajíma-
vosti České republiky formou prezentace a přiblížili jim život na Jarošce. Škola SKS provo-
zuje nejen tradiční kampus, ale i vlastní farmu Center for Innovation, kde jsme si vyzkoušeli 
některé zemědělské práce, mimo jiné krmení dobytka, sběr vajec nebo setí.
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Naši hostitelé nám připravili bohatý program jak ve škole, tak i na výletech do jejího 
okolí, například do indiánského muzea, kde nás zaujal výklad paní průvodkyně z kmene 
Schaghticoke, doplněný o její osobní zkušenosti. Dále jsme byli u vodopádů Kent Falls, na 
prohlídce městečka New Milford, v  nákupním středisku Danbury Mall nebo na pikniku 
s hot dogy, hamburgery a smores (opečené marshmallows).

S americkými přáteli jsme se vypravili i za hranice jejich státu. Školním autobusem jsme 
jeli do Bostonu (Massachusetts), kde jsme kromě okružní jízdy centrem plným míst dů-
ležitých pro americkou historii navštívili také tamní akvárium a  zhlédli 3D 3lm o  bílých 
žralocích. Na další celodenní výlet jsme jeli vlakem do New Yorku. Z nádraží Grand Central 
jsme prošli mezi mrakodrapy na Times Square a dále až do přístavu na okružní plavbu s ko-
mentářem průvodce, při které jsme viděli Manhattan z neobvyklé perspektivy.

I když se neshodneme na tom, co se nám líbilo nejvíce, pro každého z nás to byla oboha-
cující zkušenost a těšíme se, až budeme příští rok na jaře moci přivítat americké hosty u nás.

Mgr. Karla Vomelová

4. Zájezd do Skotska a severní Anglie
Ve dnech 11.–18. dubna 2018 se 35 studentů z druhých až čtvrtých ročníků vyššího gymná-
zia vydalo na putování po Skotsku a severní Anglii. V programu náročného poznávacího 
zájezdu však nechyběla ani celodenní, i když místy mlhou zacloněná prohlídka hlavního 
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města Spojeného království Londýna. Studené, větrné a místy deštivé počasí vydrželo až do 
předposledního dne. Zkrátka Britské ostrovy, pokud jde o počasí, předvedly to nejlepší ze 
svého repertoáru. Kdo si nevzal dostatečně teplé oblečení, tentokrát opravdu prohloupil.

První zastávkou ve Skotsku byly Royal Lochnagar Distillery, kde se studenti seznámili 
s výrobou tradiční skotské whisky, a dále sousedící letní královská rezidence Balmoral Cas-
tle. Potom už následovala cesta do hlavního města Skotska Edinburghu a ubytování v rodi-
nách.

Další den byl věnován prohlídce města Stirling a památníku skotského národního hrdiny 
Williama Wallace, odkud byl nádherný výhled na celé město a okolí. Odpoledne byla na 
programu prohlídka Edinburghu, návštěva Edinburgh Castle a procházka po hlavní třídě 
Royal Mile.

Pátý den vyrazili studenti do pohoří Highlands. Kvůli nepřízni počasí se bohužel neusku-
tečnil výjezd lanovkou na Aonach Mor v těsné blízkosti nejvyšší hory Britských ostrovů Ben 
Nevisu. Ale i tak si studenti užili malebné, i když trochu drsné krajiny Scottish Highlands, 
údolí Glencoe, městečka Fort William i  vyhlídky na Glen3nnan Viaduct, známý z  3lmů 
o Harrym Potterovi. Zpáteční cesta do Edinburghu vedla kolem největšího jezera této oblasti 
Loch Lomond, avšak skrytého v mlze a za provazci deště.

Na trase ze Skotska zpět do Anglie studenti navštívili zříceniny Melrose Abbey, Hadriá-
nův val a úchvatné město York, pyšnící se známou katedrálou York Minster.

Poslední den ve Spojeném království strávili studenti pobytem v  univerzitním městě 
Cambridge. Prohlédli si mimo jiné nádhernou King’s College Chapel a projeli se na lodič-
kách po říčce Cam. Anglie se s nimi rozloučila konečně příjemným slunečným počasím. 
A pak už všichni zamířili k domovu, od něhož za těch osm dní urazili neuvěřitelných 5 300 
kilometrů!

Mgr. Eva Kubitová

5. Vídeň na druhou
Jak už se stalo dobrým zvykem, i  letos naše škola podnikla výlet do města hudby, muzeí, 
divadel, plesů a kávy, do města vzdáleného od českých hranic jen pár desítek kilometrů. Za 
uplynulý školní rok jsme stihli navštívit Vídeň dokonce dvakrát!

V úterý 19. prosince jsme zavítali do historického centra města. Vydali jsme se do galerie 
umění Albertina, kde se nachází expozice s názvem Od Moneta k Picassovi. Právě zde probí-
hala mimořádná výstava některých obrazů italského malíře RaYaela. Milovníci umění si při-
šli určitě na své (a že jich bylo!). Dále jsme dostali na výběr hned několik dalších muzeí. Nej-
více hlasů získalo Kunsthistorisches Museum a Heeresgeschichtliches Museum. Volba byla 
tedy jasná. První skupina šla na jednu z nejvýznamnějších uměleckých sbírek světa a druhá 
na výstavu vojenské historie od středověku až po 2. světovou válku. Malá skupinka se vydala 
obdivovat vídeňskou secesi do zámku Belveder. A  jelikož jsme Vídeň navštívili v  období 
těsně před svátky, tak k ní neodmyslitelně patřily i vánoční trhy. Našli se i tací odvážlivci, 
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kteří se svezli vídeňskými tramvajemi a stihli navštívit více tržních míst. Samozřejmě jsme 
vyšetřili i nějaký čas na návštěvu dvoukilometrové nákupní třídy Mariahilfer Strasse.

Ve středu 23. května se nám podařilo vyjet do Vídně znovu. Prvním bodem programu 
bylo Technisches Museum. I když jsme po jeho návštěvě měli možnost vydat se do blízké-
ho okolí a dopřát si například pravou vídeňskou kávu, Sachrův dort nebo si dát brunch, 
málokdo této příležitosti využil. Obliba fyziky u našich studentů se zkrátka nezapře. A ty, 
kteří před technikou přece jen dávají přednost přírodě, zaručeně uchvátily rozlehlé zámecké 
zahrady barokního zámku Schönbrunn, jež by pojmuly nejednu českou vesnici.

Mnozí z nás rádi pocítí pořádnou dávku adrenalinu v krvi, a tak jsme stáli před těžkou 
volbou, jakou atrakci máme v zábavním parku Prater vyzkoušet jako první. Horskou dráhu, 
Space-shot či Černou mambu? Ale jedno bylo jasné: nikdo si nenechal ujít jeden ze symbolů 
Vídně – das Riesenrad.

Předvánoční i květnová Vídeň pod vedením paní profesorky Sedlinské se nesla ve velmi 
dobré náladě a troufám si tvrdit, že nejsem jediná, která si odvezla mnoho nezapomenutel-
ných zážitků. Všichni se moc těšíme, jaké radosti přinese příští rok.

Adéla Hrbáčová, 2.D

6. Na Louskáčkovi v Kyjevě aneb Pohroma v národní opeře
Sídelním městem ruských velkoknížat byl už v  9. století. Právě odtud v  10. století zapo-
čala christianizace Kyjevské Rusi. Naposledy se tu viditelně přepisovala historie zjara roku 
2014, kdy zde při masových demonstracích násilně zemřelo dvě stě lidí. Poté z města prchl 
prezident Janukovič a  Ukrajina si zvolila západní směřování. Ovšem následně Rusko 
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anektovalo Krym a začala válka v Donbase. Tohle neuvěřitelné město jsme prostě museli 
vidět! V září 2018 proto do Kyjeva zavítali i naši ruštináři.

Miniletiště Žuljany a  přeplněné maršrutky (viz  slovníček pojmů) před mezinárodním 
terminálem dávaly tušit, že výlet do Kyjeva bude dobrodružný. A taky že byl. Nekonečná 
předměstí Kyjeva nejsou zrovna dvakrát výstavní a trolejbusy se svéráznými konduktorkami 
(viz slovníček pojmů) člověka ze střední Evropy nejprve vyděsí. Pak si ale město zamiluje-
te. Široké centrum je nablýskané nejmodernějšími obchody. Ale hlavně je to bašta pro oči: 
byzantský sloh stařičkých kostelů, ruské baroko se zlatými kopulemi a barevnými fasádami, 
secese a do toho všeobjímající a vše propojující bloky bytovek i vládních paláců stalinského 
empíru. Žetonové metro se stoprocentně sovětskými soupravami na kolejích, mozaikovými 
stanicemi a  děžurnými (viz  slovníček pojmů), jejichž jediným úkolem je v  pravou chvíli 
zastavit eskalátor. Kyjev je zkrátka jako cesta v čase o mnoho let zpátky.

Viděli jsme toho opravdu hodně. Pluli jsme po širém Dněpru, třetí největší evropské řece. 
Navštívili jsme bezpočet pravoslavných chrámů plných svíček a mozaik. Se zahalenými vlasy 
naše studentky sestupovaly do hlubin katakomb Kyjevo-pečorské lávry (viz slovníček poj-
mů), kde se ve spletitých chodbách podařilo některým i ztratit. V útrobách stometrové sochy 
Matka vlast jsme zhlédli výstavu o  2. světové válce, na které nechyběly ani superaktuální 
exponáty z horké fronty u Doněcka. Z podstavce této ukrajinské „sochy Svobody“ byl pak 
nádherný výhled na město. Celkem třikrát jsme byli v divadle – jednou na činohře v ruském 
akademickém divadle a dvakrát ve slavné národní opeře.

A tam se to právě stalo. Byl to náš poslední večer, všichni už byli sbalení a vyrazili jsme na 
proslulý balet Louskáček. Nejmenované žačce se ale během představení podařilo nešťastně 
drcnout do cestovního pasu. A ten zapadl za sedadlo. Poslední sedadlo v poslední řadě nej-
vyššího podlaží. Na vyproštění pasu se nakonec seběhlo pět zaměstnanců divadla. Bylo za-
potřebí kladivo a páčidlo. Rozpadl se i kus stěny u dveří. „Přijeďte zas, nachystáme si předem 
nářadí!“ loučil se s námi divadelní technik. A měl recht – do Kyjeva se někdy určitě vrátíme.

Mgr. Michal Horák
Slovníček pojmů:

maršrutka maršrutnoje taxi, mikrobus MHD
konduktor prodavač lístků a revizor zároveň
děžurná hlídačka, vrátná
lávra pravoslavný chrámový komplex

7. Zájezd do Devonu
Ve dnech 5. až 15. května 2018 vyrazila skupina 42 studentů z prvních ročníků vyššího gym-
názia a z kvart na studijní pobyt do anglického Devonu. Protože jsme takový typ výjezdu 
do zahraničí podnikli poprvé, byla to částečně cesta objevitelská. Vrátili jsme se však velmi 
spokojeni s obsahem jazykového kurzu, a navíc plni dojmů a cestovatelských zážitků, a tak 
pevně věříme, že se zájezd stane tradiční a každoroční záležitostí.
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Z Brna jsme vyjížděli v sobotu večer směr Rozvadov. V neděli dopoledne jsme zastavili 
v Lucemburku a prošli si historickou část města. Dále jsme pokračovali do francouzského 
Calais, kde nás čekalo ubytování v hotelu typu F1. Bylo krásné počasí, a tak jsme si společně 
prohlédli město a podívali se do přístavu a na pláž.

V pondělí brzy ráno jsme se nalodili na trajekt a přepluli do Doveru. Odtud jsme po-
kračovali do Canterbury a prohlédli jsme si nádherné historické město a katedrálu. Cestou 
do Salisbury jsme míjeli Stonehenge (fascinující památku jsme bohužel viděli jen z oken 
autobusu, protože toho dne byl v UK svátek a prohlídku pro školní skupiny nebylo možné 
rezervovat). Ze Salisbury jsme jeli dále na západ a v podvečer jsme dorazili do naší konečné 
destinace, třicetitisícového města Barnstaple v  Severním Devonu. Tady už na nás čekaly 
rodiny, které studentům i nám poskytly na sedm dní a nocí střechu nad hlavou a stravu. 
Všichni jsme byli ubytováni po dvojicích.

Od úterý do soboty nás čekala výuka v  jazykové škole SOL (Sparing One Language, 
https://www.sol.org.uk). Ve všední dny to byl vždy půlden (někdy dopoledne, někdy od-
poledne) a druhá část dne byla věnována výletům po okolí s anglickými průvodci. Téměř 
vždy jsme směřovali k Atlantskému oceánu. Jednou to bylo městečko Ilfracombe, jindy pláž 
ve vesnici Woolacombe, historická vesnice s přístavem Clovely nebo procházka po Halley 
of the Rock mezi vesnicemi Lynton a Lynmouth. Na každý z výletů se studenti připravovali 
předem ve škole a na každém z nich plnili úkoly a od místních obyvatel získávali informace 
a názory.

Celou sobotu jsme strávili ve městě Barnstaple  – studenti se nejdříve připravovali na 
závěrečné projekty a poté se vydali do ulic udělat anketu mezi místními obyvateli. Následně 
informace zpracovali a ve skupinkách prezentovali. V neděli jsme zde měli tzv. family day. 
Všichni trávili celý den se svými hostitelskými rodinami, někteří na výletech, jiní ve městě.

V pondělí brzy ráno jsme svým hostitelům zamávali a vyrazili do Londýna. Během celého 
dne jsme nachodili spoustu kilometrů a poznali jsme nejznámější pamětihodnosti, jako je 
Buckingham Pallace, St. James’s Park, Westminster Abbey, Houses of Parliament, Whitehall, 
Trafalgar Square, Leicester Square či St. Paul’s Cathedral. Po Millenium Bridge jsme přešli na 
jižní břeh Temže, pokračovali jsme kolem Tate Modern, the Globe Eeatre až k Tower Bridge 
a Tower of London a obdivovali jsme panoramata mrakodrapů při zapadajícím slunci. Tady 
jsme se nalodili na London Clipper a po Temži jsme dopluli až na parkoviště autobusů u O2 
Areny a vyrazili zpátky na dlouhou cestu do Brna.

Před naše gymnázium jsme přijeli v úterý večer. Unavení, ale plní zážitků a spokojení. 
A  my, učitelé, jsme se po návratu do školy ihned pustili do organizace příštího výjezdu, 
abychom tuto krásnou zkušenost mohli nabídnout dalším studentům.

Mgr. Jaroslava Maříková, 
Mgr. Kateřina Kallus Brychová
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Teorie a praxe vyučování

1. Projekt Podpora přírodovědného a technického vzdělávání na středních školách 
v Jihomoravském kraji
Realizace projektu probíhala na naší škole v období od října 2013 do konce června 2015. Pro-
jekt byl podpořen Evropským sociálním fondem a státním rozpočtem ČR. Jeho příjemcem 
se stal Jihomoravský kraj a naše škola se do něj zapojila v roli jednoho z celkem třiceti part-
nerů, mezi které patřily různé školy z Jihomoravského kraje. Následující tři roky po skončení 
projektu pak probíhala fáze udržitelnosti, která vrcholila právě v uplynulém školním roce. 
Během této fáze jednotlivé projektové aktivity nadále pokračovaly.

Mezi hlavní cíle projektu patřila investiční a metodická podpora přírodovědného a tech-
nického vzdělávání na základních a  středních školách v  Jihomoravském kraji a  podpora 
spolupráce středních a základních škol v této oblasti vzdělávání. Naše škola se zaměřila na 
podporu manuální zručnosti a dovednosti při náročnějších technických a přírodovědných 
činnostech. Náplní projektových aktivit jsme se snažili předložit žákům více možností k ově-
ření teoretických znalostí v  praxi a  konkrétními experimenty, měřeními a  laboratorními 
cvičeními jim názorně přiblížit probírané učivo. Toto se do značné míry podařilo především 
díky modernímu vybavení odborných učeben, pořízenému v rámci projektu.

Naše gymnázium spolupracovalo s těmito základními školami:

 – Základní škola Brno, Bakalovo nábřeží 8
 – Základní škola Brno, Sirotkova 36
 – Základní škola Vyškov, Nádražní 5
 – Základní škola Modřice

Aktivitou této spolupráce jsou tzv. projektové dny, které jsou tematicky zaměřené. Projek-
tový den na téma „Voda“ byl určen pro žáky 6. ročníku základní školy, téma „Vzduch“ bylo 
náplní projektového dne žáků 7. ročníku, žáci 8. ročníku měli téma „Člověk“ a  pro žáky 
9. ročníku byl přichystán projektový den na téma „Země“. Projektového dne se vždy účast-
nila jedna třída z daného ročníku příslušné partnerské ZŠ. Kromě nich se do aktivity zapojili 
vyučující i někteří žáci naší školy.

Zbývající tři projektové aktivity pak byly určeny výhradně pro studenty našeho gymná-
zia. Jednalo se o technický a přírodovědný kroužek pro žáky kvart nižšího gymnázia a dále 
o volnočasový fyzikální kroužek, do něhož se mohli přihlásit žáci vyššího gymnázia se zá-
jmem o fyziku. Programová náplň jednotlivých kroužků byla obměňována, takže je zájemci 
mohli navštěvovat dokonce opakovaně a svůj zájem o daný obor postupně prohlubovat.

Další informace o  projektu mohou zájemci nalézt na internetových stránkách naší 
školy na adrese http://www.jaroska.cz/taxonomy/term/58, kde je k  vidění větší množ-
ství fotogra3í přibližujících realizované aktivity, a  také na stránkách celého projektu 
http://www.kr-jihomoravsky.cz/Default.aspx?ID=201999&TypeID=2, na nichž případný 
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zájemce najde mimo jiné různé metodické materiály a během projektu vytvořené produkty 
od všech jeho partnerů.

S výstupy jednotlivých aktivit máme kladné zkušenosti, řada cvičení, metod a postupů se 
osvědčila. Dokladem toho je i skutečnost, že v realizaci některých prvků či způsobů výuky 
pokračujeme dále, přestože to nyní, po skončení udržitelnosti projektu, již není nutné.

Mgr. Aleš Kobza, Ph.D. 
administrátor projektu

2. Projekt Erasmus + Talent Education
Také ve školním roce 2017/2018 pokračoval projekt Erasmus, který má název Talent Educa-
tion. Jeho aktivity se zaměřovaly na vzdělávání učitelů (seznámení s novými aktivizačními 
metodami) a na studenty, kteří si právě tyto metody vyzkoušeli v praxi.

První rozsáhlá akce se uskutečnila v  Brně, a  to hned na začátku školního roku 
(16. – 22. září 2017). Program měl tři pracovní skupiny – učitele z Nizozemí, Slovinska, Plzně 
(Gymnázium Luďka Pika) a Brna (Gymnázium Řečkovice a tř. Kpt. Jaroše) a žáky ze stej-
ných míst. Jedna skupina učitelů připravovala program pro studentské setkání v Plzni, druhá 
skupina pak přímo ve třídách dvou brněnských škol testovala výukovou metodu Practical 
DiYerentiation. Tato metoda může zvýšit efektivitu vyučování a učinit ho zábavnějším, a na-
víc využívá individuálního přístupu k různým skupinám žáků.

Osm studentů z vyššího gymnázia se stalo na pět dní členy mezinárodních studentských 
týmů. Nejen že při společné práci poznali vrstevníky z jiných zemí, ale také s nimi byli nuce-
ni komunikovat v angličtině při přípravě svých projektů metodou Design Einking. Témata 
projektů byla různorodá, takže se mohl zapojit každý: přírodovědně zaměření studenti se 
mohli zabývat ohroženými druhy (Ee endangered species), potravinovými alergiemi (Food 
allergies) nebo zvýšeným užíváním antidepresiv (Antidepressiva). Společenskovědně zamě-
ření studenti se pustili do zkoumání otázek spojených s migrací nebo s globálními změnami 
(Migration, Global change) nadšenci do jazyků mohli vytvořit model atraktivní vyučova-
cí hodiny (Language learning) a uživatelé moderních technologií se zabývali jejich užitím 
doma, ve škole či na pracovišti, případně bezpečným využitím internetu (Modern techno-
logy, Secure online communication). Na těchto tématech studenti pracovali až do začátku 
dubna, kdy výsledky své práce prezentovali na konferenci ve slovinské Lublani.

Setkání v Lublani se konalo 10. až 15. dubna 2018. Spolupráce proběhla mezi skupinou 
osmi studentů naší školy, studenty z Gymnázia Řečkovice Brno, Gymnázia Luďka Pika z Plz-
ně, Bonaventura College Leiden a Stedelijk Gymnasium Leiden (Nizozemí) a Elektrotechni-
ško-Računalniška Strokovna Šola In Gimnazija Ljubljana, Vegova. Poslední z jmenovaných 
škol byla školou hostitelskou. Studenti vytvořili mezinárodní týmy, které pokračovaly v prá-
ci na projektech, jež zahájili v září v Brně.

Společné diskuze daný problém rozvíjely dle následující osnovy: 1. Emphatise (vhled do 
problému, vcítění se do potřeb těch, kterých se to týká), 2. De3ne (jasné vymezení okru-
hů spojených s tématem), 3. Ideate (generování nápadů, brainstorming: „Co bychom mohli 
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dělat?“ metodou konvergence a divergence), 4. Prototype (přeměna myšlenek ve skutečné 
produkty a  služby), 5. Test (ověřování správnosti celého procesu i  konečného produktu). 
Výsledkem společných diskuzí byly prezentace, které studenti předvedli na konferenci. I po 
přednesení příspěvků se rozvinuly zajímavé debaty.

Kromě seznámení s metodou Design Einking projekt umožnil našim studentům zdo-
konalit se v diskuzi a komunikaci v angličtině, v tvorbě a přednesu prezentací a každý z nich 
získal lepší představu o vybraném tématu. A navíc mohli poznat alespoň část krásné země 
Slovinsko, její hory – Planici, jezero Bled a hlavní město Lublaň.

V říjnu se čtyři studenti nižšího gymnázia zúčastnili výměny v Plzni. Zde opět praco-
vali s dětmi ze ZŠ Chalabalova a s řečkovickými, plzeňskými, holandskými a slovinskými 
žáky. Hlavním tématem v Plzni byla voda. Studenti měli možnost zamyslet se nad důležitostí 
vody v životě člověka díky exkurzím do lázní, na hasičskou stanici a čističku odpadních vod, 
sledovali výcvik vodních záchranářů a vydali se k Boletickému rybníku, kde se přírodní-
mi prostředky už několik let bojuje proti zamoření řasami. Zpracovávali projekty na téma 
mikročástice v mořích a oceánech a zamoření půdy a vodních zdrojů dusičnany. Zkoumali 
příčiny a navrhli reálnou možnost řešení problému. Témata konzultovali s odborníky na 
ochranu životního prostředí a s profesory plzeňského gymnázia Luďka Pika.

Projekt pro mladší studenty pokračoval na jaře v holandském Leidenu, a  to ve dnech 
19. až 24. dubna 2018. Tématem projektů byl družicový průzkum Země. Na úvod proto na-
vštívili Space expo v Noordwijku. Zde vyslechli přednášku o činnosti ESA (European Space 
Agency). Rozdělili se do čtveřic tak, aby se museli dorozumívat pouze anglicky. Cílem jejich 
práce bylo navrhnout start-up, který bude využívat družicová data. Kromě práce na projek-
tech jsme měli příjemný doprovodný program, například „cook challange“ nebo výlet na 
kolech k pobřeží. Před odjezdem zbyla i chvíle na návštěvu Amsterodamu.

Na závěr projektu se uskutečnila konference Talent Education, která proběhla v Leidenu 
ve dnech 5.–6.  června 2018. Zajímavého programu se zde zúčastnila mediátorka projektu 
Iva Kubištová a tři studentky z obou předchozích ročníků. Kromě slavnostního setkání při 
příležitosti zakončení projektu na leidenské radnici jsme navštívily i  zajímavé přednášky 
a workshopy, související jak s globálními problémy, tak s pedagogickou prací.

RNDr. Iva Kubištová, Ph.D. 
mediátorka projektu

3. Exkurze, výstavy a besedy PK D, Sv, Ek
Uplynulý školní rok byl v mnoha směrech výjimečný. Zásadní událostí však bylo 150. výro-
čí založení našeho gymnázia. Naše škola si s hrdostí připomněla, že jsme prvním českým 
gymnáziem v Brně. Také naše předmětová komise se zapojila do aktivit, které jsme se sna-
žili připravit především pro stávající žáky. Studenti si mohli ověřit své znalosti v historické 
soutěži „Co víš o své škole“, setkat se s mnoha našimi významnými absolventy a v učebně 
dějepisu si v rámci dne otevřených dveří gymnázia prohlédnout cenné materiály, které jsou 
spjaty s minulostí naší školy.
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Během školního roku jsme také navštívili řadu výstav i  institucí, uspořádali zajímavé 
exkurze, zapojili se do celorepublikových soutěží a projektů a zorganizovali besedy. Jedním 
z největších úspěchů bylo 2. místo v celostátním kole SOČ v sekci historie. Naše gymnázi-
um skvěle reprezentoval Jiří Fiala z 3.B s prací Role redakce Lidových novin pro formování 
Národní strany práce.

Pro studenty třetích a  čtvrtých ročníků jsme uspořádali setkání s  panem profesorem 
JUDr. Jiřím Malenovským, CSc., který je zástupcem ČR u Evropského soudního dvora. Již 
tradičně přichází na půdu našeho gymnázia diskutovat se studenty na aktuální témata, ten-
tokrát o výhodách členství České republiky v EU.

Na konci školního roku v rámci akcí předmětových komisí proběhlo příjemné setkání 
s naší absolventkou – paní redaktorkou Bc. Lenkou Drmotovou, kterou všichni známe z ve-
černího zpravodajství na ČT1. Naši studenti se dozvěděli, jak vypadá běžný den redaktora 
a co všechno musí proběhnout, než se v televizi objeví několikaminutová zpráva.

Nesmírně zajímavá byla i beseda s archeologem panem Mgr. Václavem Kolaříkem, jenž 
je členem ústavu Archaia Brno. Tato společnost se zabývá záchranným archeologickým prů-
zkumem středověkého Brna a také díky ní dnes Brno patří mezi archeologicky nejprozkou-
manější města ve střední Evropě.

Studenti dějepisného semináře a  dějepisu 2 navštívili katedru Historického ústavu na 
FF MU, kde byl pro ně připraven seminář z moderních dějin 20. století. Naši studenti zde 
předvedli skvělé znalosti a v závěrečném testu uspěli na výbornou. Součástí byla také pro-
hlídka prostor ústavu, který má po nedávné rekonstrukci zajímavou podobu novodobého 
funkcionalismu, doplněného antickými plastikami. Velkou chloubou katedry je vlastní 
knihovna.

Stalo se již tradicí, že naši studenti, především druhých ročníků, navštěvují Krajský soud 
v Brně. Paní JUDr. Bartošová nám nejen zajišťuje zhlédnutí zajímavých přelíčení, během 
nichž máme možnost sledovat práci soudce, obhájce, státního zástupce, výslechy i vynesení 
rozsudků, ale můžeme s paní doktorkou na závěr i diskutovat a dotazovat se na případné 
nejasnosti.

Studenti 3.C navštívili výstavu „Středoevropská křižovatka: Morava ve 20. století“, kterou 
připravilo MZM v prostorách Dietrichsteinského paláce. Expozice nabídla řadu zajímavých 
exponátů, mimo jiné automobil Velorex, letadlo Čmelák nebo kroniku Brna s podpisem pre-
zidenta T. G. Masaryka. Cílem výstavy je zachytit zlomové události našich dějin 20. století 
s důrazem na historický prostor Moravy.

Třída 3.B vyrazila pro změnu do areálu BVV, kde v rámci projektu Re:publika byla v pa-
vilonu H instalována výstava „Alfons Mucha: Dva světy“. Dlouhé minuty jsme zcela fasci-
nováni stáli před devíti obřími plátny Slovanské epopeje. Neméně zajímavý byl i  „druhý 
svět“  – komerční tvorba tohoto významného secesního malíře, reprezentovaná zejména 
jeho proslulými plakáty.

Studenti Jiří Fiala, Mikuláš Hampl a Václav Martinů z 3.B se úspěšně zúčastnili krajského 
kola Dějepisné soutěže studentů gymnázií ČR a SR. Toto setkání milovníků historie již ně-
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kolik let organizuje Nadační fond Gaudeamus při chebském gymnáziu v čele s tamním pro-
fesorem Miroslavem Stulákem.

V souvislosti s blížícím se 100. výročím konstituování naší republiky se v médiích obje-
vila řada dokumentů o událostech, jež byly v našich moderních dějinách zásadními a zlo-
movými. Jedním z nich je zcela jistě doba protektorátu Čechy a Morava a období 2. světové 
války. Naši studenti každoročně navštěvují Terezín, který se do naší historie neblaze zapsal 
jako židovské ghetto. Terezínská iniciativa pro nás každoročně připravuje jednodenní se-
minář, během něhož se seznámíme s tragickými událostmi a osudy těch, kteří zde pobývali, 
projdeme město Terezín a na závěr zavítáme do Malé pevnosti.

Mgr. Michaela Šlesingerová 
předsedkyně PK D, Sv, Ek

1. Návštěva paní Doris Grozdanovičové na Jarošce
Studenti všech ročníků vyššího gymnázia se 27. února 2018 zúčastnili besedy s paní Doris 
Grozdanovičovou. Sál praskal ve švech a  paní Doris, bývalá studentka Jarošky v  letech 
1936–1940, která byla kvůli židovskému původu ze studií vyloučena, se pozitivně usmívala 
na mladé tváře kolem sebe.

Vzpomínala na své dětství, na dům, ve kterém její rodina žila, na školu a na spolužáky, 
z nichž už většina bohužel není mezi námi. Popsala také svoji cestu do koncentračního tá-
bora v Terezíně, kam je s celou rodinou přesunuli, a vylíčila období, kdy místo školy musela 
chodit pást ovce a kozy (jedna z nejlepších prací v táboře), a přitom by tak ráda studovala.

Byla jediná, kdo z její rodiny Terezín přežil. Na své rodiče zavzpomínala s láskou a úctou. 
Také zdůraznila důležitost vzdělání: „Pro vás jsou tyto věci samozřejmostí, láska rodičů, 
kamarádi, škola… Pro mě to byla vzácnost – rodiče zemřeli a období školní docházky mi už 
také nikdo nevrátí.“

V závěru besedy poděkoval paní Doris za návštěvu pan ředitel Herman a předal jí čestné 
maturitní vysvědčení. Studenti se s ní rozloučili potleskem ve stoje. Tento potlesk jasně vy-
jádřil úctu k její životní síle, se kterou vzdorovala smutnému osudu.

2. Exkurze k paní ombudsmance Šabatové
Třída 2.D se ve středu 22. listopadu 2017 vydala navštívit úřad veřejného ochránce práv na 
Obilní trh. Studenty mile přijala mluvčí paní ombudsmanky Mgr. Iva Hrazdílková, která je 
provedla budovou úřadu. V jedné ze zasedacích síní se studenti uvelebili v pohodlných křes-
lech a mohli se formou přednášky seznámit s bližšími informacemi o vedení úřadu a náplni 
práce paní ombudsmanky.

Nejvíce je zajímaly neobvyklé případy, které paní ombudsmanka musela řešit, a také je 
zaujala historie funkcionalistické budovy. V rámci studia státoprávní teorie se i letošní školní 
rok mohou druhé ročníky těšit na návštěvu této důležité instituce.
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3. Bývalý student Jarošky europoslanec Luděk Niedermayer
Plná aula studentů a pan europoslanec Niedermayer s úsměvem vzpomíná na své mládí, kdy 
na naší škole sám studoval. Byla to jiná doba, ale znalosti a přátelství, které tady získal, si 
nesl dál do života. Velice poutavě popsal studentům celou svoji životní dráhu – studia oboru 
teoretická kybernetika, matematická informatika a  teorie systémů, práci v České národní 
bance v devadesátých letech a jmenování Václavem Havlem do funkce viceguvernéra ČNB 
v roce 2002.

Zasmál se tomu, že vystudoval matematiku a věnuje se ekonomii: „Ekonomům říkám, že 
jsem matematik, a matematikům, že jsem ekonom.“

Studenty zajímalo všechno a pan europoslanec je svojí otevřeností a znalostmi, kterými 
propojil oblast ekonomickou, matematickou i politickou, úplně ohromil. Jak se z matema-
tika stane ekonom a z ekonoma politik? Zajímavosti z Bruselu, otázky na politiku Evropské 
unie a  činnost Evropského parlamentu. Mnoho dotazů a  odpovědí. A  na závěr mohutný 
potlesk.

4. Učení práva trochu jinak – Street Law
Naše škola umožnila v  hodinách společenských věd třem studentům z  Právnické fakulty 
Univerzity Karlovy vyučovat po dobu jednoho měsíce hodiny práva ve třídě 2.C a 3.A. Naši 
studenti mohli pomocí her a  práce ve skupinách uplatnit a  ověřit si své znalosti z  práva 
a něco nového se dozvědět. Zároveň si formou soudního procesu, během kterého měli roz-
dané role všech účastníků soudu, vyzkoušeli, jak v praxi práce soudu probíhá.

Děkujeme našemu bývalému studentovi Robertu Kerndlovi za spolupráci.
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5. Divadelní představení Naše třída v divadle Polárka
Všechny třídy druhého ročníku se 16. dubna  2018 zúčastnily divadelního představení, na 
které hned tak nezapomenou. Polský dramatik Tadeusz Slobodzianek je kvůli autorství této 
hry v Polsku stíhán. Jeho hra Naše třída je přístupná až od 15 let a líčí polské dějiny 20. století 
v jedné školní třídě. Deset spolužáků (pět Židů a pět katolíků) spolu prožívá válečné období. 
Spolužáci se ve hře ocitli na různé straně barikád a každý z nich stál před volbou někomu 
ublížit a někomu pomoci. A každý někomu ublížil a někomu pomohl.

Tříhodinové představení, které nutí obecenstvo zamyslet se nad základními otázkami 
lidského života, na všechny silně zapůsobilo.

Mgr. Gabriela Chovancová

6. Dějepisné exkurze na nižším gymnáziu
Jako každým rokem jsme s našimi žáky navštívili několik míst, která re7ektují učební plán 
v  jednotlivých ročnících. Se sekundami jsme se již poněkolikáté vypravili do turisty vel-
mi oblíbeného středověkého horního města Kutné Hory a  zároveň do nedaleké kostnice 
v Sedleci. Terciáni vyjeli do hlavního města Rakouska – do Vídně, aby blíže poznali život 
Habsburků, jejichž vládě podléhaly téměř 400  let i naše země. Samozřejmě jsme nemohli 
vynechat ani návštěvu zábavního parku Prater.

Bývalý koncentrační tábor v Mauthausenu u Lince v Rakousku se stal cílem jarní his-
torické exkurze pro kvartány, kteří tak na vlastní oči alespoň zprostředkovaně poznali tuto 
„továrnu na smrt“. Poté ještě následovala krátká návštěva historického jádra města Lince 
a díky panu průvodci Karlu Zahradníčkovi též ochutnávka pravého „Linzertorte“.

Mgr. Milena Zubíčková 
za PK dějepisu na nižším gymnáziu

4. Týmové hry
Průběh vyučovací hodiny je řízen učitelem. Ten, i když někdy předá vedení hodiny studen-
tům, má situaci ve třídě stejně plně pod kontrolou a je stále připraven zasáhnout, kdyby se 
začalo dít něco nepatřičného. A tak to jde pět dní v týdnu po osm dlouhých let.

Bylo tomu tak samozřejmě i v minulosti. Vždy se předpokládalo, že dá-li se studentům 
přílišná volnost, nemusí to dopadnout dobře. Jenže když jim nedáme možnost, aby sami 
sebe řídili v situacích, kdy plní náročnější úkol, na jehož řešení se třeba nedokážou hned 
shodnout, o mnohé je tím připravujeme. K  těmto vyhroceným situacím obvykle dochází 
při týmových hrách, které se často hrají v nějaké volnočasové dětské organizaci, například 
v Pionýru nebo Skautu. Studentů, kteří se s takovými hrami setkali, bývá ve třídě menšina. 
Přitom je to zkušenost důležitá pro život dospělého člověka.

Základním problémem, který brání realizovat týmové hry mimo uzavřený prostor školy, 
je otázka bezpečnosti. Zatímco vedoucí dětských oddílů si mnohdy troufnou poslat i dosti 
malé děti samostatně projít trasu turistického závodu, či dokonce přespat v lese mimo tábor, 
nám učitelům je přikázáno mít studenty stále pod dozorem. Na některých školách dokonce 
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drží na vícedenních akcích celonoční dozory, co kdyby… Přesto je za určitých podmínek 
možné, aby týmovou hru pro své studenty škola uspořádala. V  uplynulých dvanácti mě-
sících se to tak nějak sešlo, že jsem organizoval hned tři týmové hry pro studenty našeho 
nižšího gymnázia a se svými postřehy z nich bych se chtěl s vámi podělit.

První z her se uskutečnila v rámci oslav 150. výročí našeho gymnázia. Původně jsem měl 
v plánu, že se uskuteční v rozsáhlých prostorách budovy na třídě Kapitána Jaroše, jenže bylo 
rozhodnuto, že tentýž den se v ní bude konat šifrovačka pro studenty vyššího gymnázia. Pro-
tože mezi rozumovými schopnostmi primánů a kvartánů jsou obrovské rozdíly, byla hra pro 
studenty nižšího gymnázia založena na postřehu. Tím se šance týmů různě starých studentů 
zcela vyrovnaly, což ostatně potvrdily i konečné výsledky.

Hra spočívala v postupném plnění řetězce úkolů. Pro ilustraci uvedu jeden z nich: na 
papíře bylo vytištěno několik fotogra3í sester Plíškových. Dvě z nich byly popsány. Na jedné 
z nich byla Kristýna a na druhé její dvojče Karolína. Pod těmito fotogra3emi bylo dalších 
šest snímků, u nichž však nebylo uvedeno, která z našich slavných tenistek na nich je. Úko-
lem bylo zjistit, na kolika nepopsaných fotogra3ích je Karolína. Byl to zdánlivě neřešitelný 
úkol, leda tak si tipnout… Kdo si však všiml, že Karolína hraje tenis pravou rukou a Kristýna 
pro změnu levou, snadno úkol vyřešil.

Než však samotná hra mohla začít, bylo potřeba vyřešit zásadní problém – jak vměstnat 
téměř 240 účastníků do stísněných prostor budovy na Příční, a navíc tak, aby týmy měly 
určité soukromí a klid na řešení úkolů a vyloučila se situace, že by se některý z týmů zavěsil 
na jiný tým a jednoduše ho následoval od úkolu k úkolu. Omezený počet místností na Příční 
jsme rozšířili tím, že do každé z nich jsme dali několik kufrů, které byly očíslovány. O3ciálně 
se hra nazývala „Labyrint“, ale nakonec se vžilo výstižnější označení „Kufry“.

U každého úkolu, tedy i u rozeznávání dvojčat Plíškových, byla tři řešení, která odka-
zovala na kufry v jiných místnostech. Ten, kdo si vybral špatné řešení, šel přes celou školu 
do jiné místnosti, kde se po otevření příslušného kufru dozvěděl, že získal trestný bod a má 
se vrátit zpět k úloze. Navíc jsme připravili dvě na sobě nezávislé trasy a studentské týmy 
startovaly postupně ve dvouminutových intervalech. Začínali primáni, a jak se postupně za-
pojovali studenti z vyšších ročníků, chaos vzrůstal. Pravidla však byla poměrně jednoduchá 
a téměř všichni je pochopili. Úplně všechny týmy hrály fair play a po skončení hry nebyly 
žádné protesty ani pocity křivdy.

To, že hra skončila úspěchem, nebylo zdaleka jen mou zásluhou. S přípravou více než 
dvaceti různorodých úkolů, vybráním, roznesením, označením a  naplněním devadesáti 
kufrů byla spousta práce. Proto nás hru připravovalo pět: Petra Eliášová, Lucie Adámková, 
Hana Škvařilová, já a v závěrečné fázi nám pomáhala Petra Smělíková. Do vlastního průbě-
hu hry učitelé nezasahovali, pouze byli přítomni v každé místnosti s kufry, kdyby snad nastal 
problém. V  podstatě však žádný nenastal. Celkem se hry zúčastnilo 83 soutěžních týmů 
a v případě rovnosti bodů rozhodoval čas.
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Zatímco první hra proběhla v budově na Příční, další dvě se uskutečnily mimo školu. V květ-
nu probíhal projekt kvart zaměřený na městskou turistiku. Jeho součástí byla hra „Brněnské 
maličkosti“. Kvartáni vytvořili desetičlenné týmy, jejichž úkolem bylo najít detaily z různých 
staveb v historickém jádru města Brna. K jejich nalezení měly napomoci fotogra3e a krátké 
nápovědy. S každou skupinou šel jako doprovod jeden učitel. Tedy „šel“… Skupinu, kterou 
jsem doprovázel já, hra strhla natolik, že poslední čtvrthodinu jsme po městě běhali trys-
kem, jen abychom stihli navštívit všechna vytipovaná místa.

Mnohem náročnější však pro mě bylo zachovat mlčenlivost a kamennou tvář ve chvílích, 
kdy děvčata říkala, že určitý doposud nenalezený detail je zcela jistě na Dominikánské ulici, 
ale kluci, kteří se ujali vedení skupinky, nebyli schopni jejich slova vnímat a vedli skupinku 
přesně opačným směrem, přestože stačilo udělat pár kroků a přesvědčit se. Děvčata to však 
nevzdala, a když jsme se asi po hodině dostali do stejných míst, svou si prosadila a hledaný 
detail byl skutečně přesně tam, kde říkala. Kluci, kteří určovali trasu dalšího postupu, se ně-
kolikrát dostali do rozporů, kam dál. Překvapivě rychle se však vždy domluvili a soudržnost 
týmu tím nebyla narušena. Dívky se do toho nemíchaly, nicméně většinu méně nápadných 
detailů nalezly ony. Nakonec mě nepřekvapilo, že hru vyhrála právě „moje“ skupinka.

V září tohoto roku jeli noví primáni na seznamovací školu v přírodě do Prudké. Již první 
den se ukázalo, že výstup strmým svahem do relativně blízkých Křížovic byl na hranici jejich 
možností. Druhý výlet byl naplánován do Lomnice a byl by ještě náročnější. Proto jsme mís-
to něho zařadili odpolední vycházku do nedalekého Doubravníku, kterou jsme se rozhodli 
zpestřit jednoduchou hrou. Dopoledne jsem se tam vypravil a na obecním úřadě získal plán-
ky městyse. Do nich jsem zaznamenal polohu 13 zajímavých míst. Úkolem primánů bylo tato 
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místa najít a v případě, že tam byl nějaký letopočet, tak ho zapsat. Na obchůzku těchto cílů 
měli necelé dvě hodiny.

Rozdělili jsme se na čtyři skupiny a s každou šel jeden učitel, který stejně jako v předcho-
zí hře do rozhodování studentů nezasahoval. Skupinka, kterou jsem doprovázel, měla od 
počátku problémy. Těsně minula jedno z hledaných míst, přestože jedna z dívek na ně upo-
zorňovala. Následně se má skupinka vydala k odlehlé kapli na Bozince. Sice ji bez problémů 
našla, ale vůdcové rozhodli, že zpátky to vezmeme zkratkou přes les. Pěšina nám však záhy 
zmizela a my se probíjeli, jak jen se dalo. Pak nám z dohledu zmizel i Doubravník. Vzápětí se 
otevřel pohled do kraje a v dáli se objevila Nedvědice. Doubravník přestal být hledán a padl 
návrh, že dojdeme do Nedvědice a odtud se vrátíme vlakem. Inu, primáni…

Cestou ke vzdálenému cíli jsme naštěstí neskončili nikde mezi ploty, ale dostali se zpátky 
na cestu, kterou jsme na Bozinku přišli. Nicméně bilance první hodiny byla zoufalá – jen tři 
nalezená místa. Ačkoli to někteří navrhovali, nakonec to primáni nevzdali a v rychlém sledu 
nalezli sedm míst. Ke dvěma dalším chybělo doslova jen pár kroků a pár minut. Samozřejmě 
že je chtěli ještě najít, ale v tu chvíli jsem musel zasáhnout a jejich pozdě probuzenou snahu 
ukončit. Časový limit bylo nutné dodržet, aby nám neujel vlak, kterým jsme se měli vrátit 
do Prudké. Má skupinka nakonec skončila druhá. Vzhledem k tomu, že se v průběhu hry 
ztratili, pohádali, usmířili a nakonec vyhecovali k závěrečnému 3niši, považuji toto umístění 
za odpovídající.

Je zajímavé, že v týmových hrách, ve kterých ve skutečnosti vlastně o nic podstatného ne-
jde, dochází k uvolnění emocí. Je k tomu potřeba určitého zvýšeného nasazení účastníků 
a řešení kon7iktních situací, podobně jako při sportovním utkání, a vnímám to jako další 
pozitivní věc, kterou hry tohoto typu přinášejí.

Týmové hry lze provozovat i  ve školním prostředí. Mohou se odehrávat v  prostorách 
školy nebo i mimo ni, v tom případě však pod dohledem učitele, který se snaží zasahovat 
do jejich průběhu jen v nejnutnějších případech. Při těchto hrách se zřetelně pozná, kdo na 
sebe vezme odpovědnost v rozhodování, kdo a jakým způsobem se umí prosadit, ukáže se, 
jak se kdo dokáže vyrovnat s neúspěchem, jak kdo řeší rozpory a dá se do nich s úspěchem 
vložit i  hodnotný poznávací obsah. Nemusíme se tedy bát týmové hry více zařazovat do 
školní praxe a současně bychom se měli snažit objevovat a zkoušet i další způsoby, jak se 
dají zrealizovat.

Mgr. Vítek Urban

5. Letní škola proteinového inženýrství
Ve dnech 24.–28. června 2018, kdy již běžná škola končí, se konala 5. Letní škola proteinové-
ho inženýrství, kterou jako každý druhý rok organizovaly Loschmidtovy laboratoře v Ústavu 
experimentální biologie Masarykovy univerzity. Pro účast na letní škole bylo podle životo-
pisů, motivačních dopisů a doporučení pečlivě vybráno 22 středoškoláků a vysokoškoláků, 
mezi kterými byli i  čtyři studenti naší školy  – Martin Flora (4.D), Jan Česnek (3.B), Vít 
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Procházka (3.C) a Veronika Valouchová (absolventka 2017). Náplní tohoto biochemického 
týdne byly přednášky a praktika ze čtyř oblastí, které jsou v současné době klíčové pro pro-
teinové inženýrství: struktura proteinů a kinetika enzymatických reakcí, molekulární biolo-
gie, mikro7uidika a počítačové modelování.

Vědecká činnost ovšem nespočívá pouze v bádání v laboratoři, ale také v umění prezen-
tace získaných výsledků. Pro komplexnost letní školy měla tudíž na jejím samotném kon-
ci místo také prezentační soutěž. Účastníci měli za úkol po dvojicích seznámit publikum 
s metodikou, výsledky a významem zadaného vědeckého článku, který nastudovali již před 
školou samotnou. Čistě jarošáckému týmu ve složení Jan Česnek a Veronika Valouchová se 
podařilo získat 2. místo.

Kromě odborného programu jsme si také mohli vyzkoušet život na studentských kole-
jích, na nichž jsme byli ubytovaní. Prožili jsme také dva kulturní večery. Velice příjemné 
prostředí Loschmidtových laboratoří jsme tedy opouštěli nejen se spoustou nových zají-
mavých vědomostí, ale i s řadou nových přátelství s lidmi, kteří mají velice podobné zájmy 
jako my. Nezbývá nám tedy nic jiného, než plně doporučit tuto akci pro nadšené biology či 
chemiky z mladších ročníků.

Jan Česnek, 3.B

YOHYR�-DQ�ÎHVQHN��YSUDYR�9¯W�3URFK£]ND�DbWěHW¯�]SUDYD�9HURQLND�9DORXFKRY£
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6. Běstvina – chemický pohled
Stejně jako každý rok se i letos začátkem července konalo Letní odborné soustředění che-
mické a biologické olympiády v Běstvině. A tradičně se ho účastnilo nemálo chemiků a bio-
logů z Jarošky. Za chemickou sekci se účastnil Jan Česnek (3.B) a já, za biologickou sekci Vít 
Procházka (3.C) a Hana Slámová (1.B).

Hlavní náplní programu byl samozřejmě odborný program, téměř každý den dopolední 
a odpolední přednáška nebo laboratoř. Během přednášek jsme prošli spoustu odvětví che-
mie a vyslechli si i informace zaměřené na témata nadcházejícího ročníku chemické olym-
piády.

Mimo odborný program pro nás byla připravena i spousta zábavy. Hlavní událostí bylo 
vyhlášení nezávislosti Běstvinského státu, v jehož čele stojí „hateman“. Každý oddíl se pro-
měnil ve státní župu, v jejímž čele stojí župan. Ve státním duchu se nesl i ostatní program: 
první večer jsme si v nekonečných frontách vyřizovali „na úřadech“ běstvinský puss, vy-
mýšleli jsme státní hymnu, zakládali armádu a během tradiční celonoční hry jsme jako taj-
ní agenti působili na území nepřátelského státu Hovnistánu, kde jsme museli zneškodnit 
nebezpečnou zbraň hromadného ničení. Také jsme se stali svědky neuvěřitelného setkání 
Donalda Trumpa s Kim Čong-unem.

Tyto dva týdny byly opět nezapomenutelné, stejně jako každý rok, a všichni doufáme, že 
se na Běstvinu po roce opět vrátíme.

Filip Svěrák, 3.B
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7. ViBuCh
I v  letošním roce se studenti našeho gymnázia účastnili korespondenčního semináře Vi-
BuCh (Vzdělávací ikurz pro budoucí chemiky), organizovaného Masarykovou univerzitou. 
Během školního roku jsme dostali čtyři série úloh, které jsme po vyřešení elektronicky ode-
sílali k opravě. V každé sérii byly tři tematické úlohy (letošní témata byla „Organo7uorová 
chemie“, „Sherlock Holmes – detektiv forenzní chemie“ a „Ostře sledované kovy“) a několik 
dalších, zpravidla kratších úkolů. Maskotem letošního ročníku byl pejsek Žeryk, který se 
spolu se sovou Vibušnicí zabýval organo7uorovou chemií a v závěru čtvrté série zemřel.

Během školního roku se uskutečnila tři setkání řešitelů. Podzimní a jarní bylo víkendové, 
letní soustředění trvalo celý týden. Setkání probíhala na univerzitním kampusu v Bohuni-
cích, vyjma jarního, které se konalo na skautské chatě u Lelekovic. Toho jsem se bohužel 
nemohl zúčastnit, avšak na podzimním i letním jsem byl. Náplní byla laboratorní cvičení, 
(nejen) chemické přednášky, exkurze na výzkumná pracoviště a také hry. V rámci letního 
soustředění proběhla praktika k  tematickým úlohám. Součástí bylo i poslední rozloučení 
s Žerykem, doprovázené světelnými efekty. Kvůli nefunkční digestoři to ale skončilo planým 
požárním poplachem.

ViBuCh mi také poskytl možnost seznámit se s podobně zaměřenými vrstevníky. Pokud 
jste tedy středoškoláci (ať už současní, či nastávající) a baví vás chemie, řešte ViBuCh!

Vít Procházka, 3.C
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Výsledky studentů Jarošky v semináři ViBuCh ve školním roce 2017/2018:

2. Filip Svěrák 3.B
12. Jindřich Matuška 1.A
14. Jan Česnek 3.B
17. Vít Procházka 3.C

8. Letní laborky pro šílené chemiky
O prázdninách jsme se už tradičně sešli v laboratořích kampusu Masarykovy univerzity na 
„letní laborky“ s  naší paní profesorkou chemie Kyasovou a  panem doktorem Literákem. 
Strávili jsme chemií plně nabité čtyři dny, kdy jsme míchali, 3ltrovali, destilovali, zapalovali, 
hasili a  odpalovali. Ve dvojicích a  trojicích jsme pečlivě pod dohledem a  s  využitím rad 
zkušenějších chemiků vyextrahovali kofein, objevili tajemství paralenu, změřili množství 
vitaminu C v různých kusech ovoce a vyzkoušeli jsme si „postaru“ vyvolat fotky za vzniku 
berlínské Turnbullovy modři.

Po obědě, který jsme si jako správní studenti snědli v menze MU, nám paní profesorka 
Kyasová s panem doktorem Literákem přichystali atraktivní pokusy, zábavný kvíz, a dokon-
ce i exkurzi do zajímavých částí MU – k nukleární magnetické rezonanci a do laboratoře 
analytické chemie. A na závěr, po úspěšně strávených 8 hodinách, jsme si díky kapalnému 
dusíku mohli vychutnat rychle připravenou, a navíc výbornou zmrzlinu.

Anna Hronová, 3.ag
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9. Biologická expedice Fluorescenční noci do Itálie
Ve dnech 23. 9. –  7.  10.  2017 se konala zahraniční biologická expedice do Itálie. Výjezdní 
expedici připravili organizátoři 7uorescenčních nocí, což jsou biologické víkendy na Příro-
dovědecké fakultě Karlovy univerzity pro středoškoláky se spoustou zajímavých přednášek 
a exkurzí. Na akci bylo vybráno 25 středoškoláků, mezi kterými jsme se spolu s Vítkem Pro-
cházkou (3.C) také ocitli.

Během dvou týdnů jsme procestovali Itálii od Pisy po Pompeje. Navštívili jsme biolo-
gicky zajímavé lokality, například Lago di Garda (Gardské jezero), lagunu Orbetello, moř-
ské pobřeží u Santa Marinelly a u Gargana či monumentální Vesuv. Ze zajímavých a u nás 
nevyskytujících se organismů jsme narazili třeba na orchidej švihlík krutiklas (Spiranthes 
spiralis), na žebernatky (Ctenophora), chvostnatky (Archaeognatha), mírně děsivé stonohy 
(Scolopendra) a bičovce (Uropygi) či nádhernou kudlanku s „duhovými křídly“ (Iris orato-
ria) a hejno plameňáků (Phoenicopterus).

Při návštěvě země, jako je Itálie, by bylo hříchem zabývat se pouze přírodou a zcela igno-
rovat místní kulturu. Do programu byla tudíž zařazena také návštěva již zmíněné Pisy, Říma, 
Pompejí, kláštera v Monte Cassinu a památníku polských vojáků, padlých na tomto místě 
během druhé světové války. Přestože se nám v půlce expedice rozbil autobus, nakonec jsme 
se přece jen vrátili v pořádku domů obohacení o nové vědomosti z terénní biologie a řadu 
krásných zážitků.

Jan Česnek, 3.B
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Instituce na škole

1. Sdružení rodičů a přátel školy
V tomto článku bych chtěl čtenáře stručně seznámit s činností Sdružení rodičů a přátel školy 
na našem gymnáziu. Rád bych se podělil o úkoly a problémy, které jsme v uplynulém roce 
řešili a které nás v začínajícím školním roce očekávají.

Ačkoli je SRPŠ jen jedním z orgánů, jež napomáhají vedení školy při zajišťování potřeb-
ných aktivit a úkolů, je to nezastupitelná organizace zastřešující nejrůznější formy spolu-
práce rodičů a koordinující řadu 3nančních aktivit. Především bych proto chtěl poděkovat 
všem rodičům, kteří se v jakékoli formě do činnosti školy zapojili nebo jí byli nějakým způ-
sobem nápomocni, ať již 3nančními dary osobními či 3remními, nebo pomocí při organi-
zaci nejrůznějších akcí.

Ti z vás, kteří měli možnost sledovat činnost školy a proměny jejího prostředí v horizon-
tu několika let, jistě zaznamenali výrazné změny, kterými budovy školy prošly. Na těchto 
proměnách má samozřejmě největší podíl vedení školy a celý učitelský sbor, avšak nemalou 
měrou k nim přispěla i řada rodičů a příznivců. Děkujeme proto všem, kteří škole při těchto 
úpravách byli jakkoli nápomocni.

Dovolte mi nejprve, abych se stručně zmínil o několika věcech týkajících se obsahu a fo-
rem výuky. I když tato problematika nepatří přímo do obsahu činnosti SRPŠ, týká se bez-
prostředně všech středoškoláků a předpokládám, že i rodiče je pozorně sledují. Jistě všich-
ni zaznamenáváte nejrůznější diskuze týkající se našeho základního a  středního školství. 
V současnosti se pracuje na tvorbě nových rámcových vzdělávacích programů a dalších do-
kumentů, neustále se navrací diskuze o formě maturitní zkoušky, o přijímacích zkouškách 
na střední školy atd. Většina těchto chystaných změn se již nedotkne stávajících středoškolá-
ků, jistě se však bude dotýkat jejich mladších sourozenců a dalších dětí.

V této souvislosti bych chtěl vyzdvihnout stav na naší škole, která si zachovává standard-
ně vysokou úroveň vzdělávání, je o ni v přijímacím řízení permanentně vysoký zájem a ne-
musí se žádných budoucích změn, na rozdíl od řady jiných škol, obávat. Jednoduchost státní 
maturity je na našem gymnáziu vyvážena standardně nadprůměrnou náročností pro3lové 
školní části maturity. Jen tak je možno udržet dlouhodobě dobré jméno gymnázia a úspěš-
nost našich absolventů v dalším studiu na vysokých školách.

Na kterých akcích se SRPŠ podílelo 3nančně či organizačně, se dozvíte ve zprávě o hos-
podaření, a proto zde nebudu všechny tyto akce nyní uvádět. Zmíním se jen o dvou nejvý-
znamnějších, z nichž jedna proběhla na samém počátku uplynulého školního roku a druhá 
v jeho závěru.

První akcí byly oslavy 150. výročí založení naší školy. Oslavy proběhly důstojně a byly 
skvělou vizitkou gymnázia. Doufám, že to potvrdí všichni aktivní i pasivní účastníci oslav. 
Jen ten, kdo se však někdy podílel na organizaci takové akce, dovede ocenit, kolik úsilí a času 
příprava takové akce znamená.
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V samotném závěru školního roku, ve dnech 2. až 10. června, byla naše škola hlavním or-
ganizátorem zcela mimořádné mezinárodní sportovní akce. Pod záštitou ISF (Mezinárodní 
federace školního sportu) ve spolupráci s řadou dalších škol a organizací zajišťovala světové 
3nále středních škol ve volejbalu. O mimořádném rozsahu této akce svědčí i několik čísel: 
turnaje se účastnilo 55 družstev z celého světa, zápasy probíhaly na 15 hřištích ve 12 halách, 
hráčů, rozhodčích, zapisovatelů, zdravotníků  atd. bylo celkem 1 384. Doufám, že k  těmto 
číslům není třeba nic dodávat – jen vřelý dík všem, kteří se na zajištění této akce podíleli.

Všichni, kdo se na chodu gymnázia jakýmkoli způsobem podílíme, samozřejmě chceme, 
aby se i v příštích letech udržela vynikající kvalita absolventů gymnázia a  jejich výborná 
pověst, kterou si vydobyli na vysokých školách v celé republice a kterou trvale prokazují na 
nejrůznějších úrovních. Spolupráce rodičů patří k nezastupitelným hodnotám, jež k tomu 
výrazně přispívají. Dovolte, abych ještě jednou srdečně poděkoval všem, kteří se na naší 
činnosti podíleli.

doc. RNDr. Eduard Fuchs, CSc. 
předseda SRPŠ

2. Klub absolventů gymnázia
Klub absolventů působí při našem gymnáziu již od jeho obnovení v  roce 1969. Základy 
k němu položil výbor, jenž připravoval oslavy 100. výročí otevření gymnázia, které se konaly 
28. října 1967. Podle tehdejších předpisů mohl ovšem pracovat pouze jako sekce při SRPŠ. 
Změna poměrů způsobila, že se v roce 1991 přeměnil v samostatné občanské sdružení ab-
solventů a profesorů gymnázia. V roce 2016 se kvůli změnám v novém občanském zákoníku 
změnila forma občanského sdružení v zapsaný spolek. Jeho nové stanovy schválil sjezd tříd-
ních důvěrníků, konaný 4. října 2016.

Smyslem klubu je sdružovat absolventy a nynější i dřívější profesory gymnázia k činnos-
tem kulturním, osvětovým, publikačním a společenským, k udržení a rozvoji vzájemných 
vztahů jeho členů i jejich vztahu ke gymnáziu.

Na základě stanov Klubu absolventů je jeho výkonným orgánem výbor, který v současné 
době pracuje ve složení:

prof. MUDr. Pavel Ventruba, DrSc. předseda
RNDr. Pavel Boucník místopředseda
RNDr. Jiří Herman, Ph.D. ředitel gymnázia
RNDr. Bohumil Koláčný předseda Studijní nadace
RNDr. Pavel Sekanina jednatel
Alena Fialová pokladní
Ing. Ludvík Otruba

V revizní komisi působí Mgr. Miluše Přikrylová, RNDr. Pavel Vařejka a Bc. Vladimíra Šťastná.
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Činnost Klubu absolventů byla v  loňském roce plně zaměřena na přípravu a  realiza-
ci oslav 150. výročí založení našeho gymnázia. O vlastních oslavách, které začaly v  týdnu 
od pondělí 2. října a vyvrcholily v sobotu 7. října 2017 v chrámu sv. Tomáše, na gymnáziu, 
v Městském divadle Brno a v Kulturním centru Babylon, jste se mohli dočíst již v loňském 
programu a v samostatné publikaci Jaroška slavící, která byla vydána při příležitosti výročí 
150 let našeho gymnázia.

Současná hotovost Klubu absolventů je 23 151 Kč (účet Poštovní spořitelny ČSOB, číslo 
112706200/0300). Jediným zdrojem příjmů jsou dary fyzických a  právnických osob. Tyto 
3nance se využívají k organizování oslav výročí založení našeho gymnázia.

Z následujících absolventských tříd nemáme e-mailový kontakt na třídního důvěrníka 
(v závorce jsou bez titulů uvedena příjmení absolventů, kteří dříve vykonávali funkci třídní-
ho důvěrníka; pokud zde žádné jméno není, nemáme z této třídy na nikoho žádný kontakt):

1954 (Zelenáková Muricová), 1955 A  (Votoupalová), 1955 B (Sagher), 1960 D, 1962 A, 
1963 A, 1963 B, 1963 C, 1963 D (Směja), 1975 B, 1977 A (Fixel), 1977 C (Litzman), 1977 D (Še-
morová Hušková), 1978 A (Lukeš), 1979 D (Hrbek), 1980 C, 1983 D (Tatar) a 1984 E.

Pokud jste absolvent či absolventka z některé výše uvedené třídy, zkuste prosím ve své 
třídě nalézt důvěrníka (samozřejmě jím můžete být i vy). Jméno (včetně rodného) a e-mai-
lovou adresu třídního důvěrníka nám prosím napište na e-mail výboru Klubu absolventů 
absolventi@jaroska.cz.

RNDr. Pavel Boucník 
místopředseda Klubu absolventů

3. Studijní nadační fond
Studijní nadační fond (SNF) Gymnázia na tř.  Kpt.  Jaroše 14 získává 3nanční prostředky 
a používá je k podpoře studijní, kulturní, sportovní a publikační činnosti studentů a pro-
fesorů gymnázia. Jediným zdrojem příjmů jsou dary fyzických a právnických osob a dary 
sponzorů, jejichž reklamy jsou umístěny v Programu gymnázia 150.

V roce 2017 to byly tyto 3rmy:
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Hlavními výdajovými položkami v roce 2017 byl tisk Programu 150, publikace 150 let první-
ho českého gymnázia v Brně, Kalendáře gymnázia 2018 a Almanachu. SNF neprovádí žádné 
3nanční operace v hotovosti a členům Správní rady nikdy nebyly vyplaceny žádné odměny. 
V současné době je na účtu 146 254 Kč.

Správní rada SNF pracovala v roce 2016 v tomto složení: RNDr. Bohumil Koláčný (před-
seda), PhDr. Alena Hanáková (jednatelka), RNDr. Pavel Boucník (zástupce Klubu absolven-
tů), revizorkou byla Mgr. Jana Sítařová.

Bankovní spojení:
Komerční banka, pobočka Brno
č. ú.: 27-7497230267/0100

RNDr. Bohumil Koláčný 
předseda Správní rady SNF

4. Školská rada
Školská rada je orgánem školy, který umožňuje zákonným zástupcům nezletilých žáků, zle-
tilým žákům, pedagogickým pracovníkům školy a zřizovateli podílet se na správě a řízení 
školy.

Ve školním roce 2017/2018 skončilo funkční období předchozí školské rady a byla usta-
vena rada nová. Ve volbách v listopadu 2017 byli zvoleni tito její členové: doc. RNDr. Eduard 
Fuchs, CSc., RNDr. Peter Krupka, Ph.D., a Mgr. Petr Steindl – zástupci žáků a jejich rodičů; 
Mgr. Marek Blaha, Mgr. Aleš Kobza, Ph.D., a PhDr. Martina Literáková – zástupci pedago-
gického sboru. Začátkem roku 2018 jmenovala Rada Jihomoravského kraje do školské rady 
našeho gymnázia své zástupce – Ing. Miroslava Bajbára, Ph.D., Bc. et Bc. Michala Doležela 
a Ing. Marii Stehlíkovou.

Na svém ustavujícím zasedání v březnu 2018 schválila školská rada jednací řád a potvr-
dila ve funkci předsedy doc. Fuchse. V následné rozpravě se hovořilo o přijímacích a ma-
turitních zkouškách. Ředitel gymnázia Dr. Herman radu informoval o přípravě světového 
3nále středních škol ve volejbalu v červnu 2018, jehož hlavním pořadatelem bude naše škola.

Na druhém zasedání v  říjnu 2018 ředitel gymnázia Dr. Herman předložil školské radě 
návrh výroční zprávy o činnosti školy za školní rok 2017/2018, který rada projednala a schvá-
lila.

V následující rozpravě se hodnotil uplynulý školní rok, zejména průběh obou význam-
ných akcí – oslav 150 let gymnázia a světové 3nále ve volejbalu. Členové rady poté disku-
tovali o problémech přijímacího řízení, maturitních zkoušek a nového modelu 3nancování 
základních a středních škol.

PhDr. Martina Literáková
členka školské rady
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5. Studentský parlament
Ve školním roce 2017/2018 byl předsedou parlamentu Martin Bartoš, kterého jsme zvolili 
v předešlém roce. Některé úspěšné akce z  loňska jsme zopakovali a  jiné přidali. Hned na 
začátku roku nás čekaly oslavy výročí 150 let gymnázia. Parlament pomáhal s přípravou fes-
tivalu „Napříč 2017“ na Příční. Rodiče, ale i někteří bývalí studenti se v sobotu dopoledne 
přišli podívat do budovy nižšího gymnázia. Ve dvoře se konala módní přehlídka, bylo k dis-
pozici občerstvení a po škole byla rozmístěna díla současných studentů.

Nedlouho po této velkolepé akci následoval Halloween. V  duchu tohoto amerického 
svátku přišli někteří studenti do školy v různých kostýmech. V souladu s tématem „Jaroška 
zemřela“ dostali studenti černé stužky. Zapojili se dokonce i někteří vyučující. Poprvé jsme 
také uspořádali soutěž tříd v kostýmech. Výherci z 1.C dostali den navíc ke svému třídnímu 
výletu.

Dlouho plánovanou událostí byla „Filmová noc“. Škola nám dovolila využít její prostory, 
za což velice děkujeme. Promítalo se celkem 16 3lmů ve čtyřech učebnách. Dohled nad akcí 
byl v rukou Mgr. Markové a RNDr. Vařejky. Naštěstí se vše obešlo bez větších problémů 
a tuto akci můžeme považovat za velký úspěch.

Studenti se také zapojili do sbírky ČDPR (Český den proti rakovině). Bohužel se zúčast-
nilo pouze 21 studentů druhých ročníků, kteří ale i tak zvládli vybrat přes 40 tisíc korun.

V nadcházejícím roce se pokusíme udělat více tematických dnů, které by mohly oživit 
běžné školní vyučování.

Jana Novotná, 3.A
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Zpráva ředitele gymnázia o stavu a rozvoji školy

Gymnázium v Brně na třídě Kapitána Jaroše dosahuje ve své práci velmi dobrých výsledků. 
Potvrzují to i čísla, která udávají úspěšnost absolventů při přijímacím řízení na vysoké školy. 
Pro akademický rok 2018/2019 bylo ke studiu na VŠ (nezřídka na několika fakultách), a to 
i na prestižních univerzitách v zahraničí, přijato 99,2 % našich maturantů (s výjimkou jedi-
ného všichni).

Také výsledky nejlepších žáků a absolventů v předmětových olympiádách jsou nadprů-
měrné, o čemž vypovídá i první místo mezi středními školami v celé ČR podle výsledků pro-
gramu Excelence, a škola na ně může být právem hrda. Jmenovitě zmiňme alespoň bronzo-
vou medaili Martina Mátla a účast Adély Rotreklové na největší světové přehlídce mladých 
vědců Intel ISEF v Pittsburghu či bronzové medaile Josefa Minaříka na Mezinárodní olym-
piádě v informatice a Jiřího Valy na Mezinárodní astronomické olympiádě. O řadě dalších 
úspěchů našich studentů se podrobně dočtete na jiných místech této publikace.

V  minulém školním roce žáci končili své vzdělávání na středních školách maturitní 
zkouškou, jejíž organizace se ve srovnání s minulými lety nezměnila. Ve společné části byly 
zkoušky nabízeny jen v jedné (základní) úrovni, takže našim žákům nečinily zpravidla váž-
nější problémy – jejich výsledky ve všech částech zkoušek společné části byly lepší než re-
publikový průměr gymnazistů odpovídající délky studia. Velmi dobrých výsledků dosáhli 
naši žáci i ve zkoušce Matematika+. Ta byla sice formálně z maturitních zkoušek vyňata, ale 
její organizace a hodnocení se oproti minulosti nezměnily. Dvanáct absolventů z celé ČR, 
kteří v ní dosáhli nejlepších výsledků (50, resp. 49 bodů z 50 možných), byli oceněni v Sená-
tu PČR, mezi nimi i dva naši čerství absolventi (Martin Kurečka a Vít Jelínek).

Pedagogický sbor gymnázia je konsolidovaný, s  mnoha výraznými osobnostmi. Snaží 
se okamžitě reagovat na nejnovější trendy v naší školské praxi. Patří sem zejména zavádění 
prvků e-learningové výuky i projekt závěrečných prací, které zpracovávají a obhajují všichni 
žáci předmaturitních ročníků. Zejména na nižším gymnáziu jsou do výuky zařazovány prv-
ky projektového vyučování.

Přijímací řízení ke studiu probíhalo podle nových pravidel daných vyhláškou 353/2016 Sb. 
Jeho součástí byly povinné, centrálně zadávané a hodnocené testy z českého jazyka a mate-
matiky, jimž musela být při stanovení kritérií pro přijetí přisouzena minimálně 60% váha. 
Vzhledem k  tomu, že jsme centrálně zadávané testy použili již počtvrté, nepůsobila nám 
tato skutečnost větší potíže. Problémem však zůstává časová náročnost přijímacích zkoušek 
(dva možné termíny pro každého uchazeče a dva náhradní termíny), která negativně zasa-
huje do organizace „běžné“ výuky ve škole. Vysoká váha jednotných přijímacích zkoušek 
v rámci kritérií přijímacího řízení způsobuje, že se většina uchazečů rozdělí do dvou ostře 
ohraničených skupin – těch, kteří jsou okamžitě přijati na obě zvolené školy, a těch, kteří ne-
jsou přijati nikam. Přenášení zápisových lístků mezi středními školami pak celou proceduru 
přijímání žáků značně komplikuje a prodlužuje.
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Do jednotlivých oborů vzdělání (čtyřletého a osmiletého) jsme přijímali uchazeče podle 
jediného pořadí a až následně jsme je zařazovali do tříd podle zaměření školních vzděláva-
cích programů, a to podle jejich úspěšnosti v přijímacím řízení, neboť tento systém se nám 
osvědčil v minulých letech.

Z investičních akcí jsme v září 2017 dokončili v budově na tř. Kpt. Jaroše opravu fasády 
nákladem cca 8 milionů Kč z prostředků Jihomoravského kraje.

Na podzim roku 2017 oslavilo naše gymnázium významné výročí – 150 let své existence 
jako prvního gymnázia v Brně a na Moravě s českým vyučovacím jazykem. Vlastní program 
oslav byl rozšířen tak, aby byl zajímavý nejen pro absolventy, ale také pro naše současné žáky. 
Ačkoli většina aktivit proběhla v říjnu 2017 v rámci projektového týdne (besedy a přednášky 
významných absolventů, koncerty pěveckého sboru a hudebních skupin, divadelní předsta-
vení žáků nižšího i vyššího gymnázia, sportovní zápasy či šifrovací hry, hudební festival), 
některé z nich probíhaly i ve druhém pololetí předchozího školního roku (návrh designu 
„studentských“ triček a jejich výroba, hra pro příznivce geocachingu, sportovní a turistická 
aktivita „150 km pro Jarošku“, tvorba nové vizuální identity gymnázia apod.) a v průběhu 
školního roku 2017/2018.

Tradičním vyvrcholením oslav bylo setkání s absolventy v sobotu 7. října 2017. Dopoled-
ne se konala bohoslužba v chrámu sv. Tomáše, den otevřených dveří v obou budovách školy, 
na Příční doplněný festivalem „Napříč“, a představení nové fasády budovy na tř. Kpt. Jaroše. 
Odpoledne proběhlo slavnostní shromáždění hostů v Městském divadle Brno s bohatým 
programem. Den oslav uzavřelo společné večerní setkání absolventů a jejich učitelů v kul-
turním centru Babylon.

Při příležitosti svého jubilea vydalo gymnázium několik publikací (literární Almanach 
prací studentů a absolventů z let 2007 až 2017, reprezentativní sborník 150 let prvního českého 
gymnázia v Brně, tradiční Program gymnázia 150 i publikaci Jaroška slavící, která dokumen-
tuje průběh oslav stovkami fotogra3í) a CD pěveckého sboru Jaroš.

V závěru školního roku od 2. do 10. června 2018 se stalo gymnázium hlavním pořada-
telem významné sportovní akce – Mistrovství světa středních škol ve volejbalu. Do Brna se 
sjelo 635 hráček a hráčů 28 dívčích a 27 chlapeckých družstev z Evropy, Asie a Jižní Ame-
riky a 205 vedoucích výprav, trenérů a rozhodčích. Na organizaci akce se podílelo více než 
500 osob v nejrůznějších funkcích. Turnaj probíhal na patnácti kurtech ve dvanácti halách 
v Brně a blízkém okolí. Sportovci s doprovodem byli ubytováni v šesti hotelech a jejich pře-
pravu mezi hotely a sportovišti zajišťoval Dopravní podnik města Brna. Během všech utkání 
se vysílaly živé internetové přenosy. O tom, že několikaleté úsilí užšího organizačního výbo-
ru v čele s Mgr. Zdeňkem Jadvidžákem i nasazení všech organizátorů v průběhu samotného 
turnaje se vyplatilo, svědčí i děkovný dopis prezidenta Světové federace školního sportu pana 
Laurenta Petrynky, v němž hodnotí brněnské 3nále jako jedno z nejlépe zorganizovaných.

S radostí mohu konstatovat, že všechny náročné úkoly uplynulého školního roku jsme 
díky velkému nasazení všech pracovníků školy i našich studentů úspěšně splnili. Navazujeme 
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tak na úsilí našich významných předchůdců, kteří dokázali, že zdejší gymnázium patřilo po 
celou dobu své stopadesátileté existence k respektovaným a prestižním školám nejen v Brně, 
ale i v rámci Moravy a celého území České republiky.

RNDr. Jiří Herman, Ph.D. 
ředitel gymnázia




